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Sube el contrabando: 
desde tabaco a Viagra

D
os hombres de 
origen ucraniano 
esperan en la adu-
ana de la Terminal 

1 del Aeropuerto de Bar-
celona – El Prat tras portar 
en sus maletas más de diez 
cartones de tabaco. Superan 
con creces el máximo per-
mitido. Supuestamente pre-
tendían hacer negocio con 
ello, pero Guardia Civil los 
ha detenido ante un posible 
caso de contrabando. Y así 
es, como se suele decir, el 
pan de cada día en la adu-
ana de la infraestructura 
pratense; algo que, además, 
puede ir a más. 

Sube el contrabando
Nos encontramos -tras 
acompañarme un Cabo Pri-
mero de la Guardia Civil 
desde la Compañía Fiscal 
del Aeropuerto de Barcelo-
na, ubicada en El Prat- en 
la aduana de la Terminal 1 
para conocer la evolución 
del año 2016 y la prospec-
tiva que hace el cuerpo en 
relación con el contrabando 
de tabaco. 

Este año 2016, en es-
pecial “a partir del mes de 
marzo, el incremento por el 
tráfico de cigarrillos ha au-
mentado de manera brutal”, 
explica José Recas, Jefe de 
Servicio del Área de Viaje-
ros Aduana del Aeropuerto 
de El Prat. Todo lo que se 
contabilizó desde el mes de 
marzo hasta noviembre –
meses más agitados de este 
año- ha supuesto un cumulo 
total de todo lo que se había 
incautado en el año 2015. 

Marta Fernández Veas “A finales de noviembre ya 
teníamos alrededor de un 
20% más de lo incautado en 
todo el año anterior”, cuen-
ta Recas para El Llobregat. 
Evolución que puede agra-
varse, según nos dice, con 
“la reciente subida del tipo 
de los impuestos especiales 
que gravan las labores del 
tabaco. Por tanto, se espera 

que haya aún más contra-
bando de tabaco para las 
próxima fechas”.

La cantidad exacta que 
se incautó hasta la fecha 
de 15 de diciembre es de 
36.504 cartones de taba-
co; 365.040 cajetillas de 
20 cigarrillos que significa 
7.300.800 cigarrillos; 3.997 
puros; 3997,45 kgr de pica-

El contrabando de tabaco sube en 2016, 
estadística que se podría agravar a 
causa de la próxima subida de los 
impuestos especiales 

dura de tabaco y 112,04 kgr 
de tabaco de mascar, cifras 
ofrecidas por la Compañía 
Fiscal del Aeropuerto de 
Barcelona – El Prat.  

Cuando retienen a un 
pasajero para revisar el 
contenido de la maleta y 
encuentran que ha sobrepa-
sado el máximo permitido 
de tabaco, Guardia Civil de 
aduana de AENA le retira 
la mercancía y se inicia un 
expediente de contrabando. 

Uno de los inconveni-
entes es que los que reali-
zan esta actividad no son 
residentes en España. En su 
mayoría proceden de Ucra-
nia, Georgia, Rusia, Arme-
nia, Moldavia o Argelia, 
por lo tanto “no podemos 
iniciar un expediente de 
contrabando completo con-
tra ellos, así que se paraliza, 

El Llobregat pasa una mañana con 
Guardia Civil en la aduana de la 
Terminal 1 de El Prat para conocer la 
evolución del contrabando

Guardia CiviL rEGisTra un inCrEmEnTo dEL ConTrabando dE TabaCo
En EL aEroPuErTo dE EL PraT duranTE EL año 2016; La subida dE Los
imPuEsTos EsPECiaLEs PuEdE haCEr quE rEPunTE dE nuEvo En 2017

l’altra portada
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dado que es muy difícil per-
seguirlos cuando ya salen 
de España, de lo contrario 
si ese pasajero tiene NIE o 
residencia en nuestro país, 
sí que se le puede realizar 
el expediente, ya que se es 
más fácil realizar un segui-
miento y localizar al infrac-
tor, explica Recas, desde 
su despacho de Aduana del 
Aeropuerto de El Prat. 

Cuando la cantidad de 
tabaco que el pasajero lle-
va en su maleta supera la 
cantidad de 15.000 euros se 
considera un delito, por lo 
que, en este caso, se puede 
llegar a detener al viajero y 
trasladarlo al juzgado, don-
de se toman las decisiones 
y actuaciones oportunas 
dictaminadas por la ley. Cu-
ando la cantidad de tabaco 
que transporta el viajero no 
supera la cifra de 15.000 eu-
ros se realiza un expediente 
sancionador. 

No solo tabaco
Por otro lado, en el Aero-
puerto de El Prat se han in-
cautado 300 kilos de drogas 
entre cocaína, heroína, me-
tanfetamina y khat –hierba 

procedente de Etiopía o 
Somalia, ilegal en la Unión 
Europea-, según los datos 
ofrecidos por la Compañía 
Fiscal del Aeropuerto de El 
Prat. 

“Los `vuelos calientes´ 
-catalogados así por la alta 
probabilidad de pasajeros 
con droga-  proceden de 
países latinoamericanos 
como Brasil, Argentina o 
Colombia, entre otros”, de-
talla el Cabo Primero de la 
Guardia Civil, en la aduana 
de la Terminal 1 del Aero-
puerto de El Prat, durante la 
vigilancia en la llegada de 
pasajeros. 

La droga más incauta-
da de todas es la cocaína. 
La manera más habitual de 
transportarla es a través de 
un doble fondo de la propia 
maleta, pero la imaginación 
parece no tener fin: “Este 
año descubrimos a un pasa-
jero en silla de ruedas, que 
tras pasarle por el control 
descubrimos que llevaba 
cocaína en los tubos de la 
silla en la que simulaba una 
lesión inventada de la pier-
na”, explica. 

La imaginación no ha 

hecho desaparecer, en nin-
gún caso, a las tradicionales 
‘mulas’, personas que trans-
portan la droga en su cuer-
po. Ingieren cápsulas llenas 
de cocaína como si de pas-
tillas se tratasen. Cuando 
existe sospecha de que el 
pasajero porta este tipo de 
sustancias en el interior de 
su cuerpo, se le acompaña a 
la sala de radiografía. Allí, 
Recas nos muestra dos radi-
ografías realizadas en este 
año con el resultado posi-
tivo de contener cápsulas 
llenas de cocaína. Pruebas 
del riesgo que comenten 
estas personas a cambio de 
dinero.  

En ocasiones así, se 
traslada al pasajero al hos-
pital más cercano, que en 
este caso es el Hospital de 
Bellvitge, para expulsar las 
cápsulas y que la vida de 
éstos deje de estar en peli-
gro. Posteriormente, se les 
lleva a dependencias judi-
ciales donde se realiza el 
protocolo pertinente para 
que cumplan condena por 
los hechos. Esto ocurre en 
el mejor de los casos. En 
ocasiones, “ha habido via-
jeros en que las cápsulas 
han explotado en el interior 
de su cuerpo, provocando 
la muerte casi al instante”. 
El último, según dice Recas 
desde la misma sala de ra-
diografías, no hace mucho.

Llega de todo 
Por otra parte, desde Chi-
na, el país de la tecnología 
a bajo coste, llegan muchos 
artículos en grandes can-
tidades sin declarar para 
que posteriormente aquí 
los vendan a mayor precio, 
pero también portan comida 
que no están permitida en 
nuestro país: “incluso han 
llegado a traer cangrejos 
que aún estaban vivos”, nos 
explica el Cabo Primero, así 
como grandes cantidades de 
lenguas de pato, aunque no 
es lo único procedente del 
país asiático, también son 
portadores de grandes can-
tidades de la pastillas de 
Viagra. III

radioGrafía rEaLizada En EL aEroPuErTo dE barCELona - EL PraT
a una PErsona quE ConTEnía boLas dE CoCaína En su inTErior; 
En La imaGEn sE PuEdEn aPrECiar Los PEquEños PaquETEs dE droGa

La Guardia dETiEnE a dos PErsonas Por PrEsunTo TráfiCo dE TabaCo duranTE La rEaLizaCión dE EsTE 
rEPorTajE; EL ConTrabando sE da Con ProduCTos muy varioPinTos: dEsdE Puros, a viaGras; 
saLa dE radioGrafías Para vEr si Las LLamadas ‘muLas’ LLEvan droGa En EL CuErPo | m. fErnándEz

l’altra portada
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Luces de Janucá

David Aliaga
Escritor y doctorando En tEoría dE la litEratura y litEratura comparada En la uaB

E
s Navidad. Paseo por Pubilla Casas un domingo a 
las seis de la tarde con las manos en los bolsillos del 
abrigo. La humedad de las últimas lluvias oscurece las 
baldosas gris cemento de la acera. Hace frío. Y se me 

ocurre que no hay una imagen que inspire la noción de hogar, 
la calidez, como la luz al otro lado de las ventanas. Quizá por-
que la luz sea en mi sustrato cultural símbolo de ideas nobles 
como Dios, el conocimiento, la esperanza o la maternidad, 
pero también porque cuando camino solo, de noche, en un 
barrio que no es el que habito y con el invierno a doce grados 
doliéndome en las manos, añoro la calidez y la familiaridad del 
piso del que he salido hace unas horas.

 En la neblina lumínica que contornea las calles vibran 
los acordes de los villancicos tardíos, el aroma a almendra de 
los turrones. Alcanzo la Avenida Miraflores, ya más cerca de 
casa. Cruzan su cielo estrecho bombillas que forman círculos 
de colores. Que el 25 de diciembre es Navidad en L’Hospitalet 
es una evidencia. Pero también es la segunda noche de Janu-
cá y busco instintivamente, a derecha e izquierda, dos cande-
licas que revelen un hogar discretamente judío. Me pregunto 
si intuirán los dos fumadores en la puerta del bar, el camarero 
chino detrás de la barra, detrás del cristal, o la madre sura-
mericana con la que acabo de cruzarme, que cuando llegue 
a casa prenderé dos velas más una y que pronunciaré bendi-
ciones en hebreo.

 Quizá si el Ayuntamiento –en su loable y necesaria 
voluntad de integración de las distintas culturas que conviven 
en la ciudad– prestase la misma atención a las festividades ju-
días que a las de otros colectivos, algunas personas más sa-
brían que Janucá está sucediendo y que hay en L’Hospitalet 
judíos que lo celebramos aunque no haya en la ciudad sina-
goga, ni asociacionismo israelita y seamos una pequeñísima 
y discreta minoría. Sabrían también que no es “la Navidad de 
los judíos”, como algunos saben erróneamente, y que, de he-
cho, no todos los años coincide con Nochebuena. Para la 
mayor parte de los habitantes de L’Hospitalet, por desgra-
cia, el judío sigue siendo el Otro, un desconocido, a menudo 
definido en base a versiones suavizadas de los estereotipos 
antisemitas enraizados en el imaginario europeo.

 Así, muchos no saben que Janucá se celebra du-
rante ocho noches y tiene su origen en los libros de los Ma-
cabeos. En el segundo siglo antes de la Era Común, los se-
léucidas tomaron Jerusalén. Antíoco Epifanes persiguió a los 
judíos al tiempo que prohibió la observancia del shabat o la 
circuncisión e incluso construyó un altar dedicado a Zeus en el 
Templo de Jerusalén. Pero el sacerdote Matitiahu se negó pú-
blicamente a sacrificar cerdos en el Templo y asesinó al oficial 
invasor que trató de imponérselo, prendiendo así la llama de 
la resistencia hebrea. Tras su muerte, sus hijos, capitaneados 
por Iehudá el Macabeo, lideraron la oposición a las fuerzas 
extranjeras, lograron recuperar la ciudad y se volvió a consa-
grar el altar que había sido impurificado con la introducción de 
ídolos paganos. Durante la restitución del Templo sucedió un 
milagro que es rememorado cada año a partir del 25 del mes 
de Kislev (a finales de noviembre o durante diciembre): debido 

Café Central

a la escasez provocada por la guerra, sólo se disponía de 
aceite para prender las luces de la menorá durante un día y, 
sin embargo, se mantuvo iluminada durante ocho jornadas, 
hasta que se pudo conseguir más aceite. 

De ese pasaje proviene que, durante ocho noches, los 
judíos coloquemos junto a la ventana o frente a la puerta de 
nuestras casas un candelabro con nueve brazos. En un brazo 
más elevado que el resto se coloca el shamash (vela que se 
emplea para prender las demás) y cada noche se enciende 

una vela más hasta llegar a ocho. Junto a la lumbre, en la 
séptima noche, nos reuniremos unos cuantos amigos para 
disfrutar de la charla; comer latkes (tortas de patata y cebo-
lla fritas), sufganiot (parecidos a las berlinesas) y monedas de 
chocolate. Hablaremos del trabajo, de la familia… Y de fondo 
quizá suenen melodías sefardís, aunque el jazz al estilo Nueva 
Orleans es también una opción probable. Estará sucediendo 
al otro lado de una ventana cualquiera. Es Janucá.

También en L’Hospitalet. III
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U
na rotonda provisional desde 1992; variantes con 
malas hierbas; metros y trenes que pasan, pero no 
paran en nuestras paradas; túneles sin luz al final; un 
enlace que estaba a punto de inaugurarse, pero que 

resulta que nacería pequeño y colapsado… No queremos ser 
ciudadanos de segunda.

El Baix Llobregat inicia este 2017 envuelto de diferentes 
decisiones pendientes, que se podrían y se deberían concretar 
a lo largo de este año: la respuesta de Fomento ante la parali-
zación de las obras de diferentes infraestructuras; la mejora de 
la red en transporte o la aplicación de las primeras restriccio-
nes viarias para mejorar la calidad del aire serán los grandes 
temas de este año en el territorio. El 2017 marca, de hecho, 
el ecuador del mandato municipal y es, por tanto, momento 
de llevar a cabo lo que hasta ahora se ha quedado en puntos 
de hojas de ruta o a la espera de administraciones superiores. 

En un contexto en donde la macroeconomía sigue ofreci-
endo resultados favorables mejores que en años anteriores, el 
Baix Llobregat se ha hecho aún más fuerte con datos mejores 
a la media catalana. El territorio no se deja llevar por la iner-
cia, sino que tira del carro de Cataluña junto a otras comarcas 
metropolitanas. Sin embargo, el freno sigue echado cuando 
hablamos de la competitividad de nuestra red de infraestruc-
turas y de nuestra red de transporte.

Lo que sí ha cambiado es el escenario político. El Gobi-
erno del Estado, del que depende el Ministerio de Fomento, 
ha perdido la mayoría absoluta que le otorgaba libertad de 
decisiones en la legislatura anterior. Ahora el pacto político 
no solo es necesario sino imprescindible. El Baix tiene aquí, 
pues, una oportunidad de oro para presionar a la administra-
ción central, más, si cabe, con la nueva predisposición o ac-
titud del Partido Popular frente a Cataluña. Es el momento, 
y no hay excusas, para reactivar las obras y llevar a cabo la 
pata sur de las rondas con la variante de la C-245 –proyecto 
preolímpico-; el ‘bypass’ de la Torrassa y el resto del Plan 
de Rodalies; el enlace de la A-2 con la AP-7; la variante de 
Vallirana; la autopista de camiones al Port de Barcelona; el 
cuarto cinturón…

En este sentido, la movilización local ha cogido fuerza 
de manera conjunta y con la complicidad de la Generalitat 
de Catalunya, a quien también transmitimos este titular. El 
Govern, junto a AMB, tiene que ser el encargado de acabar 
con la centralidad excesiva de Barcelona que se concreta, so-

Esta publicación está asociada a la 
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FIPP, FAEP, CEOE y CEPYME.
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nstaff No queremos ser ciudadanos de segunda
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NOTA: La pròxima edició de El Llobregat serà, com 
sempre, el primer divendres de mes; en aquest 

cas, el 3 de febrer de 2017. 

bre todo, en la red de transportes. Pese a que el Ejecutivo de 
Puigdemont ha hecho pasos en esta dirección –a través de las 
comisiones bilaterales que han dejado de ser algo exclusivo 
de la ciudad condal-, el debate se ha reabierto tras el pacto 
con el Ayuntamiento de Barcelona para acabar las estaciones 
de la L-10. 

Si es cierto que el gobierno local de Ada Colau ha hecho 
un esfuerzo económico para avanzar 40 millones de euros a 
través de la compra de inmuebles de la Generalitat, tambi-
én es verdad que una obra parada es un gasto tremendo sin 
ningún valor de retorno. Por ello, invitamos a Generalitat y 
L’Hospitalet a que busquen soluciones para solucionar esta 
situación también en la segunda ciudad de Catalunya. 

Sin llevar a cabo estas medidas, cuando hablamos de ini-
ciar cambios estructurales en la movilidad para reducir los 
niveles de contaminación, podemos estar empezando la casa 
por el tejado si los ciudadanos no cuentan con infraestructu-
ras competentes que eviten los colapsos viarios o una red de 
transporte igual de competente tanto para ir a la capital cata-
lana como para las conexiones intermunicipales. 

Porque hasta en la restricción de la circulación tendrá una 
afectación distinta entre los vecinos de Barcelona y los de las 
comarcas metropolitanas, que cuentan con un parque de vehí-
culos más antiguo. Hasta en esto podemos ser ciudadanos de 
segunda; y no, no queremos serlo. 

Más periodismo para un nuevo año
El Llobregat quiere aprovechar las últimas líneas de este edi-
torial para desearle, querido lector, un feliz año 2017 lleno 
de buenas noticias. Y qué mejor para hacerlo que, a nuestro 
estilo, con periodismo e información de proximidad. 

Es por ello que El Llobregat y BCN Content Factory 
han presentado el Anuario 2017, un amplio resumen de 410 
páginas de información con la más importante del año, pero, 
además, con la misma visión prospectiva que este número 
que tiene en sus manos. Un auténtico manual útil de lo que 
ha sido 2016 y de lo que nos espera en este 2017, que está 
disponible de forma gratuita a través del digital www.elllo-
bregat.com.

El año 2016 –en el que El Llobregat ha cumplido diez 
años de historia- ha sido excelente; seguiremos trabajando, 
con su confianza y su complicidad, para que el nuevo año sea 
aún mejor. ¡Feliz 2017! III
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2III Llegarán las primeras 
restricciones de tráfico

A
ños después de tomar 
medidas importantes 
como la velocidad va-
riable en los accesos a 

Barcelona, la mala calidad del aire 
sigue siendo el motivo de 3.500 
muertes en toda la zona metro-
politana. Es por ello que son ne-
cesarias medidas estructurales y 
del todo novedosas que podrían 
empezar a aplicarse este mismo 
año 2017. 

De éstas, la más importante 
es la restricción de la circulación a 
los vehículos más antiguos y, por 
consiguiente, más contaminantes. 
Las etiquetas de la DGT que mar-
can el tipo de vehículo en relación 
con los niveles de emisiones ya 
están llegando a las casas. Acaba-
do este proceso, tanto Barcelona 

como Área Metropolitana están 
dispuestos a poner restricciones 
permanentes a los vehículos más 
antiguos. Primero fue AMB en ha-
blar de esta medida que se podría 
aplicar a partir de 2018; fue, sin 
embargo, el Ayuntamiento de Bar-
celona el que se adelantó, en pa-
ralelo, y avanzó este ‘muro’ para 
2017. Pese a la convicción que 
muestran ambas administraciones, 
lideradas por la alcaldesa de la 
ciudad condal, Ada Colau, todavía 
hay muchas dudas en relación a la 
aplicación de esta norma. 

Puede ser, en cualquier caso, 
viendo cómo han evolucionado las 
informaciones que las restriccio-
nes empiecen por Barcelona hasta 
aplicarse de manera permanente a 
toda la zona metropolitana. 

III Sin mejoras en la 
calidad del aire

E
s desolador ir por algunas 
vías de la zona metropo-
litana y ver el nubarrón 
grisáceo, en ocasiones, 

con tonos amarillo azufre. Desde 
luego, la calidad del aire –uno de 
los principales retos unánimes en-
tre el Govern de la Generalitat y 
AMB- no es una cosa que se resu-
elva a corto plazo. Pero, creemos, 
que ni siquiera se va a conseguir 
reducir los niveles. En todo caso, 
se pondrán las bases para mejorar 
en un futuro a medio plazo. 

La recuperación económi-
ca ha hecho que suba la movili-
dad terrestre, principal elemento 
emisor de gases contaminantes 
y partículas en suspensión. Sin 
embargo, lo cierto es que, frente 
a la mejora del uso del transporte 

público, también crece el uso del 
vehículo privado. 

Por tanto, el transporte públi-
co sigue sin atraer a conductores. 
Y es que la percepción de los ciu-
dadanos es que no contamos con 
una red suficientemente compe-
tente de transportes, mientras que 
los precios son caros. 

Son muchos los actores que 
reclaman una rebaja de los precios 
del transporte que, en estos años 
de crisis, ha experimentado una 
subida brutal (Stop Pujades recla-
ma volver a los niveles de 2013). 
Sin embargo, estos precios –como 
ya está aprobado- no van ni a subir 
ni a bajar. 

De manera que, difícilmente, 
será atractivo para atraer a nuevos 
usuarios. 

III Nace la nueva Tarjeta Verde

U
na de las medidas que, 
en principio, entrará a 
funcionar con todas las 
garantías es la nueva 

Tarjeta Verde de AMB. 
Una propuesta concreta, fácil 

de aplicar, que no requiere de una 
inversión muy elevada y que sí 
podría tener su influencia positiva 
en el objetivo de ganar usuarios 
a cambio de reducir el parque de 
vehículos antiguos. 

En estos momentos, solo re-
quiere de ser aprobada por el Con-
sejo Metropolitano y, por tanto, 
podría entrar en funcionamiento 

esta misma primavera. Con una 
aplicación similar a la Tarjeta 
Rosa, en este caso, la Tarjeta Ver-
de permitirá viajar en transporte 
público durante tres años de ma-
nera totalmente gratuita. Para ello, 
previamente, el usuario tendrá que 
haber llevado al desguace un vehí-
culo antiguo: gasolina anterior a 
1994 o diésel de antes de 2006. En 
este sentido, no podrá comprarse 
en este periodo un nuevo vehícu-
lo. 

El título será de uso personal 
e intransferible y aplicable, de en-
trada, únicamente a la zona 1. 

III Fomento activará algunas de 
las infraestructuras pendientes

E
l Baix Llobregat se ha 
convertido en una grieta 
de Fomento impermisible 
con numerosas obras para-

das o muy ralentizadas: la última, 
el enlace de la A-2 y la AP-7 a la 
altura de Sant Andreu de la Barca. 
Una obra que, pese a estar, prác-
ticamente, acabada, de repente, 
Fomento ha considerado que na-
cería pequeña y colapsado y que, 
por tanto, es necesario revisar el 
proyecto. 

Ésta se suma a la variante de 
la C-245 entre Cornellà y Castell-
defels, conectando toda la zona 
Delta, a la variante de Vallirana, a 
la autopista de camiones de acce-
so al Puerto de Barcelona y otras 
tantas. 

De las mencionadas, la C-245 
es, seguramente, la más necesaria, 
en una zona que cuenta con la ro-
tonda provisional de La Parellada, 
en Sant Boi, desde 1992. Un punto 
negro e impermisible. 

Tanto es así que los diferentes 
ayuntamientos afectados se han 
organizado para hacer frente co-

mún a Fomento con el apoyo de 
la Generalitat de Catalunya, que 
ya se ha reunido con el poder local 
para ampliar la presión. Que sea 
la más importante no quiere decir 
que sea la primera en reactivarse. 

Esta podría ser el enlace de 
la A-2 con la AP-7. Según nos 
explica en este número el alcalde 
de Sant Andreu de la Barca, En-
ric Llorca, en enero iniciarán una 
ofensiva diplomática para intentar 
convencer a Fomento de la apertu-
ra del enlace, aunque luego se ten-
ga que revisar el proyecto: “Mejor 
tenerlo pequeño que no tenerlo”. 

La entereza, la seguridad y el 
optimismo con el que afronta la 
situación hacen pensar que, efecti-
vamente, esta reactivación podría 
llegar a corto plazo. Además, pese 
a que sea un tema relacionado con 
infraestructuras, el Gobierno de 
España necesita tomar decisiones 
con las que se positivice, con el 
debate territorio de fondo, la rela-
ción entre Cataluña y España. En 
este sentido, Fomento puede ser 
un pilar fundamental. 

1

3

14
unanimidad institucional para congelar las tarifas del transporte

1. barcelona se posiciona para aplicar las primeras restricciones 
de tráfico, algo que se extenderá posteriormente a el amb; 2. cada 

año mueren 3.500 personas por la mala calidad del aire; 3 amb da 
tres años de transporte gratis a cambio de un coche antiguo; 4. 

frente común de poder local, generalitat y diputación para activar 
la c-245, obra que fomento mantiene parada 

2

¿Qué pasará en el Baix Llobregat en 2017? 
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5 III Los polígonos, anclados en el S.XX

C
amino de cumplir 
dos décadas desde 
el cambio de siglo, 
los actuales polígo-

nos industriales siguen siendo 
cosa del pasado. La evolución 
de estas áreas ha experimentado 
diferentes etapas. En la década 
de los años ’50 y ’60 se produjo 
la expulsión de los polígonos 
industriales de los núcleos ur-
banos a las zonas periurbanas, 
quedando así en el perímetro de 
los términos municipales. 

Algo que, a nivel organi-
zativo, es seguramente positi-
vo, puesto que organiza mejor 
una ciudad, abre la necesidad 
de una mejor conectividad y 
movilidad hacia ellos. En este 
sentido, hasta el momento, las 
administraciones se han preo-
cupado más por la conectividad 
de las personas entre ciudades 
que no tanto de sus polígonos 
industriales. 

Cabe matizar que se ha 
mejorado paulatinamente desde 

el punto de vista del transporte 
público. Sin embargo, los polí-
gonos continúan siendo, en ge-
neral, poco modernos, con baja 
conectividad tecnológica (WI-
Fi, fibra óptica…), poco urbani-
zados, con malos accesos, mal 
señalizados e, incluso, con falta 
de espacio para aparcamientos; 
lo que deriva, en ocasiones, en 
una desorganización absoluta. 

Además, la economía ha 
evolucionado. Las ‘start-ups’ 
tienen cada vez un peso en el 
tejido empresarial. No obstante, 
no suelen necesitar grandes es-
pacios para ubicar su empresa, 
mientras que sí suele ser impor-
tante una buena conectividad 
(la gran mayoría tienen que ver 
con el sector tecnológico). 

Por tanto, necesitan justo lo 
contrario a lo que los tradicio-
nales polígonos ofrecen: gran-
des naves y poco conectados. 
Sea como sea, esto se tiene que 
corregir para favorecer la rein-
dustrialización deseada. 

6 III Menos niños

E
l Baix Llobregat ya ha vivi-
do este año un primer año 
de protesta en relación con 
los grupos escolares, princi-

palmente, los de P3. Este debate se 
puede ver agraviado para este 2017, 
puesto que la natalidad sigue bajan-
do. De hecho, en España se registró 
en 2015, por primera vez, más muer-
tes que nacimientos. 

De la misma manera, el saldo 
migratorio seguirá siendo, según 
las previsiones, negativo (aunque 

no tanto). En conclusión, el país (y 
también el Baix) experimentará una 
caída progresiva de la población en 
los próximos años. 

La reducción de la natalidad y 
de este saldo migratorio ya se daba 
hace tres años, por lo que este año, 
en el periodo de matriculación, habrá 
menos niños. 

Veremos cómo afectan estas 
estadísticas a las escuelas y grupos 
del territorio, así como a sus profe-
sionales. 

7 III La FP Dual suma a las pymes

L
a fuerte apuesta de la Genera-
litat por la Formación Profe-
sional Dual (FP Dual) ha lo-
grado consolidar este modelo 

mixto a caballo entre la formación y 
las prácticas profesiones con un éxito 
que nadie es capaz de negar. 

La FP Dual consiste en que el 
estudiante aprende la especialidad 
combinando la formación en el cen-
tre académico con la actividad en la 
empresa; una actividad acordada en-
tre los dos organismos. 

De esta manera, la práctica en 
un ambiente laboral real es muy en-

riquecedora para el estudiante, que 
se convierte en un auténtico aprendiz 
de esa labor lo que le otorga mayores 
opciones para, luego, incorporarse en 
el mercado laboral (muchas veces en 
la misma empresa). 

Hasta el momento, solos las 
grandes empresas habían cerrado 
convenios de colaboración con cen-
tros educativos y faltaba por sumar a 
la pequeña y mediana empresa. Co-
nocido el éxito de este modelo, este 
2017 servirá para bajar a las pymes 
y extender exponencialmente la FP 
Dual.

8 III El Baix lidera el sindicalismo catalán

L
a comarca ha sido histórica-
mente la brecha antifranquis-
ta de la dictadura, gracias, en 
gran parte, al fuerte movimi-

ento sindical. Un movimiento que 
se va a recuperar en un documental 
audiovisual inédito, titulado –como 
no- ‘El cinturón Rojo’.

Con un fuerte tejido industrial, 
de los más potentes –si no el que 
más- de Cataluña, el Baix va a contar 
con los liderazgos de los dos sindi-
catos mayoritarios: UGT y CCOO. 
Si primero fue UGT que, en su reno-
vación, creó una especie de bicefalia 
con Camil Ros como secretario gene-
ral y el líder sindical de Seat, Matías 
Carnero, como presidente de UGT 
Catalunya (con el objetivo de atraer 

tanto a las masas independentistas 
como de perfiles más industriales, 
respectivamente), ahora es turno de 
CCOO que, en abril, ratificará la sus-
titución de Gallego. 

En este sentido, el pratense Ja-
vier Pacheco ha sido la única can-
didatura en presentarse y, por tanto, 
solo necesita recopilar los avales ne-
cesarios y ser ratificado en la asam-
blea del sindicato. 

Algo que se espera que sea un 
puro trámite. Líder sindical, primero, 
en Nissan y después de la importan-
te federación de Industria, Pacheco 
lleva el Baix Llobregat en el ADN. 
Nacido en El Prat, se fue a vivir muy 
pronto a L’Hospitalet. Ahora, reside, 
de nuevo, en su ciudad natal. 

5

6

7

8

marea amarilla en defensa de una mejor educación pública 

5. la nave de amazon estará ubicada en el polígono mas blau 
de el prat, uno de los mejor preparados del territorio; núria 
vallduriola es la actual directora de serveis territorials de 
ensenyament; 7. dos trabajadores del centro de formación de 
automoción de martorell; 8. javir pacheco, en el centro, 
sostiene las cien propuestas de su candidatura

6
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¿Qué pasará en el Baix Llobregat en 2017? 

9 III Nuevo frente ‘común’ de izquierdas

E
l panorama político se 
antoja interesante para 
este 2017, en el cual está 
prácticamente asegurada 

una nueva convocatoria electoral 
en Cataluña. 

Sea en septiembre o antes –
depende de la estabilidad que de la 
CUP a Junts pel Sí-, estos nuevos 
comicios contarán con un nuevo 
sujeto político: la coalición de 
izquierdas de los ‘Comunes’, que 
abraza, entre otros, a Iniciativa per 
Catalunya, Podem, Esquerra Uni-
da i Alternativa y BComú. 

En este proceso, el Baix Llo-
bregat va a ser clave. Se trata de 
una comarca en donde la izquierda 
ha tenido una fuerte presencia des-
de los inicios democráticos con el 
PSUC primero y con ICV despu-
és, que mantiene alcaldías impor-
tantes como El Prat o Sant Feliu 
de Llobregat o, ahora, Castellde-

fels. Su voz tiene peso y, en este 
sentido, les avala los dos últimos 
resultados en las Generales: ‘En 
Comú Podem’ fue primera fuerza 
en todos los municipios del Baix 
Llobregat y en L’Hospitalet. 

La apuesta es, ahora, cerrar 
esta coalición de izquierdas para 
las autonómicas y llevarla, tambi-
én, al ámbito local. Así lo ratificó 
ICV del Baix Llobregat en su 8ª 
asamblea comarcal. 

En estos momentos, ya se ha 
presentado una primera marca 
provisional bajo el nombre ‘Un 
País en Comú’, a la espera de la 
primera asamblea constituyente 
que, según hemos podido saber, 
podría ser el 1 de abril. Antes, un 
grupo de 117 promotores -entre 
ellos, Candela López (ICV) y Joan 
Giner (Podem) en representación 
del Baix- ya trabaja con diferentes 
grupos especializados. 

10 III Revive el conflicto por el IBI

E
l Impuesto sobre Bienes 
Inmuebles (IBI) es la prin-
cipal vía de financiación 
de los ayuntamientos. Por 

lo que cualquier modificación 
del cálculo de este impuesto o 
del valor catastral (base a la que 
se aplica el gravamen). En este 
sentido, el Gobierno del Estado 
ha publicado una actualización 
del catastro que afectará a nueve 
municipios del Baix, siete al alza 
y dos a la baja. 

Los porcentajes van desde el 
3% al 8%, según la fecha de la 
última actualización, siendo Cas-

tellví de Rosanes y Martorell los 
municipios más perjudicados. En 
contra, Sant Boi y Molins de Rei 
tienen una revisión a la baja. 

En cualquier caso, la última 
palabra la tendrán los ayuntami-
entos, que tendrán que decidir si 
aplican el cambio de cálculo del 
Estado o toman medidas compen-
satorias (siempre y cuando no se 
rebaje, a petición del Gobierno, lo 
que ya se recauda). 

Dependiendo de la actuación 
de los gobiernos locales afectados 
se derivará o no en una nueva ola 
de protesta. 

11 III El Baix, potencia y atractivo logístico

S
i a nivel económico, el 
otoño de 2016 ha estado 
marcado por la apertura 
del nuevo outlet de Nein-

ver, en Viladecans, dentro de un 
año será Amazon el gran protago-
nista. La gran multinacional esta-
dounidense desembarca en El Prat 
de Llobregat con un nuevo centro 
logístico que será de referencia 
para el sur del continente euro-
peo. Amazon, que ya ha levantado 
gran parte de la estructura, po-
tenciará con su presencia el Baix 
Llobregat como nexo logístico en 
el Mediterráneo, sector que sigue 
creciendo como demuestra la evo-
lución de los datos de transporte 
de mercancías en el aeropuerto de 
Barcelona – El Prat. Al cierre de 
esta edición, El Prat ha transpor-
tado del 01 de enero hasta el 30 

de noviembre de 2016 un total de 
120.890 toneladas de mercancías, 
un 13,3% más que en el mismo 
periodo de 2015. 

Por otro lado, la llegada de 
Nienver ha permitido un mayor 
desarrollo del sector viladeca-
nense de Ca n’Alemany, donde 
Desigual ya cuenta con un centro 
logístico. Además, Decathlon ha 
inaugurado en Sant Esteve Ses-
rovires una nueva nave para los 
servicios regionales, que se suma 
al ya en funcionamiento en El Prat 
para todo el sur del continente. 

La presencia de todas estas 
grandes compañías convierte al 
Baix Llobregat en un excelente 
atractivo de nuevas multinacio-
nales que vean en la comarca una 
ubicación excelente desde el pun-
to de vista logístico. 

12 III Distrito Cultural de L’Hospitalet, al ralentí

E
l Distrito Cultural ha sido 
y es la gran apuesta del 
Gobierno local de L’Hos-
pitalet en los últimos tres 

años. Un macro proyecto de ciu-
dad que busca recuperar antiguos 
y abandonados polígonos indus-
triales para que se ubiquen nuevas 
empresas culturales. Para ello, el 
Gobierno local ha aprobado medi-
das como, por ejemplo, un paquete 
de incentivos fiscales con el obje-
tivo de atraer a nuevas empresas 
del sector. Sin embargo, no acaba 
de funcionar. 

L’Hospitalet ha conseguido 
ganarle la partida a Barcelona 
‘fichando’ grandes acontecimien-
tos como la pista de hielo –que 
ha pasado de estar ubicada en la 
Plaza Catalunya a consolidarse 
con una excelente propuesta en La 
Farga-, la nueva sede del Cirque 

du Soleil en Bellvitge o la orga-
nización del festival de cervezas 
artesanas más importante del sur 
de Europa, el Barcelona Beer Fes-
tival. Cabe matizar que, pese a que 
L’Hospitalet ha podido estar hábil 
en buscar captar a estos clientes 
potenciales, también es cierto que 
lo ha puesto fácil la alcaldesa de 
Barcelona, Ada Colau, que huye 
de estos grandes eventos. 

Sin embargo, desde el punto 
de vista cultural, la sensación –y 
así nos lo han trasladado en más 
de una ocasión personas vincula-
das al mundo cultural de la ciu-
dad- es que se ha empezado la 
casa por el tejado, descuidando el 
entramado más local. Por todo, el 
Distrito Cultural –proyecto muy 
interesante por su propuesta y de 
país- seguirá al ralentí y, de mo-
mento, sin explotar. 

9

10

11

12

9. icv baix llobregat, tras su 8º asamblea; 10. el ibi es la 
principal vía de financiación de los ayuntamientos; 11. inaugura-
ción del centro logístico de decathlon en sant esteve; 12. mapa 

del futuro distrito cultural de l’hospitalet; 13. manifestación de 
‘no més blocs’ contra el pdu de granvia - llobregat; 14. nueva sala 

de endoscopias en el hospital de viladecans; 15. presentación del 
acuerdo de gobierno metropolitano; 16. debate sobre medios de 

comunicación en el congreso ‘el baix llobregat a debat’
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13 III Territori aprobará el PDU de la Gran Via

É
ste ha sido uno de los 
grandes conflictos del año 
entre la Administración y 
una plataforma ciudadana: 

el Plan Director Urbanístico de la 
Gran Via – Llobregat, que plantea 
el desarrollo urbanístico del entor-
no de la Granvia de L’Hospitalet 
entre la Plaza Europa y el río Llo-
bregat. Se trata, de hecho, de la 
segunda fase de lo que ya se hizo 
entre la plaza de Ildefons Cerdà y 
la misma Plaza Europa. 

En esta ocasión, en cambio, 
el proceso se ha encontrado con 
un importante rechazo ciudadano 
canalizado a través de la platafor-
ma ‘No Més Blocs – Salvem Can 
Trabal’, nominados a la III edición 
de los Premios El Llobregat. Su 
presión ha logrado, de hecho, una 
primera modificación del proyec-
to y que, de entrada, siga sin estar 
aprobado (a diferencia del PDU 
del Delta, que pese a levantar al-
gunas voces críticas, todo quedó 
en una anécdota y fue aprobado). 

De hecho, el 17 de enero va a 
hacer tres años desde la resolución 
del conseller de iniciar el trámite 

de redacción del PDU. En abril de 
2014 se comunicó a los ayuntami-
entos el documento de objetivos y 
propósitos generales, que fueron 
aprobados inicialmente en enero 
de 2015. La oposición ciudadana, 
en cambio, obligó a una revisión 
del proyecto y a una segunda apro-
bación en junio de 2016, con el 
consecuente periodo de informa-
ción pública finalizado en octubre 
de 2016. 

Tras las enmiendas presenta-
das, ahora se está a la espera de lo 
que será, en principio, la aproba-
ción definitiva del PDU. Algo que, 
previsiblemente, llegará este mis-
mo año, aunque no hay fecha por 
el momento. El Govern de la Ge-
neralitat y, en concreto, la conse-
lleria de Territori i Sostenibilitat se 
ha encontrado con la complicidad 
del PSC que gobierna en L’Hos-
pitalet y en la zona Delta y, por 
tanto, comparten estos objetivos 
y propósitos que plantea el PDU. 
Hará falta ver la fortaleza de estas 
plataformas ciudadanas y la capa-
cidad de influencia que tienen en 
la aprobación final o no del PDU. 

14 III Se licitan las obras de San Lorenzo

P
ese a que los datos macro-
económicos mejoran, los 
equipamientos sanitarios 
del territorio siguen cer-

canos a los umbrales del colapso. 
En este contexto, el inicio de las 
obras del Hospital de San Loren-
zo de Viladecans representa una 
bocanada de oxígeno y de opti-
mismo.

Aunque la ampliación defi-
nitiva tarde en llegar, este 2017 
cuenta con el compromiso de la 
conselleria de Salud de licitar y 
adjudicar de manera definitiva 
las obras. Unas obras que estarían 

acabadas en 2020, según las pre-
visiones. 

En cualquier caso, se podrían 
ir añadiendo nuevos servicios 
como las salas de endoscopia y de 
cirugía menor que ya se habilita-
ron durante el verano de 2016. Sea 
como sea, parece que este 2017 
permitirá ver la luz al final del 
túnel de un hospital que da servi-
cio a 185.000 habitantes de cinco 
municipios distintos (Viladecans, 
Gavà, Castelldefels, Begues y 
Sant Climent). 

El primer proyectó se presen-
tó en 2008. 

15 III La municipalización del agua, 
brecha metropolitana entre Entesa y PSC

U
no de los éxitos políti-
cos de la izquierda ha 
sido recuperar, de ma-
nera clara, el Gobierno 

metropolitano con un nuevo tri-
partito entre PSC, Entesa y ERC, 
que devolvía a Convergència a la 
oposición. 

Este tridente cuenta, por un 
lado, con la presidencia de la al-
caldesa de Barcelona, Ada Co-
lau, algo que ha sido lo habitual, 
aunque no esté escrito en ningún 
reglamento de AMB; y, por otro, 
con la experiencia del PSC, prin-
cipal grupo metropolitano. ERC 
aporta mayor estabilidad a las pro-
puestas, aunque es un apoyo más 
simbólico que trata de poner voz a 
los municipios más pequeños de la 
periferia metropolitana. 

De momento, este tándem ha 
sobrevivido con una buena convi-
vencia, destacando los puntos en 
común que hay en movilidad, en 
la lucha contra la mala calidad del 
aire o, incluso, en economía; área 

que lidera el vicepresidente Jaume 
Collboni, el mismo que en Barce-
lona llegó a un acuerdo de gobier-
no con Colau. 

Sin embargo, la situación no 
es idílica. El grupo de Entesa, for-
mada por ICV y BComú, quiere 
hacer notar su peso con propues-
tas novedosas que rompen con lo 
establecido hasta ahora. Una de 
estas propuestas es la remunici-
palización del agua. El TSJC ha 
anulado en marzo de 2016 la con-
cesión que AMB hizo del servicio 
a una empresa mixta formada con 
Agbar, sentencia que ha sido re-
currida al Supremo. 

Esta sentencia marcará si se 
mantiene la situación actual o se 
inicia un proceso de municipaliza-
ción del servicio si la sentencia es 
favorable. Sea como sea, seguirá 
siendo una piedra en la relación 
entre los dos socios de poder más 
importantes en el AMB, que se-
guro dará que hablar a lo largo de 
este año.  

16 III Lo local se impone a lo comarcal

S
on muchas las demandas 
que actores del territorio 
plantean bajo la premisa 
de que sería mejor abor-

dar un problema desde el punto de 
vista comarcal y no local. Venta-
nilla única para la creación de una 
empresa, fondo de empleo comar-
cal, fondo conjunto para luchar 
contra la pobreza energética son 
tan solo algunos de los tantos 
ejemplos que hay. No obstante, lo 
local sigue primando a lo comar-
cal, sobre todo, desde la faceta 
política. 

Un claro ejemplo de ello es 
el congreso celebrado por el Cen-
tre d’Estudis Comarcals del Baix 
Llobregat conocido como ‘El Baix 
Llobregat a debat’. El mundo aca-
démico del Baix Llobregat, junto 
a los activos más importantes del 
territorio, entre ellos, El Llobre-
gat, que estuvo representado en 
el debate mediático del congreso, 

debatió sobre todo tipo de temas, 
inquietudes, necesidades y retos 
de futuro. Todo con el objetivo de 
consensuar una hoja de ruta para 
anticiparnos al futuro y construir 
el Baix Llobregat que queremos 
ser. No el que nos venga dado, 
sino el que se decida. 

El CECBLL -a través de su 
mesa de expertos, como decimos, 
representativa de todas las facetas 
de una sociedad- presentará, según 
hemos podido saber, en el primer 
trimestre las conclusiones defini-
tivas, las conclusiones definitivas 
del congreso; unas conclusiones 
que de poco servirán si el ámbito 
político no hace este cambio de vi-
sión y ejerce un mayor espíritu co-
marcal en su toma de decisiones. 

De nuevo, el mundo académi-
co ha demostrado su fortaleza; 
hace falta ver si cuenta con la 
complicidad de los poderes loca-
les. 

13

14

15

16

hospital de san lorenzo de viladecans
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Els ajuntaments s’animen a invertir en 2017 
sense oblidar l’ocupació i el creixement qualitatiu

Redacció

els governs locals coincideixen en el millor moment actual, tot i que 

destaquen que encara són molts els efectes de la crisi que cal corregir

mentre les grans ciutats tenen més marge per tornar a invertir, els petits 

mantenen la lluita pel deute i per millorar l’estat de la via pública

Les dades macroeconòmiques milloren també al territori i 
això es farà notar al 2017. Després d’un any i mig per di-
buixar les principals línies estratègiques dels governs locals, 

el mandat arribarà aquest estiu al seu equador i és, doncs, mo-
ment d’executar. Les percepcions optimistes, a més, ajuden a 
que els governs dels nostres municipis recuperin la inversió que 
tant aturada ha estat en els darrers anys. 

És, segurament, el principal tret diferent al d’anys enrere. 
Amb aquest creixement lent i progressiu, els ajuntaments man-
tindran la promoció de l’ocupació a través dels diferents plans 
per oferir feina a persones aturades, així com a través d’incentius 
empresarials sigui per facilitar la contractació de les companyies 
o bé per afavorir l’emprenedoria. 

En aquest sentit, El Llobregat aposta per reportatges on 
tots els municipis puguin estar representats i per aquest motiu 
s’ha enviat un mateix qüestionari a tots els equips de govern per 
conèixer el balanç que fan del 2016, les principals necessitats i 
els principals reptes de futur del municipi en aquest 2017, en la 
mateixa línia prospectiva d’aquesta edició. 

U
na de les grans notícies econòmiques del 2016 s’ha 
donat a Viladecans amb l’obertura del nou outlet de 
Neinver, fer que impulsa novament el nou polígon 
econòmic de Ca n’Alemany on ja està ubicat Desi-

gual (amb nous plans de futur) o Recambios Marinos. 
En aquest sentit, el greuge continua sent la qualitat del 

transport de la ciutat. 
Viladecans considera com el transport públic és “clara-

ment” el principal problema a resoldre. “Tenim com a objectiu 
immediat que tots els trens s’aturin a l’estació i millorar aquest 
equipament. Portem massa anys de retard, tant pel que fa a la 
inversió (Govern de l’Estat) com la gestió (Generalitat). 

D’altra banda, Viladecans també reclama la nova línia del 
Metro del Delta i la transformació de la C-245 perquè sigui “un 
eix amable amb els vianants, amb carrils exclusius per a busos 
i bicicletes”. 

Tot i les mancances en infraestructures i transport, Vilade-
cans ha continuat rebent inversions econòmiques importants, 
principal repte del consistori des de l’inici de la crisi: crear ac-
tivitat econòmica per afavorir l’ocupació i afrontar els proble-
mes de moltes famílies amb “penúries econòmiques” a través 
de polítiques socials. A

 més, Viladecans està treballant en nous projectes per mi-
llorar la qualitat de vida dels seus ciutadans, entre d’altres, en 
temes de transició energètica amb el projecte Vilawatt. III

n  ViLadecans: miLLor transport 
per atraure més inVersió

el nou outlet de neinver impulsa ca n’alemany, a viladecans 

el tema

A
mb aquesta idea 
de no créixer de 
qualsevol manera, 
Gavà ha introdu-

ït el adjectiu ‘sostenible’ de 
manera transversal a la seva 
política que es fonamental 
en quatre pilars: sostenibilitat 
territorial, econòmica, social 
i urbana. Tot sota el parai-
gües de la transparència, de la 
proximitat i de la complicitat 
ciutadana que l’alcaldessa de 
Gava, Raquel Sánchez, tant 
defensa, a més, amb propos-
tes concretes. Més enllà de 
la consolidació del progra-
ma ‘L’Alcaldessa als barris’, 
l’equip de govern ha aprovat 
un Pla d’Actuació Munici-
pal que inclou el 80% de les 
800 aportacions ciutadanes 
realitzades a través d’un pro-
cés participatiu; ha subscrit 
el Codi de Bon Govern i ha 
realitzat la segona edició de 
‘Junts per Barri’, que ja pre-
para una tercera. 

Pel que fa la proposta 
econòmica, Gavà ha abordat 
una nova estratègia per de-
senvolupar un model basat 
en l’activitat econòmica de 
valor afegit, en la indústria i 
el turisme. Estratègia que va 
de la mà del teixit empresarial 
a través del programa ‘Junts 
ProGavà – Made in Gavà’; 
amb el Pla per l’Ocupació 
‘Gavà impulsa, jo trobo fei-
na’ i amb el planejament de 
nous sectors d’activitat eco-
nòmica que salvaguardin els 
valors ambientals de la ciu-
tat. D’aquesta manera es vol 
fer front a la persistència dels 
efectes socials i econòmics 

de la crisi: “Seguim en alerta 
i continuem actuant amb me-
sures concretes”. 

En aquest sentit, l’equip 
de govern vol reforçar i po-
tenciar Gavà com a un re-
ferent urbà i territorial sos-
tenible i de qualitat des de 
l’entorn fins a cadascun dels 
barris, enfortint la promoció 
econòmica per generar més 
activitat i ocupació i així cap-
girar definitivament les con-
seqüències de la crisi i enfor-
tir especialment les polítiques 
d’educació: nou programa 
d’ajut a sortides escolars cur-
riculars; Programa de forma-
ció i inserció per a dones en 
risc d’exclusió o el Programa 
de la Cultura Emprenedora a 
les Escoles per acostar l’em-
prenedoria als estudiants de 
Primària.Pel que fa les inver-
sions més importants, a part 
de la construcció d’un carril 
bici i de bus a la C-245, que 
es porta la major part, Gavà 
executarà al 2017 la segona 
fase de les obres d’arranja-
ment del carrer de l’Anoia al 
barri de Can Tries, la remode-
lació del carrer de Rectoria i 
l’obertura del carrer de Rius i 
Taulet, juntament amb el nou 
pas de vianants per sobre de 
la C-245 per accedir al Tana-
tori. 

També es continuarà de-
finint el procés de transfor-
mació del sector de la fàbrica 
de la Roca i es determinaran 
nous usos de l’edifici de la 
Unió de Cooperadors de la 
Rambla, decisió que es pren-
drà després d’un nou procés 
participatiu. III

n  GaVà: ciutat sosteniBLe

gavà ha presentat recentment les inversions 
previstes pel que queda de mandat
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ront el municipi amb més població, trobem Castellví de 
Rosanes, la vila amb menys veïns del Baix Llobregat. 
Efectivament, tal i com reconeixen, “amb un poble petit 
com el nostre els ingressos són molt limitats”. Així, els 

problemes i les necessitats que tenen són ben diferents que les 
grans ciutats: “Els dos principals problemes del municipi són el 
gran endeutament que tenim i que aquest any hem aconseguit 
reduir i la falta de manteniment de la via pública i edificis mu-
nicipals que ens hem trobat”. 

Així, doncs, aquests són els reptes per aquest any 2017: re-
duir el deute, millorar la via pública (arranjar carrers i voreres, 
renovar l’enllumenat...), crear un centre social, el clavegueram 
d’un dels barris de la vila, promocionar el poble i fer un nou pla 
d’ocupació. En aquest sentit, Castellví de Rosanes tanca l’any 
amb l’optimisme d’haver reduït de 100 a 60 persones aturades, 
pràcticament, un 50%. III

n  casteLLVí de rosanes: sota La
pressió deL deute

imatge de la signatura de l’acordsocial contra la crisi de cornellà

castellví de rosanes des del cel; el municipi baixllobregatí és el que menys població té, amb uns 1.300 habitants

el tema

C
ornellà és el municipi del Baix Llobregat amb més 
població i, per tant, com a gran ciutat, pateix l’ame-
naça de que s’obri una important escletxa social pels 
efectes de la crisi econòmica. I aquest continua sent 

el principal objectiu del govern local: mitigar les conseqüènci-
es de la crisi nascuda l’any 2008 en un moment on, fins i tot, hi 
ha persones que tot i que treballen no arriben a finals de mes. 

Amb el recent Acord Social contra la Crisi ja renovat, es 
millorarà la despesa en Acció Social un 2,6% amb la que s’am-
pliarà la partida de polítiques d’ocupació en un 9% i es destina-
ran 150.000 euros per fomentar noves activitats econòmiques, 
l’auto-ocupació i el cooperativisme. Recursos que aniran a pa-
rar, entre altres qüestions, a la recuperació de pisos buits de les 
entitats bancàries per destinar-los a lloguer social. 

Pel que fa les inversions, Cornellà fixa la seva proposta en 
els 4,5 milions d’euros, el que representa un augment del 6% 
respecte l’any passat. Aquesta quantitat inclourà, a més, vuit 
projectes votats per la ciutadania: millores urbanístiques a la 
Plaça de l’Estació, Carrer Manuel Mariné o Joan Maragall; 
inversió en seguretat (càmeres de videovigilància); circulació 
amb nous carrils bici i supressió de barreres arquitectòniques; i 
salut, instal·lant desfibril·ladors a diferents espais de la ciutat. 

A part, Cornellà vol remodelar el carrer V. de Montserrat; 
reurbanitzar l’entrada nord de la ciutat des de la carretera d’Es-
plugues; reformar el col·lector IV; instal·lar una tirolina a Can 
Mercader i reformar els equipaments esportius com el pavelló 
de Can Carbonell i l’Estadi municipal d’atletisme i rugbi. III

n  corneLLà: eVitar 
L’escLetxa sociaL
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E
splugues és un dels municipis que millor reflecteix el 
titular d’aquest reportatge: tot i que la crisi fa mantenir 
l’atenció en les polítiques per l’ocupació i pel suport 
social i inclusiu a les famílies, la capacitat de inversió 

millora. 
“Ha millorar la capacitat inversora del municipi, fet que és 

una bona notícia, tant pel que significa com a moviment eco-
nòmic i creació d’ocupació, com per la millora en els serveis, 
equipaments i via pública de la ciutat”. 

Així, doncs, per 2017, Esplugues preveu la construcció 
d’un nou poliesportiu a Can Vidalet, la construcció de mercats 
municipals, la represa de les obres de l’auditori, la inversió en 
tecnologia i tractament de la informació, la renovació de parcs 
infantils o les millores de diferents carrers de la nostra ciutat. 

A més, es preveu la inversió de quasi 6,5 milions d’euros 
per fer d’Esplugues una ciutat més sostenible i més intel·ligent. 
I és que, si l’equip de Govern destaca els vincle social dels 
pressupostos, també és veritat que hi ha una aposta clara per la 
innovació com a via per generar oportunitats a partir del Pla per 
a la Reactivació Econòmica i la Creació d’Ocupació de Quali-
tat d’Esplugues 2016-2019. 

En total, el pressupost ascendeix als 44,54 milions d’eu-
ros, el que representa un increment de l’11,74%. En paral·lel, 
Esplugues avança el seu compromís per la qualitat de l’aire i 
assegura que a partir de 2017 seran claus les polítiques qualita-
tives per la sostenibilitat i el medi ambient. 

De fet, encoratja a l’AMB i a les ciutats metropolitanes a 
fer un pas endavant en aquest sentit. Com a poder local, Esplu-
gues adoptarà les mesures sorgides de la cimera de París. III

n  espLuGues: fer de La innoVació 
un motor econòmic

L
a ciutat turística per antonomàsia del territori, Castell-
defels, ha experimentat en els darrers 15 anys un crei-
xement de la població del 42%. Si a l’any 2000 estaven 
empadronats a la ciutat 45.091 persones, al 2015 hi 

ha 64.891. Un creixement que no és homòleg al “múscul de 
l’Ajuntament”, que no ha crescut al mateix ritme i que, a més, 
des de 2013 es troba més limitat per la Llei de Racionalització i 
Sostenibilitat de les Administracions Locals. Amb aquesta llei, 
entre altres qüestions, no es pot incrementar capítols pressu-
postaris tan importants com el de les despeses de personal. 

Aquest és, doncs, un dels grans reptes de la ciutat: afrontar 
amb garanties el creixement poblacional de la ciutat. D’altra 
banda, en aquestes darreres eleccions hi ha hagut un important 
canvi de govern que ha permès passar del govern del Partit 
Popular a un govern progressista que tindrà a Candela López 
(Movem) d’alcaldessa fins aquest 2017 i a María Miranda 
(PSC) fins el 2019. Sigui com sigui, s’ha experimentat un evi-
dent gir a l’esquerra començant per la remunicipalització del 
servei de neteja viària, recollida de residus i deixalleria, un pro-
cés que s’haurà de culminar en aquest nou any. 

D’altra banda, s’ha recuperat la inversió pública amb el su-
port de les administracions supramunicipals, el que ha permès 
acabar la primera fase de la reurbanització del carrer García 
Lorca, està a punt d’inaugurar el quart institut, s’està fent la re-
forma del Pavelló Poliesportiu de Can Roca, hi ha un pla de re-
forma de l’Avinguda Pineda i es destinarà 1,5 milions d’euros 
en el Projecte integral de Vista Alegre. Per acabar, també està 
previst construir un centre cívic a la platja i un nou equipament 
pensat per a la participació ciutadana. III

n  casteLLdefeLs: 42% de 
poBLació més en 15 anys

V
allirana és un dels tants municipis afectats per la pa-
ralització d’unes obres per part de Foment, en aquest 
cas, la ja cèlebre variant de Vallirana. L’acabament de 
la variant és el repte més important que la ciutat ha 

de solucionar per recuperar el carrer Major i millorar la mobi-
litat de la vila. De fet, la via principal de Vallirana està pendent 
d’una reforma a mig termini que permetrà donar més protago-
nisme a l’ús ciutadà i al comerç de la zona. 

D’altra banda, la ciutat aposta per solucionar de manera 
definitiva la situació del Polígon Industrial, per rellançar-lo i 
millorar l’ocupació del municipi. Qüestions que estaran inclo-
ses en el nou POUM que el govern local està elaborant amb 
l’objectiu de definir la Vallirana que es vol a l’any 2030. 

Mentrestant, el que ja està confirmada és la construcció del 
Pavelló Poliesportiu, una reivindicació històrica de les entitats 
esportives de la ciutat i que està cridat a ser un punt neuràlgic 
associatiu. 

En paral·lel, Vallirana ha inclòs en el pressupost de 2017 la 
reforma de la Casa Mestres on s’ubicaran els serveis de Promo-

n  VaLLirana: pendents de La Variant

entrada a la deixalleria de castelldefels, recentment, municipalitzada per l’alcaldessa de la ciutat, candela lópez 

el tema

A
lgunos de nuestros gobernantes creen que por el simple hecho de 
tener un cargo público pueden enarbolar la bandera de la “volun-
tad del pueblo” y con ese nuevo status poder mantenerse al mar-
gen de cualquier norma o ley que no les guste o que simplemente 

pretendan burlar.
Parece que el cargo de alcalde, concejal o diputado les ha provisto de 

un tipo de gracia divina que les impregna de una total impunidad, lo que les 
da la capacidad de evadir a la justicia encumbrando la manida sentencia de 
que “la justicia está politizada”….Quizás sólo cuando a ellos les conviene 
saltarse la ley.

Resulta bochornoso ver que con esos pretextos recientemente dife-
rentes cargos electos de la CUP creen que no deben presentarse en los 
juzgados cuando se los requiere, y cuando finalmente son detenidos por 
desacato a los tribunales, toda la claca secesionista sale a la calle y acude 
a las puertas de los ayuntamientos a reivindicar no se sabe muy bien que 
diciendo que han sido perseguidos políticamente. Nada más lejos. Eso sí, 
siempre cuentan con la ayuda de los medios públicos autonómicos, espe-
cialmente TV3, que se ha convertido en una televisión totalmente al servicio 

de la causa del Govern y que pone todos los medios a su alcance para 
influenciar en la opinión pública. Lástima que esa cadena la paguemos con 
los impuestos de todos los catalanes, y que con total seguridad, lo que nos 
cuesta sería mil veces más útil si lo destinásemos a la sanidad, la educación 
o el bienestar social de nuestro territorio.

La última de las bravuconadas de los “cuperos” ha sido la de romper 
la foto del Rey en el pleno del Ayuntamiento de Barcelona y en el de la 
Diputación provincial. ¿Qué pasaría si los vecinos de cualquier municipio 
gobernado por ellos se fueran al consistorio con los recibos del IBI y los 
rompiesen delante de ellos? ¿Qué pasaría si decidieran esos vecinos que 
el IBI es debido a una ley que no quieren cumplir y por lo tanto no piensan 
pagarlo? Les parecería bien a los secesionistas que se saltan las leyes está 
actitud de los ciudadanos o por el contrario utilizarían toda la maquinaria de 
la Administración para que los recibos de los impuestos fueran pagados?

Tienen suerte que la mayoría de la gente es muchísimo más sensata 
que ellos, pero lo lamentable es que este despropósito que vivimos cada 
día, se ha convertido en un circo mediático que lejos de acabarse comienza 
a repetirse más que las películas de sobremesa. III

DiputaDo provincial Del partiDo popular 
Manuel Reyes

Aquellos que están por encima de la Ley

ció Econòmica i l’Oficina d’Atenció a l’Empresa. Fent balanç, 
el Govern local considera que ha fet els deures pel que fa la 
promoció de l’ocupació i el suport social i comercial, mentre 
que es mostra crític amb les administracions superiors al poder 
municipal (en concret, Generalitat i Estat) donat que, segons 
ells, no han sabut donar resposta a les famílies amb més neces-
sitats ni han generat polítiques adients. III

obres de la variant de vallirana | arxiu
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N
o ho poden dir tots els ajuntaments 
dels seus municipis. Sant Andreu 
de la Barca sí: no hi ha cap tall de 
subministrament –sigui de llum, 

gas o aigua- ni cap desnonament, ja que des 
de l’Oficina d’Habitatge es poden aturar. Són, 
segurament, els majors assoliments del govern 
local de Sant Andreu. Tot i així, continuen 
pendents de l’amenaça de l’atur, que no baixa 
de la mitjana catalana. 

En aquest sentit, l’Ajuntament ha posat en 
marxa plans d’ocupació per afavorir la inser-
ció laboral de col·lectius que tenen dificultats 

especials i s’ha aconseguit una vintena de pi-
sos amb lloguers assequibles –una part la paga 
el consistori-. Al 2017, s’invertiran 100.000 
euros per afavorir la contractació i reforçar 
Serveis Socials, departament que ha esdevin-
gut primordial des de 2008. 

D’altra banda, el pressupost té previst al-
tres mesures com la recuperació de patrimoni 
històric de la ciutat; en concret, la Casa Estra-
da i la masia de Can Sunyer. 

El govern local obrirà una convocatòria de 
participació ciutadana per definir els possibles 
usos dels equipaments. III

n  sant andreu de La Barca: 
sense taLLs ni desnonaments

el tema

L
a crisi econòmica ha demostrat que és 
un perill créixer molt i de qualsevol 
manera, sense control, sense filtres, 
sense compromís social. En aquest 

sentit, Sant Boi ha apostat clarament en aquest 
2016 per una política econòmica alternativa 
que fa compatible el desenvolupament econò-
mic amb la justícia social, un model que també 
pot ser atractiu per a rebre noves inversions, 
generar ocupació i, a més, que sigui digna i 
de qualitat. Sens dubte, el projecto CoBoi és 
el major referent d’aquesta aposta que també 
s’exporta als polígons industrials de la ciutat. 

L’alcaldessa de Sant Boi, Lluïsa Moret, va 
entrar a l’alcaldia l’any 2014 en substitució de 
Jaume Bosch. Després d’un any per acabar 
l’anterior mandat i, per tant, amb poc marge 
d’actuació (només es va implantar la política 
d’Alcaldia als Barris com a mesura més desta-
cada, que s’ha mantingut durant l’actual man-
dat), ara sí, és el moment de deixar empremta 
amb les seves decisions. En aquest sentit, Sant 
Boi està treballant en un ampli Pla de Comerç 
2020 que ha tingut la millora del Mercat de la 
Muntanyeta com a primer fruit, així com les 
millores de Lluís Pascual Roca i la Plaça de 
la Generalitat. A part, s’ha aprovat una millora 
dels polígons industrials de la ciutat per actua-
litzar-los i que siguin més moderns i atractius 
de cara a la inversió. 

D’altra banda, Sant Boi ha iniciat un Pla 
Local de Turisme per posar en valor l’entorn 
natural de la ciutat i el patrimoni cultural i, de 

retruc, crear-se una imatge exterior que cridi, 
com dèiem, a nous inversors. De la mateixa 
manera, la ciutat ha fet la major inversió de 
l’any en la renovació completa del sistema de 
recollida de residus. I és que, aquest és, segons 
la ciutadania, el principal problema de la ciu-
tat: la brutícia de l’espai públic amb el proble-
ma específic dels excrements d’animals. En 
aquest 2017, segons avancen, es farà èmfasi 
en la posada en pràctica d’un pla de millora 
de l’espai públic que inclourà inversions per 
a la millora de la neteja i un pla específic per 
combatre el problema dels excrements. 

Tornant al repte econòmic de créixer, però 
no de qualsevol manera, Sant Boi vol ser una 
de les ciutats més competitives de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona –aprofitant els seus 
actius històrics: entorn natural, patrimoni i 
l’àmbit sociosanitari-, però, també, destinant 
recursos a l’educació i la cultura, pilars gene-
radors d’oportunitats dignes i de qualitat en el 
futur. En qualsevol cas, la competitivitat de la 
ciutat continuarà afectada mentre no s’acabi la 
maleïda variant de la C-245 que manté trenca-
da i en obres a la ciutat a l’espera de la represa 
de Foment. Pel que fa les partides que ja estan 
garantides en els pressupostos d’aquest 2017, 
destaca la substitució de mil punts de llum per 
làmpades amb tecnologia LED. Una iniciativa 
que sembla menor, però que, en canvi, millora 
l’eficiència energètica de la ciutat i, per tant, 
genera un estalvi que es pot destinar a la lluita 
contra la pobresa energètica. III

n sant Boi: créixer, però amB justícia sociaL

imatge de la tercera festa de la llançadora d’emprenedoria de sant boi

Servei d’As. domiciliària
3 milions d’euros (increment
2017: 400.000 €)

Ajuts econòmics a famílies
necessitades: 1 milió
(increment 2017: 120.000 €)

Llogue social
Noves aportacions: 132.000 €

Nou IBI social: 100.000 €

Millores als barris (Pres.Participatius)
Inversió de 500.000 €

Accesibilitat i pla de voreres
Inversió de 400.000 €

Obres i treballs de manteniment i
zones verdes: 685.000 €

Actuacions especials de neteja
150.000 €

Remodelació del carrer Lluís
Pascual Roca (eix cívic i
comercial)
1.300.000 € (subvenció AMB)

Millora de voreres de la
plaça Generalitat
700.000 € (subvenció AMB)

Inversions i millores en 
escoles bressol: 340.000 €

Projecte de reforç escolar 
‘Tu Pots!’: 210.000 € 
(Subvenció SOC)

Projecte Ningú sense l’ESO
30.000 €

Projecte Obrim l’Escola
25.000 €

Reducció de les factures de 
subministraments: 515.000 €

Electricitat: 380.000 €
Aigua: 50.000 €
Gas: 45.000 €
Altres: 40.000 €

Nova inversió en eficiència
energètica (làmpades LED)
550.000 €
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E
l testamento recoge la voluntad de una persona 
sobre cómo han de repartirse sus bienes a su fa-
llecimiento. A pesar de ser uno de los documentos 
notariales más solicitados, genera desconocimien-

to para una gran parte de la sociedad. 
La trascendencia de este documento requiere estar 

bien informado, para lo que se precisa la asesoría imparcial 
de un notario. En caso de no hacerlo, el proceso será más 
largo y costoso.

Para otorgar testamento solo se precisa el DNI y expli-
car en la Notaría cómo se desea repartir el patrimonio. En 
cuanto al coste, suele oscilar entre los 38 y 50 euros, y solo 
en casos excepcionales la cantidad puede ser mayor; por 
tanto, es un documento muy barato, teniendo en cuenta la 
trascendencia del mismo y, en ocasiones, su complicación 
jurídica. Señalar también que el testamento es revocable y 
se puede cambiar tantas veces como se considere conve-
niente, de modo que el realizado con posterioridad deja sin 
efectos el anterior.

Una de las dudas más comunes que presentan los 
ciudadanos al hacer testamento consiste en si se debe  
realizar un inventario de los bienes. En principio no resulta 
necesario, por tanto sólo se debe especificar a quiénes se 
dejan los bienes y cómo se desea repartirlos. Así, será des-
pués del fallecimiento cuando los herederos procederán a 
hacer un inventario de los bienes y de las deudas, si las 
hubiera, y con ello efectuar su reparto.

Por otra parte, el testador no siempre es libre de dejar 
su patrimonio a quién quiera y cómo quiera porque existen 
las legítimas. Se entiende por legítima la figura jurídica que 
marca los límites del reparto de los bienes a los “herederos 
forzosos” o legitimarios. En Cataluña la cuantía de la legíti-
ma representa el 25% de la herencia, y son legitimarios los 
hijos y descendientes, y en defecto de estos los padres.

En algunos casos la ley reconoce que se puede privar 
de una parte de la herencia a un heredero forzoso y enu-
mera algunas de las causas más comunes que permiten 
a un progenitor poder desheredar a un hijo, como haberle 
negado la alimentación o haberle procurado maltrato psí-
quico o físico. En este aspecto, suelen plantearse consul-
tas en relación a cómo desheredar a herederos forzosos, 
especialmente cuando los padres consideran que sólo uno 
de los hijos se ha ocupado de manera efectiva de ellos.

Si no se hubiera otorgado testamento, la propia legis-
lación civil determina los herederos a quienes corresponde 
la herencia siguiendo un orden de parentesco, tanto si el 
fallecido estaba casado y con hijos como si el fallecido no 
tuviera descendencia. En ambas situaciones, se informa 
que las personas que se consideren  herederos –descen-
dientes, ascendientes o cónyuge- deben acudir al notario 
para hacer una “declaración de herederos abintestato”.

Finalmente, la renuncia a una herencia requiere formali-
zarla en escritura pública. No obstante, si las razones para 
hacerlo son las deudas del fallecido, se puede aceptar la 
herencia a beneficio de inventario. En ese supuesto el he-
redero sólo responderá de las deudas con lo que herede, y 
nunca con su propio patrimonio.  

El testamento
Oficial de NOtaría e iNgeNierO técNicO

Fernando Martín

Asimismo, por lo que se refiere a la tributación de las 
herencias en las distintas Comunidades Autónomas, su 
cuantía depende fundamentalmente de factores como el 
valor de los bienes recibidos, el parentesco con el fallecido 
y el patrimonio previo del que hereda. 

Además, conviene apuntar que el testamento vital ex-
presa las instrucciones ante una situación médica de in-
capacidad en la que la persona se vea en situación de no 
poder comunicar su voluntad. 

En definitiva, hacer testamento resulta un trámite sen-
cillo, económico y muy eficaz como instrumento legal para 
expresar la voluntad de una persona respecto a la herencia 
que generará en el momento de su fallecimiento. IIIentrada del tanatorio de el prat de llobregat 
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Durante años, se jugó al tenis en el manicomio masculino 
de Sant Boi y, en sus pistas de roja tierra batida, muchos 
se iniciaron en un deporte que entonces tenía un aura 
aristocrática. Sin embargo, la llegada de la antipsiquiatría 

del triestino Franco Basaglia franqueó los muros de estas institucio-
nes hasta entonces cerradas, salvo a sus empleados. 

Los nuevos tratamientos y la socialización creciente de los “lo-
cos”, ya entonces enfermos psiquiátricos, mejoraron la frecuenta-
ción de las pistas. Con el tiempo se creó intramuros el club tenis 
Sant Boi, hoy ya fuera del recinto.

Muchos recordamos un conjunto de aire hiperboloide y extraño 
de donde los internos nos lanzaban las pelotas perdidas, así como 
los bancos de azulejos, donde esperábamos nuestro turno. 

Su estado no era ya óptimo pero tenían una belleza visual que 

en el año 2002 empezó a valorarse y lo que el rumor interno y 
los escasos registros atribuían a experimentos de laborterapia de 
autistas, dirigidos por algún mañoso maestro de obras, se ha ido 
ampliando y depurando con nuevas informaciones y se ha llegado 
a este punto tan interesante de la casi certeza de ser tres edifi-
caciones de una primera obra de un arquitecto llamado Antonio 
Gaudí que hacía parada de tartana, en ocasiones, cuando dirigía 
las obras de la Colonia Güell, hoy ya patrimonio mundial Unesco.

Sabemos que un pabellón modernista en el psiquiátrico des-
apareció y que la disposición de un valioso jardín se modificó, sin 
muchas consideraciones. Hoy el arquitecto Agulló es un paladín del 
tema y en diversos congresos gaudinianos ha defendido la autoría 
de la capilla interior y bancos anexos. 

Hay escépticos y la cátedra Gaudí parece deseosa de acabar 

el registro de obras. Más allá de toda la erudición, lo cierto es que 
en nuestro hospital psiquiátrico existe un conjunto del que las guías 
locales y carteles no hablan. 

Y muchos expertos tienen ya la premonición de un Gaudí en 
Sant Boi porque sus resaltes caprichosos y azulejos tienen lo que 
hay que tener: hermosura. Y ésta mueve al turismo cultural, -bien-
venido sea-, porque a la vecina cripta Gaudí los japoneses y otros 
peregrinan, ¿les dejarán entrar a nuestro hospital de S. Juan de 
Dios?  

Deberá crearse la más mínima acogida y servicio de guías 
-para este maná- por el que tantas ciudades suspiran. Y no olvide-
mos el conjunto en Marianao de la torre del Sagrado Corazón y el 
palacio del marqués de Marianao, sede de un ex negrero y hoy de 
una Fundación. III

Resaltar
Lluís Mª Estruch

cOl·labOradOr

Pere Rovira
mossèn parròquia antoni maria claret de sant boi

Las celebraciones, algo más 
que una excusa comercial

D
urante las fiestas de Navidad, ha sido mucho más fácil 
expresar los buenos deseos de paz, amor y felicidad entre 
los amigos y los seres queridos. Aunque sólo sea por este 
motivo, ya están más que justificadas estas fiestas. ¿Por 

qué no extendemos este deseo luminoso durante el resto del año? 
Parece que hemos convertido en utopía la realización de este pro-
yecto de vida, que en cualquier sociedad debería convertirse en un 
objetivo por alcanzar. 

¿Qué significa y qué expresa esta fiesta en la sociedad actual? 
Cuando desprendemos la Navidad o cualquier fiesta de tradición 
cristiana de su sentido original, reducimos estos días a una expre-
sión sentimental u ornamental. Desconectamos del acontecimiento 
histórico y de la persona que la sustenta: Jesús y, por tanto, el 
consumo se convierte en prioritario.

En esta sociedad, la nuestra, el maquillaje lacrimógeno intenta 
disimular las enormes injusticias y desigualdades por todos obser-
vados. Aumentan las campañas de sensibilidad social, loables en 
su intento e ineficaces en la solución de las grandes y profundas 
raíces que la originaron y la mantienen. 

¿Qué nos impide convertir estos deseos en realidades? ¿Por 
qué es más fácil la lástima que la acción correctora? Hay una pala-
bra que resume este conflicto: la paz. Ha sido siempre un objetivo 
marcado en todos los discursos político-filosóficos; percibo la sen-
sación de que es muy fácil hablar de ella sin implicarse lo más mí-
nimo. La construcción de un mundo en paz será siempre un deseo 
inalcanzable si no partimos de una conversión desde dentro, es de-
cir, de reconciliarnos con nosotros mismos y con nuestra historia. 

La paz se genera en un corazón curado de sus heridas y abier-
to una relación donde el “otro” sea una oportunidad y no un enemi-
go. La paz no puede ser decretada por ley, es la consecuencia de 
una vida iniciada y orientada hacia la misericordia, como expresión 
más sublime del amor. Sin Dios, ¿dónde encontramos la experien-
cia del perdón? 

Que este año que iniciamos puede ser una oportunidad para 
pacificarnos y pacificar, recuperando el sentido original e histórico 
de las fiestas y de las palabras que la representan. III

opinió
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El transport metropolità 
congela les tarifes pel 2017

Q
uan es parla del 
transport públic 
tothom coinci-
deix en la neces-

sitat de comptar amb una 
xarxa competitiva per afa-
vorir la reducció de l’ús del 
cotxe privat. Si parles amb 
la ciutadania, a més, apos-
ten de manera clara per un 
nivell de preus més reduït. 
I és que, si observem l’evo-
lució dels preus del trans-
port públic metropolità, en 
els últims deu anys, el bit-
llet senzill s’ha encarit un 
79,1%; la T-10 un 49,62%; 
i la T-50/30 un 54,4%. 

Aquesta tendència, que 
coincideix amb els anys 
més durs de la crisi eco-
nòmica, ha tocat sostre. El 
Govern de la Generalitat de 
Catalunya, l’Àrea Metropo-

Imanol Crespo litana, l’Ajuntament de Bar-
celona i l’ATM (Autoritat 
del Transport Metropolità) 
han acordat la congelació 
de les tarifes del transport 
públic per aquest 2017 per 
tercer any consecutiu. 

La mesura ha comptat 
amb la valoració positiva, 
fins i tot, de la plataforma 
Stop Pujades, que destaca, 
en tot cas, el manteniment 
de la reivindicació de tor-
nar al nivell de preus de 
2013. Fet que, de moment, 
enguany no es produirà, ja 
que no hi haurà cap rebaixa 
de les tarifes (a diferència 
de l’any passat, quan es va 
aprovar alguna rebaixa de 
preus com el de la T-10). 

T-12, fins els 16 anys
Més enllà del rang de 
preus, l’acord unànime de 
les administracions es con-
creta amb noves avantatges 
a nivell social. La més des-
tacada, segurament, és 
l’ampliació de la gra-
tuïtat de la T-12 
que passarà a 
ser de franc fins 
els 16 anys; 
u n 

més que fins ara. 
D’altra banda, es conti-

nua afavorint la compra de 
títols de major durada com 
la T-Mes (si es veu l’evo-
lució de preus, veiem com 
s’han encarit lleugerament). 
En aquest cas concret, les 
persones sense feina podran 
adquirir el títol mensual pel 
preu d’una T-10 (fins ara 
era pel preu de tres T-10). 

A més, 
s’amplia 

la t-12 serà gratuïta fins els 16 anys i 
es presenta un nou títol especial pels 
episodis d’alta contaminació 

l’aMb regalarà tres anys de transport 
públic si es desballesta un vehicle antic 
i no es compra un de nou

aquest descompte a les 
persones empleades que 
cobrin el Salari Mínim In-
terprofessional (actualment 
només podien els que co-
braven menys). 

Nous títols
La llista de títols de trans-
port s’ha ampliat amb dues 
noves propostes, que s’em-
marquen en la necessitat de 
reduir el parc de vehicles 
i l’ús del cotxe privat per 
millorar la qualitat de l’ai-
re. En aquest sentit, de la 
reunió celebrada al Palau 
de la Generalitat ha sortit 
un acord que es concretarà 
en la nova ‘T-episodi am-
biental’ per afavorir l’ús 
del transport especialment 

quan es donin alts nivells 
de contaminació. Se-
gons les primeres 
informacions, les 
persones que no 

agafin el cotxe podran dis-
posar d’un bitllet d’anada 
i tornada pel mateix preu 
que valen dos viatges de la 
T-10; és a dir, 1,87 euros. 

En paral·lel, l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona 
ampliarà la llista de títols 
amb la que ha denominat 
Targeta Verda, un títol que 
oferirà tres anys gratis de 
transport públic per tots 
aquells usuaris que desba-
llestin un vehicle antic i no 
es comprin cap de nou (ni 
en els últims sis mesos ni en 
els tres anys de vigència del 
títol). 

El seu funcionament 
serà com el de la Tarjeta 
Rosa. Simplement caldrà 
complir aquests requisits. 
El títol –personal i intrans-
ferible- el podran obtenir 
totes les persones empadro-
nades a qualsevol dels 36 
municipis metropolitans, 
però, d’entrada, només 
tindrà validesa a la Zona 
1 de transport. En tot cas, 
l’AMB té previst portar 
a termes acords bilaterals 
amb la resta de municipis 
de la perifèria metropolita-
na, així com ampliar el seu 
ús a la zona 2. 

Pel que fa els cotxes, 
per obtenir la gratuïtat del 
transport, cal acreditar que 
sigui un dièsel fabricat 
abans del 2006 o un ben-

Unanimitat de les administracions: pacte per mantenir el nivell de preus

AMB 
oferirà 

tres 
anys 

de transport 
gratis a canvi 
de un vehicle 

antic

¡atM, govern, ajuntaMent de barcelona i aMb acorden per unaniMitat Mantenir el nivell de preus per 2017

la nova tarjeta verda 
s’aplicarà, de MoMent, 
noMés a la zona 1 de transport

transports
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zina anterior a 1997. De la 
mateixa manera, es podran 
acollir a aquest títol si es 
desballesten motocicletes 
d’abans de juliol de 2004. 
Segons les dades de la Di-
recció General de Tràfic 
(DGT), hi ha 28.598 vehi-
cles amb aquesta antiguitat 
a l’àrea metropolitana de 
Barcelona. En qualsevol 
cas, segons les estimacions 
de l’ens metropolità, es cal-
cula que es puguin benefici-
ar un 10% dels conductors; 
és a dir, 2.860 usuaris. 

La mesura ha de passar 
ara pel Consell Metropolità 
i s’espera que durant la pri-
mavera de 2017 es comen-
cin a repartir les primeres 
Targetes Verdes. III

atM, govern, ajuntaMent de barcelona i aMb acorden per unaniMitat Mantenir el nivell de preus per 2017

n  TíTols de TransporT inTegraT

n  TíTols bonificaT de TransporT

el servei de taxi taMbé Mantindrà les tarifes de 2016 a l’àrea Metropolitana
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El Prat, melic del món
l’aeroport de referència a catalunya estrena
noves línies per aquesta temporada amb 
amèrica i àsia com a principals destinacions

L
’Aeroport de Barce-
lona – El Prat tan-
carà un nou any de 
rècord amb xifres 

que estaran al voltant dels 
45 milions de passatgers 
(al final del mes de novem-
bre, últimes dades al tan-
cament d’aquesta edició, 
havien passat 41.152.088 
passatgers). De fet, el ràpid 
creixement ha recuperat 
novament el debat sobre si 
la infraestructura pratenca 
necessita la construcció 
d’una tercera terminal o 
terminal satèl·lit per am-
pliar la capacitat dels 55 
milions de passatgers que 
pot acollir actualment l’ae-
roport fins els 70 milions. 

Sigui com sigui, el que 
és indubtable és que El Prat 
avança progressivament 

Imanol Crespo

la temporada d’estiu arribarà, de moment, 
amb cinc noves connexions directes amb les 
dues costes d’estats units

norwegian, american airlines, lataM, 
pakistan internacional o Korean air han 
reforçat el seu posicionament a el prat 

en aquest repte de conver-
tir-se en un veritable ‘hub’ 
internacional amb noves 
connexions directes que es 
sumen a l’actual oferta. Per 
a aquesta nova temporada 
d’hivern, El Prat ja comp-
ta amb noves connexions 
amb Tel Aviv (des del 31 
d’octubre) i Reykjavik (des 
del 2 de novembre) gràcies 
a la nova aposta de Norwe-
gian. A més, Pakistan Inter-
national Airlines ha iniciat 
dues noves rutes des de El 
Prat fins a Islamabad i La-
hore, les dues principals 
ciutats de Pakistan; mentre 
que LATAM Airlines ha 
connectat la capital cata-
lana amb Lima, capital del 
Perú. 

D’aquesta manera, el 
grup líder a Amèrica Lla-
tina reforça Barcelona-El 
Prat com un punt estratègic 

per volar des d’Europa al 
sud del continent americà. 
“Barcelona es posiciona 
gràcies a aquesta segona 
ruta directa que inaugurem 
el 16 de desembre, con una 
de les majors portes d’en-
trada a Amèrica Llatina des 
d’Europa”, ha dit Rodrigo 
Contreras, director general 
de LATAM Airlines a Eu-
ropa durant la presentació 
de la ruta, que ha entrat en 
funcionament el 16 de de-
sembre. 

Amb una freqüència de 
tres viatges per setmana, 
LATAM estima que porta-
rà a uns 40.000 viatgers a 
l’any entre les dues capi-
tals. A aquesta nova ofer-

avió de norwegian aterrant a 
barcelona-el prat | 
sergio crespo
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El Prat, melic del món
ta, cal sumar la connexió 
diària que té entre El Prat i 
Sao Paolo.

EE.UU, més aprop
A més d’aquestes rutes que 
ja estan operant, l’estiu de 
2017 arribarà amb nous 
plats forts, ja confirmats, 
i on els Estats Units és el 
principal protagonista. El 
Prat comptarà amb noves 
connexions amb les dues 
costes nord-americanes, 
gràcies, sobretot, a la nova 
expansió de Norwegian, 
companyia nòrdica amb 
base a El Prat. 

Tal i com ha explicat 
El Llobregat, l’aerolínia 
–considerada la millor 
low-cost de llarg radi- ini-
ciarà vols setmanals direc-
tes amb Los Ángeles, San 
Francisco, Nova York i 
Miami. 

Aquestes noves rutes 
començaran a operar el 5 
de juny amb un Boeing 
787-8 Deamliner, que esta-
rà de manera permanent en 
El Prat i, després, amb un 

segon avió a partir del 22 
d’agost. En total, Norwegi-
an acabarà oferint 325.000 
places intercontinentals 
amb les quatre noves ru-
tes que apropa el continent 
nord-americà a El Prat, 
punt destacat no només des 
del punt de vista turístic, 
sinó també com a impuls 
econòmic a nivell empre-
sarial. “Barcelona és una 
ciutat global i Catalunya 
aposta per ser un país amb 
aquesta dimensió global”, 
deia el conseller de Terri-
tori i Sostenibilitat, Josep 
Rull, durant la presentació 
de les noves línies. 

“El que subratllem és 
la determinació perquè El 
Prat sigui un aeroport in-
tercontinental amb totes les 
seves conseqüències. Això 
vol dir progrés, prosperitat 
i benestar”. 

D’altra banda, Ame-
rican Airlines obrirà una 
nova ruta directa amb Chi-
cago, la tercera major ciutat 
dels Estats Units, connexió 
que operarà estrictament 

a la campanya d’estiu; en 
concret, de maig al desem-
bre. 

El Prat mira a Àsia
En l’actual món globalitzat 
el mercat asiàtic és, indub-
tablement, un dels més im-
portants i amb més recorre-
gut. És per això destacable 
la primera connexió amb 
vol directe que unirà El 
Prat amb Seül, capital de 
Korea del Sud. 

Amb tres trajectes per 
setmana, l’aerolínia més 
important del país, Ko-
rean Air, ha anunciat que 
començarà a operar el 
28 d’abril amb un model 
B777-200, amb capacitat 
per 248 passatgers. 

La ruta ha estat es-
pecialment valorada pel 
conseller d’Empresa i Co-
neixement, Jordi Baiget, 
que espera que promogui 
la mobilitat bidireccional 
dels ciutadans sudcoreans, 
però, també, de la regió, 
pensant fonamentalment 
en el mercat japonès. III
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Reducir el consumo, principal 
estrategia para combatir la 
pobreza energética en 2017

H
an pasado tres 
años desde la 
creación de la 
Alianza contra la 

Pobreza Energética y, de 
alguna manera, desde que 
este nuevo tipo de pobreza 
fuera objeto de debate. Aun 
así, la realidad es que las 
administraciones continúan 
en una especie de proceso 
de diagnóstico antes de co-
menzar a combatir de una 
manera efectiva la crisis 
energética de muchas fami-
lias de Cataluña. 

Para conocer cuáles son 
todavía los retos de futuro 
de la pobreza energética y 
la estrategia de las admi-
nistraciones ante ella, la 
plataforma ‘Alcaldes.eu’ 
ha organizado, en Sant Fe-
liu de Llobregat, un colo-
quio bajo el título ‘Pobresa 
energética. L’Impuls del 
Baix Llobregat’ en el que 
han estado representados 
tanto ayuntamientos como 
Govern de la Generalitat, 
además de la Agència Cata-
lana de Consum, Àigües de 
Barcelona i la Taula d’Enti-
tats del Tercer Sector Social 
de Catalunya. 

Un debate transversal 
del que se extrae la apues-
ta por reducir el consumo y 
promover la formación tan-
to ciudadana como de pro-
fesionales de Servicios So-
ciales como las principales 
medidas que, a corto plazo, 
se van a aplicar para com-
batir esta realidad. “Desde 
la Generalitat queremos 

Imanol Crespo dedicar acciones y políti-
cas que vayan más allá de 
la compensación por falta 
de capacidad para pagar de 
las familias. Actuaciones de 
empoderamiento de las fa-
milias que permitan reducir 
el consumo para que éstas 
mitiguen su dependencia a 
los suministros”, ha dicho 
el secretario de Servicios 
Sociales y Familias de la 
Generalitat, Francesc Igle-
sies. 

Se refiere a acciones 
concretas, que requieren de 
poca burocracia, como ac-
ceder al bono social, rebajar 
la potencia contratada, me-
jorar el aislamiento térmico 
de las viviendas o el simple 
cambio de bombillas por 
otras más eficientes y de 
bajo consumo. Estás serán 
algunas de las actuaciones 
más destacadas que estarán 
incluidas en un nuevo plan 
integral para abordar y pre-
venir la pobreza energética.

Estas medidas, en cual-

quier caso, influyen solo en 
el consumo y, por tanto, en 
la parte variable de una fac-
tura frente a una parte fija 
que sigue siendo importan-
te. En este sentido, Iglesies 
ha reconocido que “el 21% 
del IVA [competencia del 
Gobierno del Estado] no 
se acaba de entender en un 
servicio básico como éste 
y que es difícil de justifi-
car desde el punto de vista 
social”. Recriminación que 
también ha puesto sobre la 
mesa Montserrat Ribera, 
directora de l’Agència Ca-
talana del Consum. 

El dinero que haga falta
Combatir la nueva pro-
blemática requiere, eviden-
temente, de una dotación 
presupuestaria. Según Igle-
sies, en 2015, la Generalitat 
aportó a entes municipales 
7 millones de euros para ha-
cer frente a este tipo de si-
tuaciones de vulnerabilidad 
y 4,5 millones en este 2016. 

Perpinyà: “No se trata de pagar las
facturas; se trata de que no lleguen a 
la pobreza energética o a la pobreza”

San José: “Atender a alguien que está 
en el final es una atención que llega 
tarde y muchas veces insuficiente”

En este sentido, el presi-
dente del Consell Comarcal 
del Baix Llobregat, Josep 
Perpinyà, ha sido contun-
dente: “No tiene que haber 
una cifra en los presupues-
tos municipales ni de otras 
administraciones, sino que 
tenemos que estar abiertos 
siempre. Estamos hablando 
de lo más básico de la so-
ciedad. Cubrimos, pues, las 
necesidades y punto. Esto 
es un país moderno y de-
sarrollado”. Y refuerza: “Lo 
que tenemos que hacer es 
decir, ¿cuánto dinero hace 
falta? Y se pone”. 

Por otro lado, Perpinyà 
ha querido matizar “que no 
se trata de pagar facturas. 
Se trata de que las personas 
no lleguen a esta situación 
de pobreza energética o de 
pobreza, en general. Este es 
el debate de fondo; no nos 
perdamos en quien lo afron-
ta”. Además, a pregunta de 
El Llobregat, ha reconocido 
que no conoce los datos de 
cortes de subministro que 
se realizan en el territorio 
y ha defendido una mayor 
transparencia: “No tenemos 
datos de los cortes. Dentro 

de las suministradoras, Ag-
bar está aportando recursos, 
pero cuesta mucho que lo 
hagan las eléctricas. 

Las compañías tambi-
én tienen que afrontar esta 
realidad. Me gustaría que 
no pasara (que haya cortes 
del servicio). Ellos dicen 
que no, pero si tú tienes 
esta inquietud (señalando al 
firmante de este reportaje), 
nosotros también la tene-
mos. Tenemos que recorrer 
mucho más camino juntos. 
Todos tenemos que resolver 
esto y estar en la mesa y 
abocar los datos y conocer 
la realidad”. 

Más eficiencia
Las partidas económicas 
son una parte fundamental, 
pero no solo desde el punto 
de vista de su cuantía, sino 
de cómo se haga la gestión. 
En el coloquio posterior a 
las diferentes ponencias, la 
presidenta del CECBLL, 
Conxita Sánchez, ha recla-
mado –en referencia a las 
conclusiones del congreso 
‘El Baix a Debat’- un fon-
do comarcal que rompa con 
lo estrictamente local, para 

poder atender de una mejor 
manera. 

Y prueba de que esto 
puede ser una buena medi-
da la ha dado, precisamente, 
el alcalde de Sant Climent, 
Isidre Sierra, que ha reco-
nocido que como en su mu-
nicipio hay un 3% menos 
de paro que de la media, le 
sobran recursos para luchar 
frente a la pobreza energéti-
ca y que, por tanto, los ha 
cedido al Consell Comar-
cal. 

Es evidente, pues, que 
haría falta una mejor ges-
tión de la distribución de 
recursos puesto que se cor-
re el riesgo de que muchos 
municipios se queden con 
una partida que, al final, 
vaya destinada a otros fines. 

Desde el punto de vis-
ta municipal, el alcalde de 
Sant Feliu, Jordi San José, 
ha sido el encargado de po-
ner voz a las actuaciones 
que pueden llevar a cabo los 
gobiernos locales. Como 
consideración previa, San 
José ha ligado la pobreza 
energética con la desigual-
dad y ésta con el actual mo-
delo económico. 

Así, ha apuntado tres 
causas fundamentales que 
favorecen la pobreza ener-
gética: la menor capacidad 
económica de muchas fa-
milias; las condiciones de 
la vivienda y el alto coste 
de la energía; punto en la 
que ha reconocido que poco 
pueden hacer los ayuntami-
entos. 

Según el alcalde de la 
capital de la comarca, Sant 
Feliu ha podido atender a 
160 familias que han pedi-
do ser atendidos en relación 
con esta problemática. De 
ellas, se ha podido ofrecer 
asesoramiento para redu-
cir la factura a 60 familias; 
se ha revisado la potencia 
contratada de 73 y se están 
llevando a cabo ayudas para 
mejorar las viviendas de 
otras 13. 

Más allá de los núme-
ros, ha puesto en valor la 
necesidad de anticiparse a 
la situación y saber detectar 

No se acaba de 

entender que el IVA sea 

del 21% en un servicio 

básico como 

es la energía”

“

eNtre loS PoNeNteS No hA hAbido NiNguNA comPAñíA eléctricA | i. creSPo
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A
quest 2016 ha estat l’any marcat per la 
pobresa energètica, en què les elèctri-
ques han prioritzat el benefici a la vida; per 
la repressió, en què els Mossos han en-

tregat a l’Audiència Nacional persones que no ha-
vien fet res més que exercir la llibertat d’expressió; 
i per un PSOE que ha preferit entregar-se a Rajoy 
a formar un govern progressista.

El 2016 ha estat l’any en què el Tribunal Cons-
titucional ha tombat part de la llei 24/2015, per 
afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge, i en 
què les elèctriques han evidenciat la seva voluntat 
de posar els beneficis econòmics per davant, fins i 
tot, de les vides humanes. L’any en què hem estat 
les candidatures de ruptura, com la nostra, les que 
des de l’oposició i amb treball voluntari hem atès 
casos que els ajuntaments, incomplint la llei, han 
desoït.

Ha estat també l’any en què persones com el 
Roger Santacana, l’Aitor Blanc, la Nora Miralles, 
el Jordi Alminyana, l’Ivan Altimira o el Joan Coma 
han estat detinguts pels Mossos i entregats a 

l’Audiència Nacional per expressar la seva opinió 
vers institucions com la monarquia o per optar per 
la desobediència davant de les lleis injustes. Això 
hauria de ser un dret de primer ordre en qualsevol 
societat democràtica, però a l’estat espanyol go-
vernat pel PP amb la complicitat de Junts pel Sí 
ens veiem en l’obligació de desobeir per poder-lo 
exercir.

També ha estat l’any en què, quan hi havia 
l’oportunitat d’un govern de canvi en clau progres-
sista, el PSOE ha optat per visibilitzar el seu perfil 
neoliberal, deixar enrere qualsevol dubte sobre si 
és un partit d’esquerres i pactar amb el PP i Ciuda-
danos. En la línia de les polítiques de dretes que el 
PSC ve practicant en bona part dels ajuntaments 
de la nostra comarca. Davant de tot això, us desit-
gem un any 2017 ple d’encerts però, sobretot, de 
lluita. I especialment, atenent a l’agenda del proper 
mes, un 2017 del NO a un pressupostos autono-
mistes plantejats pel govern de la Generalitat que 
no responen a les necessitats ni del Baix Llobregat 
ni del poble treballador. III

Tanquem el 2016 de la pobresa energètica, 
la repressió i el pacte PP-PSOE

Vidal Aragonés
regidor corNellà eN comú - cridA Per corNellà

para detectar estas situaci-
ones”. A principios del año 
2016, El Llobregat publicó 
un reportaje con la pobreza 
energética como protago-
nista. En él, la Alianza con-
tra la Pobreza Energética 
destacaba la falta de for-
mación de técnicos de Ser-
vicios Sociales con los que 
estos no podían asesorar 
adecuadamente a las fami-
lias. 

Un año después, esta 
cuestión ha vuelto a poner-
se sobre la mesa en palabras 
de Josep Perpinyà: “Servi-

los casos vulnerables: “Es 
fundamental detectar las si-
tuaciones de riesgo, porque 
atender a alguien al final es 
llegar tarde y muchas veces 
insuficiente”. 

En este sentido, ha des-
tacado la labor de las escu-
elas para identificar casos a 
través de los niños, además 
de la labor de farmacias y 
ambulatorios, con las que 
el Ayuntamiento tiene con-
venio con el mismo fin. San 
José ha destacado, especial-
mente, el papel de la Cruz 
Roja que “son nuestros ojos 

cios Sociales estaban for-
mados para unas funciones 
muy concretas y ahora les 
pedimos que sean expertos 
en energía. La crisis ha re-
ventado todo esto y es cier-
to que faltan recursos para 
adecuar estos equipos y 
afrontar especialidades que 
no conocen”. 

En cualquier caso, se-
gún matizaba, Perpinyà ha 
pedido que este tema se 
aborde de manera transver-
sal, algo que cuenta con un 
amplio consenso entre los 
actores más implicados. III
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Historias de la nada

Antonio Fornés
Doctor en FilosoFía y escritor. su último libro es ‘creo. aunque sea absurDo, o quizá por eso’ (Diëresis)

Apuntes desde el subsuelo

A
l metafísico por excelencia del siglo XX, Martin Heidegger, se 
le ocurrió un día escribir esta críptica, inquietante frase: “El 
mundo mundea, la nada nadea.” Aún hoy día se discute si 
esta oscura sentencia es una muestra más de su genialidad 

o una boutade carente de significación real. Curiosamente, al leer la 
entrevista que el mes pasado publicó nuestra revista al presidente de 
la Generalitat Carles Puigdemont, me vino a la cabeza esta famosa 
afirmación.     

No es que un servidor esperara grandes cosas de la misma, pero 
algo más sin duda. Así sobre nuestra comarca, Puigdemont apenas 
aporta afirmaciones vagas como las de que “el Baix Llobregat tendrá 
más potencia en una Cataluña independiente”,  sin que uno sepa qué 
quiere decir exactamente eso. Ah!, pero nos relaja afirmando que en 
la Arcadia de la independencia “el Baix Llobregat seguirá existiendo”. 
Así que ya podemos tranquilizarnos, no desapareceremos mágica-
mente de la faz de la tierra. La capacidad para la predicción del futuro 
de Carles me estremece…

Pero la entrevista nos regala más perlas acerca de la gran visión 
del personaje. Así, mostrándose sorprendentemente alineado con lo 
que ya es una afirmación clásica de todo conservador español, nues-
tro “president” se define como progresista y que “obviamente no es 
de derechas.” Esta mala conciencia de los políticos de derecha, sean 

contrario, pero al desglosar la lista de posibles discriminaciones salta 
la sorpresa: “raza, religión, lengua, creencia futbolística y proceden-
cia.” ¡Ahí es nada! Que cortos se quedaron los revolucionarios france-
ses con su libertad, igualdad y fraternidad, ¡por favor! No dijeron nada 
de las “creencias futbolísticas”, pero qué despiste imperdonable. He 
rebuscado incluso en la hasta ahora histórica “Declaración de los de-
rechos del hombre y el ciudadano” de 1789, y sorpréndanse, ¡tampo-
co se habla del fútbol! Gracias a Dios el ciudadano Puigdemont, con 
su ciencia política de “panem et circenses”, ha venido en rescate de 
tan mayúsculo olvido. Como seguidor del Espanyol, me quedo más 
tranquilo…

Escribo esto en tono sarcástico, pero deberíamos reflexionar 
seriamente al respecto, algo le pasa a este país cuando su princi-
pal representante iguala la cuestión de la raza o la religión con la 
“creencia futbolística…” Cuando uno repasa la entrevista del pasado 
número de “El Llobregat”, no encuentra más que vacío y banalidad. 
Independientemente de que uno esté de acuerdo con las propuestas 
y reflexiones del político de turno, debería esperarse que las mismas 
causasen, cuando menos, duda intelectual y necesidad de reflexión. 
Pero desgraciadamente, como la mayoría de los políticos de este 
país, Puigdemont milita en un partido que “mundea”, y él simplemen-
te “nadea”. III

de Burgos, de Cartagena o de Girona como en este caso, que les 
impele a negar su adscripción política me cautiva. Si se avergüenzan 
de ser de derechas, ¿por qué siguen siéndolo?, ¿por qué menospre-
cian a sus votantes? Vaya, en el caso de Puigdemont entiendo que 
su antinatural pacto, desde un punto de vista ideológico, con estos 
señores de la CUP que se dedican a “divertimentos” tales como gui-
llotinar fotos del rey, le obliga a cubrirse un tanto sus “vergüenzas po-
líticas”, pero vamos, por decirlo de un modo castizo: no cuela Carles. 
Sin embargo, intrépido y decidido, no se arredra en la entrevista y da 
un fascinante paso más al afirmar que la antigua Convergencia nunca 
fue un partido doctrinal. 

La aseveración, o bien hay que tomarla como una confesión de 
culpabilidad (cuestión improbable…) o bien como una total revolu-
ción del pensamiento político, pues al parecer ¡Convergencia era un 
partido sin ideología! ¡Esto sí que es nuevo! Ahora entiendo los ban-
dazos, los cambios de opinión y la incomprensible política de alian-
zas. En Convergencia todo era posible porque simplemente era un 
partido sin doctrina. La pregunta al respecto de qué era entonces 
casi mejor no formularla.

Con todo, dejo la joya de la entrevista para el final. Nuestro in-
efable “president” afirma convencido que no acepta ningún tipo de 
discriminación. Hasta aquí bien, claro, sólo faltaría que afirmase lo 

El pratenc Javier Pacheco és virtualment 
el secretari general de CCOO de Catalunya

D
esprés de la reno-
vació de la cúpula 
d’UGT Catalunya 
-a la que es va crear 

una estructura bicèfala que 
Lidera Camil Ros, com a se-
cretari general del sindicat, 
juntament amb de Matías 
Carnero, líder sindical de Seat 
i president executiu d’UGT, 
de forma que s’atrau a treba-
lladors d’entorns independen-
tistes i industrials, respectiva-
ment-, ara és moment de la 
reorganització de Comissions 
Obreres de Catalunya.

Un canvi de cares que 
passa pel Baix Llobregat. 
Amb la confirmació de la re-
núncia de Joan Carles Galle-
go, en el càrrec des de 2008, 

Imanol Crespo el pratenc Javier Pacheco és 
virtualment el futur secretari 
general del sindicat després de 
ser l’única candidatura oficial 
presentada.

Pacheco va néixer al Prat 
de Llobregat el 21 de novem-
bre de 1970 on, encara que 
s’aniria aviat a viure a la ciutat 
veïna de L’Hospitalet, torna a 
viure. Fill d’emigrants extre-
menys, compta amb una llar-
ga carrera sindical vinculada, 
primer, a la Nissan de la Zona 
Franca i, segon, a la important 
federació d’Indústria, la qual 
lidera des de 2009, quan en-
cara se li com coneixia com 
la Federació Minerometal-
lúrgica. Militant a CCOO des 
de mitjans de la dècada dels 
noranta, es va estrenar com a 
delegat sindical a l’any 1997. 
Per confirmar, en qualsevol 

del sindicat ha permès fre-
nar-los. Si no haguéssim estat, 
la situació seria irrecuperable 
“.

Més enllà d’aquest primer 
compromís, Pacheco aposta 
per un sindicat més participa-
tiu, amb una estructura més 
horitzontal que treballi l’acció 
des de la base: “El sindicat té 
que ser capaç de reinterpretar 
les noves realitats de les em-
preses amb una major parti-
cipació de la gent”. En aquest 
sentit, ha posat d’exemple la 
seva candidatura, que compta 
amb un projecte coral generat 
amb la col·laboració de 7.000 
persones que han participat en 
la presentació d’un centenar 
de propostes.

Pacheco, que no es talla 
a l’hora de fer autocrítica del 
sindicat, demana portar el de-
bat sociopolític als centres de 
treball i generar, així, opinió 
pública i ideologia: “De què 
ens serveix estar discutint so-
bre sous i convenis col·lectius 
si després arriben i ens reta-
llen els drets “. 

Per altre costat, com a 
quart pilar fonamental, Pache-
co fa una crida a “feminitzar 
el sindicat. No hem de renun-
ciar al 51% dels treballadors. 
Hem de representar a la dona 
i canviar aquests models patri-
arcals “. III

Pacheco necessita recollir 5.000 avals fins al 
20 de gener i ser ratificat al congrés que 
se celebrarà a l’abril

PAcheco, Al ceNtre, PreSeNtA leS ceNt PrimereS ProPoSteS de lA
SevA cANdidAturA A lA Seu de ccoo del bAix llobregAt | imANol creSPo

delegal sindical des de 1997, el pratenc ha estat
representant dels treballadors, primer, a Nissan i
des de 2009 com a secretari d’indústria

bregat, situada a Cornellà, a la 
presentació de la candidatura. 
La mateixa seu que anys enre-
re el va escollir per liderar el 
sindicat a la companyia d’au-
tomoció s’ha tornat a omplir 
per conèixer de primera mà 
les principals línies estratè-
giques. “Aquesta sala plena 
és la prova de que tenim un 
sindicat viu, un projecte viu”, 
ha dit Javier Pacheco durant la 
seva presentació. 

De fet, ha demanat treure 
l’orgull com a militants del 
sindicat: “Tenim que passar 
a l’ofensiva. Reivindicar-nos 
nosaltres mateixos. Hem re-
trocedit en Drets Socials, però 
nosaltres hem estat al capda-
vant i no hem retrocedit tant 
com volien. I no han acabat 
amb el moviment sindical, 
com volien. La Resistència 

cas, la seva candidatura, Pac-
heco necessita recollir 5.000 
avals fins el 20 de gener, a una 
primera fase inicial. Encara 
que els Estatuts del sindicat 
donen l’opció a que qualsevol 
delegat que reculli el 10% dels 
representants del Congrés es 

pugui presentar, el cert és que 
tot apunta a que ell serà el nou 
líder del sindicat.

Treure l’orgull sindical
Més si es repeteix el suport 
unànime que li va mostrar la 
seu de CCOO del Baix Llo-

societat



                           
                           
                           
                           
                                                                                                        

23parlem-ne: enric llorca

L
a relació entre el Baix Llobregat i Foment no només 
no millora sinó que no para de sumar entrebancs. El 
Ministeri ha aturat les obres de l’enllaç de l’A-2 amb 
l’AP-7,segons argumenten, perquè el projecte naixe-

ria petit i insuficient i que, per tant, es col·lapsaria.
L’obra, que afecta fonamentalment als municipis de 

Sant Andreu de la Barca, el Papiol i Castellbisbal, consis-
teix en un viaducte de 850 metres que evitaria donar la volta 
que ara s’ha de donar i que és de 12 quilòmetres per passar 
d’una banda a l’altre del riu per carreteres comarcals.

Per la zona passen, segons les estimacions, uns 200.000 
vehicles cada dia. Per aquest motiu, l’alcalde de Sant An-
dreu de la Barca considera fonamental obrir el pràcticament 
acabat pont i per aquest motiu ens avança que iniciarà una 
“ofensiva diplomàtica” per reactivar les obres i fer canviar 
d’opinió a l’actual titular del Ministeri, Íñigo de la Serna. 

El projecte es va aprovar el 2006 i el 2010 ja es va pro-
duir la primera paralització de les obres. El més greu, se-
gurament, és que des de fa sis anys la infraestructura està 
gairebé acabada. En els últims dos anys s’han fet dues 
modificacions de l’obra, amb la conseqüent aturada, i ara 
es farà una tercera; cosa que també es notarà en la partida 
pressupostària. L’obra passarà a costar, com a mínim, de 50 
a 76 milions d’euros.

Segons Foment, d’iniciar-se l’actual projecte es donaria 
un efecte embut i no solucionaria els problemes de trànsit. 
Per això, el projecte es reformularà de nou per millorar-lo. 
Tot i això, Llorca es mostra en aquesta conversa amb El 
Llobregat optimista i esperançat de poder girar la truita. 

-L’aturada de les obres de connexió és una mala noticia. 
És un projecte desafortunat perquè ha experimentat endar-
reriments continus. I ara que veiem que està quasi finalitzat 
que ens diguin que l’aturen, doncs, crec que ens haurem 

Llorca: “No podem admetre l’aturada de 
les obres de l’enllaç entre l’A-2 i l’AP-7”

ENRIC LLORCA, alcalde de Sant Andreu de la Barca, inicia una “ofensiva diplomàtica” amb Foment

Foment anuncia l’aturada de les obres d’enllaç entre l’A-2 i 
l’AP-7, tot i estar pràcticament acabades des de fa anys

Imanol Crespo

el ministeri argumenta que el projecte s’inauguraria ja petit i col·lapsat;
Sant Andreu inicia una “ofensiva diplomàtica” al mes de gener

crisis i es va aturar; després es va donar una empenta i ara, 
de nou, s’ha aturat. No podem ser subjectes passius i hem de 
prendre la iniciativa i, en aquest sentit, espero tenir una sèrie 
d’entrevistes al mes de gener. 

-Diuen que el projecte naixeria petit i ja col·lapsat?
-No sé si petit i col·lapsat. Però el que s’ha de fer és aca-

bar-lo. Perquè tot i que neixi petit i col·lapsat serà millor que 
no neixi. És millor tenir una connexió petita que no tenir-la; 
d’aquesta manera no la tinc. Està, però no la tinc. I ara què 
farem: tres anys més per fer el projecte, pressupostar-lo... 
Acabem-ho, encara que neixi petit. Perquè si neix petit és 
pel retard en la seva execució. Si hagués estat quan havia 
d’estar hagués nascut de forma adequada en aquell moment. 
I si continuen passant més anys, doncs, passarà el mateix. 

-Ha faltat professionalitat o, fins i tot, falta de serie-
tat institucional?

-No sé el que hi ha hagut. El que puc dir és que és un 
retard indegut. Cal, sigui com sigui, acabar-ho. És que falta 
molt poc i la tindrem. És pitjor i molt més insuficient no 
tenir la connexió, que tenir-la petita. 

-Parlava d’actuacions. Descarta fer algun tipus de 
reivindicació més enllà del diàleg amb Foment?

-Crec en el diàleg i, per tant, aquesta serà la primera via. 
El diàleg institucional per aconseguir que reflexionin. En 
altres ocasions ho hem aconseguit i tinc aquesta esperança. 

-Bé, amb tots els exemples que hi ha al territori, de 
moment el Baix Llobregat xoca amb Foment. 

-Et posaré un exemple. Quan vam fer el mur pantalla de 
l’A-2, ens van dir que no per activa i per passiva. Que aquí 
no es feia. I allà està. Cadascú que vetlli pel seu, nosaltres 
ho farem. 

-Estaria disposat a fer alguna aportació econòmica?
-No pertoca. El que hem de fer és negociar amb qui toca. 

Si a sobre hem treure diners dels pressupostos municipals, 
ja seria... El diàleg és una via que s’ha d’esgotar i s’ha de fer 
per les lleres adequades. 

-El que no sabem ara és quin és el nou calendari?
-Aquest mes de gener tindrem una sèrie d’entrevistes i 

a partir d’aquí, si les coses van bé, podrem parlar d’un ca-
lendari. III

de moure. No podem admetre que això sigui així i punt. 
Començarem a moure alguns fils per tal de –o bé nosaltres 
o amb altres ajuntaments- poder parlar amb el Ministeri de 
Foment per veure si això es pot activar.

-Com va ser la comunicació? 
-La comunicació va ser amb Castellbisbal. A nosaltres, 

oficialment, no ens han comunicat res. Ho sabem per ells. 
Però el que sí puc avançar-te és que comencem a fer gesti-
ons per la nostra part directament amb Foment per intentar 
que es canviï.

-Quin greuge representa per a la ciutadania?
-És una connexió important per la ciutadania i per les 

empreses dels nostres polígons. El poder fer aquesta conne-
xió directa de sortida cap a Girona i França és molt impor-
tant des del punt de vista logístic. Molts empresaris s’han 
interessat, de fet. Molts diuen, doncs, que baixin... És un 
enrenou. En el seu dia fer la connexió va ser una decisió 
encertada i important i el que lamentem és que any rere any 
s’hagi endarrerit per diferents motius. Recordo la última ve-
gada que vam estar un grup d’alcaldes amb el delegat del 
Govern i de Foment i ens van dir que faltava molt poc i que 
havia un pressupost que estaria al pròxim any. Va arribar la 

l’AlcAlde de SANt ANdreu de lA bArcA eNS reP Al Seu deSPAtx Per
vAlorAr lA SituAció deSPréS de l’AturAdA de leS obreS d’eNllAç
eNtre l’A-2 i l’AP-7 ANuNciAdA Per FomeNt | i.creSPo

És pitjor i molt més 

insuficient no tenir la 

connexió, que 

tenir-la petita” 

“

lll
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Siete municipios del Baix podrían experimentar 
subidas del IBI de entre el 3% y el 8%

S
e trata de la principal vía de financiación de las 
arcas municipales y, por tanto, cualquier cuestión 
relacionada con el impuesto de bienes inmuebles, 
el famoso IBI, tiene relevancia. De hecho, este 

Imanol Crespo

martorell y castellví de rosanes serán los más perjudicados con 

el máximo coeficiente de actualización del valor catastral

Sant boi y molins de rei son los únicos municipios del baix llobregat 

en donde la actualización catastral es a la baja (-8%)

tipo de gravamen ha sido motivo de protestas ciudadanas 
en innumerables ocasiones. 

La última queja destacada en el territorio, por ejem-
plo, vino de la mano de los empresarios de L’Hospitalet 
que, tal y como publicó El Llobregat, se quejaron por la 
subida de hasta un 15%, cuando además ya pagan un tipo 

más elevado que sus homólogos de Barcelona. Pues bien, 
ahora, el gobierno del Estado ha actualizado los valores 
catastrales –base sobre la que se aplica el impuesto- que 
dejan un aumento de entre el 3% y el 8% en siete munici-
pios del territorio. 

Depende del año de entrada en vigor de la ponencia de 
valores (como muestra el cuadro) o lo que es lo mismo, 
desde la última actualización. En este sentido, Martorell 
y Castellví de Rosanes serán los municipios más afecta-
dos con un incremento del 8%. Torrelles de Llobregat ex-
perimentará una subida del 6%; Sant Esteve Sesrovires, 
Corbera y Esplugues un 4%; mientras que en Gavà será 
del 3%. 

Esto quiere decir que, si un inmueble tenía un valor de 
100.000 euros, ahora será de 108.000, 106.000, 104.000 y 
103.000, respectivamente. Y sobre esta base se calcula el 
IBI definitivo. Así lo recoge ya el real decreto-ley de medi-
das tributarias publicado este mes de diciembre en el Bole-
tín Oficial del Estado, que también recoge actualizaciones 
a la baja para los municipios con la última actualización 
del IBI realizada desde 2005. 

Sant Boi y Molins, a la baja
En el Baix Llobregat, solo serán dos municipios los que 
vean reducidos sus valores catastrales: Molins de Rei y 
Sant Boi de Llobregat. Ambos cuentan con un cálculo de 
2006 y, por tanto, se les aplicará un coeficiente de actua-
lización del 0,92. Esto se concreta con una reducción del 
valor catastral del 8%. Es decir, siguiendo con el ejemplo 
anterior, si un inmueble valía 100.000 euros, ahora tendrá 
un valor catastral de 92.000 euros, con lo que el IBI tam-
bién se reducirá. Cabe matizar que este cálculo es del Go-
bierno del Estado que, de hecho, suele incluirse cada año 
en los Presupuestos del Estado. Quiere decir que los ayun-
tamientos tienen competencia para compensar la subida o 
bajada del valor catastral. En este sentido, el Gobierno ha-
bría obligado a los consistorios a mantener la recaudación. 

Este procedimiento se recoge en el apartado 2 del artí-
culo 32 del texto refundido de la Ley del Catastro Inmobi-
liario. De la misma manera, en la Orden HAP/1553/2016 
se recoge que para atender la solicitud de los Ayuntami-
entos para la aplicación de dichos coeficientes para el año 
2017 es necesario que se cumplan cinco años desde la en-
trada en vigor de los valores catastrales, que se pongan 
de manifiesto diferencias sustanciales entre los valores de 
mercado y los que sirvieron de base en los valores vigentes 
y que la solicitud se hubiera hecho antes del 31 de mayo. 
Más allá de las fronteras del Baix Llobregat, la actualiza-
ción de estos valores afecta a 126 municipios de la provin-
cia de Barcelona, a 334 localidades de Cataluña y hasta 
2.542 de toda España. III

muNiciPioS AFectAdoS Por lA ActuAlizAcióN de loS vAloreS cAtAStrAleS del gobierNo del eStAdo | gráFico de ANdréS duráN

C
uando los políticos se perpetúan en el poder se despreo-
cupan del bienestar de los ciudadanos y se centran en 
ser recordados para la posterioridad. Es el complejo de 
faraón que les lleva a planear grandes construcciones 

megalómanas que absorben recursos públicos sin mesura. 
España fue un terreno abonado en los años locos de la burbu-

ja, cuando políticos de todo signo promovieron obras despropor-
cionadas para satisfacer su vanidad como, no lo olvidemos, para 
favorecer el capitalismo de amiguetes. El último ejemplo es el des-
propósito de las autopistas radiales proyectadas por el gobierno de 
Aznar cuyo rescate nos va a costar la más de 5000 millones, casi lo 
mismo que la inversión en I+D del año 2016.

La alcaldesa de L’Hospitalet, la socialista Núria Marín, es un 
fiel reflejo de este complejo de faraón. Parece más preocupada en 
trascender echándole más cemento a la ciudad que en facilitar la 
vida a los ciudadanos. No hace más que promover proyectos fas-

tuosos de dudosa viabilidad y disparatado coste que, como siem-
pre, acabará desbordando lo presupuestado: el Distrito Cultural, el 
Manhattan en torno al soterramiento de la Granvia, un estadio de 
béisbol integrado con fútbol americano pionero en Europa…

Sin embargo, cuando se le plantea al gobierno municipal po-
líticas que verdaderamente repercuten en el bienestar de los ciu-
dadanos, y mucho más asequibles, entonces se vuelven en escru-
pulosos paladines de la austeridad. Entonces es inasumible para 
las limitadas arcas municipales promover bolsas de libros de texto 
gratis en todos los colegios de la ciudad. O es imposible procurar 
un solar suficiente para poner las dos líneas proyectadas en el Co-
legio Ernest Lluch. O es inviable adquirir el solar que abriría la Calle 
Santa Eulalia a la plaza Camilo José Cela, ejecutando la zona verde 
proyectada en ese espacio que esponjaría la zona y la haría más vi-
vible. Pero no es que estas políticas sean inasumibles, sencillamen-
te no quieren desviar recursos de las pirámides de Núria Marín. III

De alcaldesa a faraona

Miguel García
portaveu De c’s a l’ajuntament De l’Hospitalet 
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El recinto ferial de L’Hospitalet será en octubre 
de 2017 un escaparate global de la industria 4.0

L
a actividad ferial encara 2017 con buenas perspec-
tivas, después de batir récord de ingresos en el ejer-
cicio 2016, el mejor de su historia, con 165,1 millo-
nes de euros de facturación, gracias a sus salones 

propios, a su actividad internacional y al peso de los even-
tos externos, como el Mobile World Congress que se cele-
brará la última semana de febrero de 2017 y que supone el 
40% de la facturación del conjunto de Fira de Barcelona.

En 2017 la institución ferial que tiene en L’Hospitalet 
el grueso de sus recintos, prevé celebrar más de 60 salones 
y congresos entre los que destacan el citado de la tecnolo-
gía móvil, el Barcelona Games World sobre juegos elec-
trónicos que se celebró en 2016 por primera vez con gran 
éxito, la séptima edición de la Smart City Expo, el renova-
do Barcelona Building Construmat del sector de la cons-
trucción o el Automobile Barcelona, también reconvertido 
en un salón del automóvil más enfocado a la conectividad 
móvil, aunque sin prescindir del “show car” tradicional.

Cinco salones en uno
El presidente de la institución ferial barcelonesa y de la 
Cámara de Comercio de España, José Luis Bonet, califica 
de “brillante idea” crear en octubre de 2017 una semana 
ferial dedicada a la industria “porque la pone en valor so-
cial” y la ayuda a su modernización al entroncar directa-
mente con la innovación y la tecnología. Así, se celebrarán 
conjuntamente en el recinto hospitalense de Gran Vía has-
ta cinco eventos internacionales que reunirán la tecnología 
(IOT Solutions o In (3D) dustry) con la química avanzada 
de la mano de Expoquimia, Equiplast y Eurosurfas, que en 
2017 coincidiendo con el Congreso Mundial de Ingeniería 
Química. Unas actividades que también coincidirán con la 
primera edición del World Chemical Summit, un foro de 
debate sobre el sector químico a nivel mundial

Novedades de 2017
Entre otras novedades, también se lanzará en 2017 Healt-
hio, el nuevo salón que recoge la experiencia de MIHealth 
sobre las nuevas aplicaciones tecnológicas en el ámbito 
médico y de la salud. Precisamente, los recintos feriales 
barceloneses albergarán en 2017 importantes eventos en el 
campo de la salud, como el Congreso de la Sociedad Eu-
ropea de Cardiología, que es el más importante del mundo 
en esta especialidad, con más la participación de 30.000 
especialistas de 150 países, y que se celebrará por quinta 
vez en Barcelona, la última en 2014. 

También tendrán lugar los congresos médicos organi-
zados por las sociedades europeas de Gastroenterología, 

J.C.V.

cinco salones de distintos sectores industriales se concentrarán en una 

semana con la tecnología y la digitalización como denominador común

mobile World congress, el evento que supone el 40% de los ingresos de 

Fira de barcelona, se celebrará la última semana de febrero

de Quemados y de Resonancia Magnética, además de 
otros de tipo tecnológico.

Del calendario de 2017 destacan también salones de 
referencia en diversos sectores como Barcelona Bridal 
Fashion Week sobre moda nupcial, Piscina Barcelona so-
bre todo lo relacionado con el mundo de las piscinas y 
spas, IBTM World, salón mundial de viajes de negocios, 
Graphispag sobre artes gráficas aplicadas, Motoh!, el re-
cuperado salón de la motocicleta en su segunda edición, 
el BCN Rail sobre la industria ferroviaria, el salón del 
cómic Manga y el festival de música electrónica Sónar, 
entre otros.

Jugar en la Champions
Fira de Barcelona ha cerrado 2016 como un ejercicio ré-
cord, con unos ingresos superiores a los 165 millones de 
euros, un 16,4% más en relación a lo presupuestado y un 
9,7% más respecto a 2015, mientras que si se compara con 
2014 -año ferialmente comparable al ser muchos salones 
bienales- el incremento es de un 8,2%, y el Ebitda (bene-
ficios sin intereses, amortizaciones ni impuestos) también 
supone un récord con 20 millones de euros, un 50,4% más 
que el año pasado y un 0,7% superior a 2014.

El presidente de Fira de Barcelona y de la Cámara de 
Comercio de España, José Luis Bonet, ha atribuido estos 
resultados a la recuperación económica, pero también a 

la internacionalización del organismo: “Estamos jugando 
en la Champions”, afirmó en la presentación de los resul-
tados. Por su parte, el director general de la institución, 
Constantí Serrallonga, que justo ha cumplido un año en 
su cargo, ha destacado que estas cifras se deben al buen 
comportamiento de los salones propios, a los certámenes 
internacionales captados por Fira y organizados por otros 
operadores y también a la actividad en el exterior con 
eventos celebrados en otros países.

Un millar de actividades
Durante este ejercicio se han celebrado salones tan im-
portantes como el Mobile World Congress (MWC), que 
aporta el 40% de la facturación de Fira, y Alimentaria, sa-
lón bianual que contribuye con el 12% de los ingresos, 
además de otros como el Salón Náutico, Caravaning, Bar-
celona Bridal Fashion Week, Liber, In(3D)ustry, IoTS y 
Smart City Expo World Congress, la primera edición del 
Barcelonan Games World y el regreso del salón Motoh!, 
entre otros. 

En total, Fira de Barcelona ha acogido en 2016 en sus 
recintos de Montjuïc y Gran Via un total de 65 salones y 
congresos, además de 50 eventos corporativos, comercia-
les y deportivos, con lo que en total se han celebrado 120 
actos, y en el marco de los salones han tenido lugar un 
millar de actividades. III

lA ruedA de PreNSA Sirvió PArA ANticiPAr tAmbiéN AlguNAS de lAS NovedAdeS de 2017 como el coNgreSo de lA SociedAd euroPeA 
de cArdiologíA, que Se celebrArá A FiNAleS de AgoSto coN lA PArticiPAcióN de 30.000 eSPeciAliStAS de 150 PAíSeS
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L
a publicació comarcal del Baix 
Llobregat i L’Hospitalet, 
El Llobregat, ja prepara 
la que serà la tercera 

edició dels Premis El Llo-
bregat, una fita ja consoli-
dada al territori que té com 
objectiu aplegar en la seva 
gala els diferents actius de 
la comarca i posar en valor 
la tasca de diferents perso-
nes i entitats. Després de la 
seva estrena a L’Hospitalet i 
de la segona edició a Sant Boi, 
ciutat on està ubicada la redacció i 
on es va celebrar també la primera dècada 
d’història de la publicació, El Llobregat dóna el salt 
al cor del Delta amb una gala que es celebrarà el 
dijous 4 de maig de 2017 a l’Auditori del Cèntric, a 
El Prat de Llobregat. 

Aquest excel·lent escenari, sala cen-
tral del nou Cèntric Espai Cultural 

amb més de 300 localitats, serà 
l’espai protagonista per acollir 

una nova festa comarcal que 
donarà el relleu als anteriors 
guanyadors dels Premis El 
Llobregat. En concret, la Fun-
dació El Llindar, Ecologistes 
en Acció – Les Agulles, l’As-

sociació d’Aturats Majors de 
50 anys; Sonia Corrochano, di-

rectora de l’Aeroport de Barcelo-
na-El Prat; Cristina Manresa, cap de 

la Regió Policial Metropolitana Sud de 
Mossos d’Esquadra i Francesc Casbas (a títol 

pòstum) pel seu paper vinculat a la Ràdio de L’Hos-
pitalet. Profetes del Baix que es van sumar als guar-
donats a la primera edició: Jordi Évole, Mercedes 
Milà, Karra Errejalde, Associació Educativa Ítaca, 

La gala de la tercera edició dels Premis El Llobregat 
es celebrarà a l’Auditori del Cèntric de El Prat

guArdó delS PremiS, 
reAlitzAt Per l’ArtiStA

dogNy Abreu

PremiAtS A lA ii edició: Per ordre, 
SoNiA corrochANo, criStiNA mANreSA, 
FrANceSc cASbAS (A lA imAtge lA SevA 

FillA, meritxell cASbAS), ecologiSteS eN 
Acció - leS AgulleS, ASSAt50 i FuNdAció 

el lliNdAr de corNellà

 3ª Edición Premios elllobregat 2017
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Consorci del Parc Agrari del Baix Llobregat i Banc 
dels Aliments. El passat acte, celebrat a Can Massa-
llera de Sant Boi, va comptar amb quasi dues-centes 
persones de totes les façanes econòmiques, socials, 
culturals de Baix Llobregat i L’Hospitalet; també a 
nivell institucional. I és que tots els nivells de les 
administracions van estar representats, des del món 
local al Govern de la Generalitat i de l’Estat. 

Entre els representants més destacats, la gala 
dels premis va comptar amb la presència de l’ales-
hores consellera de Governació, Administracions 
Públiques i Habitatge, Meritxell Borràs, el subde-
legat del Govern d’Espanya a Catalunya, Emilio 
Ablanedo, l’ex president de Catalunya, José Monti-
lla, a més d’alcaldes i alcaldesses del territori -Llu-
ïsa Moret (Sant Boi), Antoni Balmón (Cornellà), 

Carles Ruiz (Viladecans), Raquel Sánchez (Gavà) 
o Maite Aymerich (Sant Vicenç dels Horts)- i al-
tres representants municipals i supramunicipals de 
la Diputació de Barcelona i l’Àrea Metropolitana. 

D’aquesta manera, El Llobregat reforça nova-
ment la seva aposta per sortir de la redacció i or-
ganitzar iniciatives paral·leles en favor d’una ma-
jor participació ciutadana i una major cohesió del 
territori. El format dels premis tindran, en aquest 
sentit, un caràcter continuista. El Consell Editorial 
de El Llobregat proposarà els 18 nominats, per ca-
tegories, que seran votats pels nostres lectors durant 
quatre mesos. 

Els nous guanyadors de la tercera edició dels 
premis es desvetllaran, com en les anteriors ocasi-
ons, el dia de la gala. III

quASi 200 PerSoNeS vAN ASSiStir A lA gAlA de lA ii edició delS PremiS el llobregAt, Amb lA que eS commemorAvA elS deu PrimerS ANyS
d’hiStòriA de lA PublicAció del bAix llobregAt i l’hoSPitAlet | imAtgeS de Sergio rAmoS / themetAlcircuS

 3ª Edición Premios elllobregat 2017
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Premio Aguas Cristalinas

Jesús Vila
L’Hospitalet

Periodista y escritor

Trau
Sant Boi

Grupo musical

Viu Molins y 
Fet a Sant Feliu

Molins de Rei / Sant Feliu
Medios locales digitales

El Llobregat valora la transparencia en la 
información con este premio periodístico a una 

pluma de entre las siguientes de la comarca

Periòdic Delta
El Prat de Llobregat

Medio de comunicación local

III Periodista, escritor 
y licenciado en historia, 
Vila es un ejemplo del 
periodismo crítico, inci-
sivo y de proximidad.

Su conocimiento y su 
vínculo al Baix Llobregat 
le convierten en una de 
las firmas más respeta-
das e interesantes en el 
territorio. 

Acaba de publicar la 
1ª historia completa del 
CECBLL y una obra so-
bre la figura de Vicenç 
Capdevila, último alcal-
de de L’Hospitalet du-
rante la Dictadura.

···

III Es uno de los medios 
decanos del Baix. Cerca 
de los 40 años de histo-
ria, Delta sigue siendo 
un referente local.

Ha sabido adaptarse 
a los nuevos tiempos sin 
renunciar a una edición 
impresa de calidad, que 
tiene el reporterismo 
como género destacado.

Su compromiso con 
la ciudad ha llevado a 
Delta a organizar inicia-
tivas que van más allá de 
lo periodístico, como la 
CX Cursa Delta Prat. 

···

III  Es la primera no-
minación conjunta. Y es 
que, ambos, a la vez, han 
demostrado que es posi-
ble un medio local digi-
tal de referencia.

Son medios que no 
apuestan por la canti-
dad, sino por la calidad. 
Y ya llevan más de un 
lustro de historia. 

Ambos editan en 
papel un anuario con lo 
más destacado de sus 
municipios; documento 
que ya es una costumbre 
adquirir tanto en Molins 
como en Sant Feliu. 

Núria Marqués
Castellví de Rosanes

Nadadora paraolímpica

Premio a la Mayor Crecida
Personajes que han conseguido, por su 

labor profesional y del ámbito que sea, una 
repentina notoriedad social

Lucas Mondelo
L’Hospitalet

Seleccionador nacional
de baloncesto femenino

III Nadadora paraolím-
pica de Castellví de Ro-
sanes, ha sido medalla 
de oro en 400 libres y 
medalla de plata en los 
100 espalda de Río.

Pese a su juventud, 
es una de las mejores de-
portistas en su especiali-
dad como ya ha demos-
trado a nivel nacional e 
internacional. 

En los últimos Euro-
peos de Natación, subió 
hasta en siete ocasiones 
al podio, siendo oro en 
los 100 espalda y 4x100 
libres. 

···

III La banda santboyana 
ha sido capaz de volver 
a poner a Sant Boi en lo 
más alto de la música ca-
talana con su primer dis-
co ‘Déu vos guard’.

Han ganado el certa-
men Sona 9 (2014) y han 
sido grupo revelación de 
2015 en los Premios En-
derrock.

Su auge ha favoreci-
do, incluso, a una mayor 
implicación municipal 
por la música local como 
se demostró en el último 
Altaveu. 

···

III Ha logrado, por pri-
mera vez, la plata para la 
selección de baloncesto 
femenino en unas Olim-
piadas.

Desde sus inicios en 
el CB Olesa, Mondelo 
solo ha sumado más que 
éxitos en su palmarés. 
Actualmente, entrena el 
Dynamo Kursk de Ru-
sia. 

En tres años, ha sido 
oro en el Europeo de 
2013, bronce en el de 
2015; plata en los Mun-
diales de Turquía 2014 y 
en Río. 

Juan Carlos Navarro
Sant Feliu de Llobregat

Jugador del FC Barcelona-Lassa

Frederic Cano
Esplugues de Llobregat

Director y fundador de ETV

Dr. Eduard Jaurrieta y 
Carles Margarit (pòstum)

L’Hospitalet
Doctores de referencia

Premio Caudal Amazónico
Figuras destacadas de nuestra comarca, con una 

dilatada trayectoria en sus especialidades 
que les han llevado a ser únicos

III Navarro inició su 
trayectoria en el C.B 
Santfeliuenc, desde el 
que fichó por el Barça 
con solo 12 años (1992). 
Lleva 25 años en el club 
azulgrana y 20 en el pri-
mer equipo (excepto una 
temporada en la NBA).

Ha logrado 8 ligas, 
2 Euroligas, 6 Copas, 5 
Supercopas y una Korac. 

En la selección, suma 
9 medallas con la abso-
luta, entre ellas 3 de oro 
en el Mundial de 2006, y 
los Eurobasket de 2009 y 
2011. 

 
···

III El vínculo de Cano 
con el Baix empieza en 
los ’70 con medios como 
‘Retalls’ o ‘Alenar’.

En 1983 inicia su 
aventura televisiva con 
ETV, que ya suma 33 
años de experiencia.

Es socio fundador de 
distintas entidades: As. 
de Medios de Proximi-
dad; Emisoras Catalanas 
de Proximidad; Televisi-
ones Digitales Indepen-
dientes y As. De Televi-
siones de Proximidad de 
Cataluña. 

···

III Jaurrieta y Margarit 
fueron los primeros en 
realizar, en Bellvitge, un 
trasplante de hígado en 
el Estado español.

Desde entonces, 
Bellvitge ha sido pionero 
en varias ocasiones: tras-
plantes simultáneos; pri-
mer trasplante hepático 
dominó o el primer tras-
plante de hígado a un 
paciente con VIH.

El hospital, referente 
de esta especialidad, ha 
logrado este año alcan-
zar la cifra de los 1.500 
trasplantes de hígado.
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Premio a la Ribera Solidaria
El Llobregat quiere premiar a una de estas entida-
des sin ánimo de lucro por tener a la solidaridad 
como columna vertebral a lo largo de su historia

Premio al Afluente Verde
Hoy en día es indudable que ser ecológico y 
sostenible es tan fundamental para nuestra 

sociedad como un afluente para un río

Premio Aguas Bravas
De tanto en tanto, la calma del río y de sus cuencas 
se ve sorprendida por las inesperadas inundaciones 

que obligan a la movilización ciudadana

GATS
El Prat de Llobregat

Fundació Utopia
Cornellà

Creu Roja
Baix Llobregat

SOS Delta
Baix Llobregat

Ferrocarrils de la 
Generalitat de Catalunya

Al Pati Produccions
Baix Llobregat

No Més Blocs 
L’Hospitalet

Naty López y PAICAM
L’Hospitalet

Molins Acull
Molins de Rei

III Bajo el equilibrio de 
la reflexión y la acción 
luchan contra las desi-
gualdades y los conflic-
tos sociales.

Gats lleva a cabo di-
ferentes iniciativas, entre 
ellas, el Festival Esperan-
zah, un certamen que va 
más allá de lo musical 
y que ya ha captado la 
atención más allá de las 
fronteras de El Prat.

La entidad ha creado 
Eticom Som Connexió, la 
primera iniciativa estatal 
que une telecomunicaci-
ones y ética. 

···

III La entidad ha lleva-
do a cabo un documental 
audiovisual que recupe-
ra las luchas del Baix 
Llobregat en los últimos 
años del franquismo.

Creada en 1990, cu-
enta con un excelente 
centro de documenta-
ción con material único 
de los movimientos soci-
ales del Baix en el s.XX. 

Utopía es también 
un espacio de reflexión a 
través de distintas confe-
rencias, jornadas y semi-
narios. 

···

III Cruz Roja desem-
peña una labor funda-
mental para acoger y 
ayudar a su integración 
a las personas refugia-
das. 

Les enseñan a rela-
cionarse con el entorno, 
desde coger el transporte 
hasta clases del idioma.

Los que llegan a los 
pisos de refugiados les 
vienen dados por el Es-
tado. Ahora, siguen a la 
espera de que el Gobier-
no actúe en relación con 
los de refugiados siria-
nos.

III  A partir de una cam-
paña de SOS Delta se ini-
ció el debate de la caza 
de especies cinegéticas 
en el Parc Agrari.

Los ayuntamientos 
del Delta han presenta-
do conjuntamente a la 
Generalitat un nuevo 
Plan de Actuación para 
regular la situación. 

Llevan a cabo segui-
mientos de fauna más 
allá del que hacen las 
administraciones, que 
publican en los noticiari-
os ornitológicos, que ya 
suman 50 ediciones. 

···

III FGC apuesta clara-
mente por la intermoda-
lidad, fundamental para 
tener una red conectada 
y competitiva.

Ha estrenado un nu-
evo parquin de bicicletas 
eléctricas en su estación 
de Sant Boi, proyecto pi-
onero.

Por el compromiso 
por ofrecer valor añadi-
do con el English Cor-
ner, los talleres para per-
der las fobias a viajar, así 
como la filosofía ‘Smart 
train’. 

···

III Con el documental 
‘El Pati del Darrera’, han 
vuelto a dar voz a el Baix 
Llobregat para conocer 
sus necesidades y retos 
de futuro.

La productora va 
más allá del audiovisual 
con un proyecto interac-
tivo  inédito en el Baix 
Llobregat.

‘Orgull de Baix’ nace 
para ser una plataforma 
comarcal transversal, 
participativa y que sirva 
de punto de encuentro y, 
a la vez, de difusión de 
nuestro territorio. 

III La oposición ciu-
dadana al nuevo PDU 
Granvia – Llobregat ha 
obligado a modificar 
una primera versión del 
plan. 

Con la fuerza que ha 
ganado el movimiento, 
todos los grupos muni-
cipales de L’Hospitalet 
han presentado alegaci-
ones, excepto el equipo 
de gobierno y PDECat. 

No Més Blocs se ha 
convertido en un refe-
rente en la defensa del 
territorio más allá de 
L’Hospitalet. 

···

III De manera es-
pontánea, se creó en 
Molins de Rei esta plata-
forma con el objetivo de 
acoger a refugiados.

Las trabas institu-
cionales han impedido 
su objetivo principal 
de acoger a refugiados; 
pero han convertido la 
entidad en un excelente 
espacio de reflexión. 

Molins Acull repre-
senta la plataforma ciu-
dadana más importante 
para acoger refugiados 
en el Baix. 

···

III Naty López acampó 
varios meses en la sede 
del ICAM para reclamar 
la revocación de su alta 
médica tras sufrir un in-
farto y un ictus.

El coraje de López ha 
derivado en la creación 
de PAICAM, una nue-
va plataforma que se ha 
convertido en un punto 
de apoyo de muchos. 

Naty y PAICAM han 
logrado abrir el debate 
sobre el proceso de eva-
luación de las personas 
enfermas por parte del 
ICAM.  
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Candela López (ICV) y Joan Giner (Podem) serán los 
líderes del Baix en la nueva confluencia de los ‘comunes’

L
a apuesta por llevar al ámbito local la confluencia 
de partidos de izquierdas de los ‘comunes’, tal y 
como quedó ratificada en la 8ª asamblea de Inici-
ativa per Catalunya del Baix Llobregat, continúa 

quemando fases. 
El nuevo partido, que ya ha presentado una platafor-

ma online bajo la marca provisional ‘Un País en Comú’, 
será impulsado por un total de 117 líderes locales de di-
ferentes organizaciones políticas, entre ellos, la alcaldesa 
de Castelldefels y actual coordinadora comarcal de ICV, 
Candela López, y el diputado en el Parlament de Catalu-
nya y secretario político de Podem Catalunya, Joan Gi-
ner, de Cornellà. Los dos líderes políticos serán, pues, los 
impulsores baixllobregatenses de esta confluencia auto-
nómica que se tendrá que importar al ámbito local. 

En este sentido, según hemos podido saber, ya se han 
creado diferentes grupos de trabajo especializados que 
permitirán al Baix Llobregat disponer de una propuesta 
programática propia. Dicha propuesta deberá estar antes 
de la Asamblea Constituyente de la nueva formación de 
izquierdas que podría ser, según miembros destacados 
del partido, el 1 de abril de 2017. Esta fecha no está con-
firmada al cierre de esta edición. 

Imanol Crespo

La alcaldesa de Castelldefels y el actual secretario político de Podem ya 

trabajan para presentar una propuesta programática propia del Baix

Los ‘comunes’ presentan la marca provisional del partido, 

‘Un País en Comú’, a la espera de la asamblea constituyente de abril

política

A partir de aquí, ICV del Baix Llobregat hace una 
llamada clara –tal y como explicó El Llobregat en base a 
la última asamblea comarcal del partido- a la implicación 
en la nueva confluencia a sabiendas de las complejida-
des y diferencias que hay en algunos municipios. “De las 
cuatro últimas convocatorias electorales, hemos ido de 
manera conjunta en tres de ellas”, nos dice un miembro 
destacado de ICV. Así, se apuesta, de momento, por una 
doble militancia que, reconocen, “a corto plazo no ten-
dría que ser ningún problema pero que sí lo podría ser a 
medio y largo plazo”. La sociedad y la evolución de los 
acontecimientos dirán si es una decisión acertada o no 
y, por tanto, “siempre estaremos a tiempo, aunque sea la 
última opción, de dar un paso atrás”. 

Desde ICV Baix Llobregat, aseguran, que esta es-
trategia se ha tomado como una “gran amenaza” desde 
Podemos y que “son más reticentes”, mientras que otras 
organizaciones históricas como EUiA, Equo o el mismo 
partido de Ada Colau, BComú están convencidos del 
paso conjunto. Se insiste, en cualquier caso, que no se 
trata solo de un simple cambio de nombre ni de yuxtapo-
ner cada partido bajo una misma etiqueta: “No estamos 
haciendo una mutación. Se trata de generar un clima de 
confianza y respeto y de blindar que no pase lo que pasó 
con Izquierda Unida, de formar un partido a base de cu-
otas”. 

Esta confluencia, según explican a El Llobregat, se 
debe dar lo más rápido posible ante las inminentes elec-
ciones previstas para, en principio, septiembre u octubre 
de 2017. Aunque podría ser antes, dependiendo de la es-
tabilidad o no que ofrezca la CUP a Junts pel Sí. El éxito 
o fracaso de la confluencia catalana en estas autonómicas 
marcará el futuro del nuevo partido en el ámbito local de 

cara a las elecciones municipales de 2019. De momento, 
lo único cierto que hay son los resultados de las dos últi-
mas Generales, en las que ‘En Comú Podem’ fue primera 
fuerza política en todos los municipios del Baix Llobre-
gat (también L’Hospitalet) con la única excepción de dos 
municipios en la segunda convocatoria. 

Sin el PSC
Ante el nuevo panorama político que se avecina, sorpren-
dió la propuesta de Miquel Iceta, una vez confirmada su 
continuidad al frente de la primera secretaría del PSC, 
de ir conjuntamente a las elecciones autonómicas con el 
objetivo de formar un gran frente de izquierdas a la altu-
ra del peso independentista que, actualmente, hay en el 
Parlament. 

A preguntas de El Llobregat, ICV del Baix Llobregat 
ve en el PSC, en cualquier caso, el principal socio para 
llegar a acuerdos, pero “de manera postelectoral”. De en-
trada, descartan que esta coalición sea posible de cara a 
unas hipotéticas elecciones y, por tanto, mantienen la es-
trategia inicial de formar una gran alianza progresista, en 
palabras del alcalde de Sant Feliu de Llobregat, Jordi San 
José, a El Llobregat, “a la izquierda del PSC”. 

Con Xavier Domènech
La otra gran duda es quien será el líder de la formación. 
Conocida la renuncia de Ada Colau, alcaldesa de Barce-
lona y presidenta de AMB, todas las miradas están pues-
tas en el actual diputado de ‘En Comú Podem’, Xavier 
Domènech. Desde ICV Baix Llobregat se valora positi-
vamente su perfil, que “no está tan marcado por ningún 
partido como otros”. Aseguran, sin embargo, que no está 
decidido todavía quién será el cabeza de cartel. III

CandeLa LóPez (iCv) es La 
aCtUaL aLCaLdesa de 
CasteLLdefeLs y 
Coordinadora ComarCaL 
de iCv en eL Baix LLoBregat

joan giner, de CorneLLà, 
es diPUtado en eL 

ParLament de CataLUnya 
Por CataLUnya sí qUe es 

Pot y seCretario PoLítiCo 
de Podem CataLUnya

tras La renUnCia de ada CoLaU 
a Liderar eL Partido, todas 
Las miradas están PUestas en 
eL diPUtado xavier domèneCh
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Candela López (ICV) y Joan Giner (Podem) serán los 
líderes del Baix en la nueva confluencia de los ‘comunes’

opinió

Q
ue ningú no mal interpreti el títol. No és el mateix ser trampós que fer mitja trampa. Afirmà 
Ada Colau, després d’haver-se celebrat la Cimera en què es constituí el Pacte Nacional 
pel Referèndum, que ha de celebrar-se a través d’un acord amb el govern espanyol, raó 
per la qual no s’hi ha de posar dates. Cal recordar que els independentistes ho hem inten-

tat en múltiples ocasions en els darrers cinc any. En  concret fins a divuit vegades, sempre negades 
pel PP i pel PSOE.  I ara encara ho tenim més difícil arran de la presència de C’s. 

Manifesta Ada Colau que, si s’aconsegueix l’autorització de l’Estat, el referèndum podrà cele-
brar-se amb totes les garanties i que, acte seguit,  es convertirà en vinculant i gaudirà, alhora, de 
reconeixement internacional. Cert, dur-lo terme de mutu acord amb el Govern espanyol facilitaria 
molt les coses. Evident! D’aquí la nostra insistència a demanar-ne l’autorització. De fet, jo mateix  
en el debat d’investidura de Rajoy  li vaig dir que el Govern convocaria el referèndum el setembre 
de 2017 sempre i quan ell no acceptés prèviament negociar-lo. Que si estava disposat a parlar-ne  
Carles Puigdemont estava obert a parlar de tot: de la pregunta, del calendari, dels percentatges 
per donar validesa al resultat, de com garantir la imparcialitat dels mitjans de comunicació públics, 
etc... En resum, és evident que fer les coses de mutu acord sempre són més rendibles que no pas 
fer-les sense entesa. 

Desgraciadament, la mitja trampa apareix quan a Ada Colau se li pegunta com s’ha d’aconseguir 
que accedeixin a negociar. L’alcaldessa només argumenta que per primera vegada hi ha una força 
política que dóna suport al referèndum. I és cert, existeix: Podemos (i IU, que sempre ha estat a 
favor de l’autodeterminació). No obstant, d’aquí no passa. 

No va més enllà perquè sap que només seria possible gràcies a una victòria electoral per majoria 
absoluta, o gairebé, que convertís Pablo Iglesias en president del govern espanyol i PP-PSOE-C’s 
en minoritaris, En conseqüència, un es veu obligat a preguntar-se quants anys hauran  de transcó-
rrer perquè puguem veure Iglesias i Errejón fent un tàndem semblant al que en 1982 van conformar 
González i Guerra.  ¿I algú pot negar que falten menys de vuit o dotze anys perquè en la societat 

espanyola (dues o tres legislatures, en definitiva) perquè pogués arribar a succeir? I Colau continua 
amb la mitja trampa perquè mai tampoc no respon a la següent pregunta: ¿és just que la societat 
catalana, que ha evolucionat de manera que majoritàriament ja ha decidit que vol decidir el seu futur, 
hagi d’esperar tant anys per comprovar si finalment a Espanya hi ha un govern que vol negociar? 

Tant de bo, Podemos hagués guanyat les darreres eleccions. Segur que ara ja faria mesos 
que ens haguéssim posat d’acord en el com, en el quan i en tota la resta. Però la realitat és ben 
diferent: resulta que el president es diu Rajoy, que les dades demoscòpiques confirmen que el PP 
es consolida electoralment. I resulta que la banca i l’IBEX va fer créixer un nou partit de dreta liberal, 
escolanets del PP, perquè que anés conformant-se com a crossa de la vella dreta espanyola. I 
resulta que una vegada trinxat i rendit el PSOE com a alternativa, el socialisme espanyol es veurà 
obligat a dipositar totes les esperances a portar-se de forma prou dòcil com per poder recuperar el 
protagonisme de quan imperava el bipartidisme. 

Aquesta és la crua realitat, raó per la qual a Ada Colau se li acabarà ben aviat el temps per 
a mantenir certs silencis i giragonses. Haurà de decidir en comprovar d’aquí a pocs mesos que, 
malgrat els esforços del tot just naixent Pacte Nacional pel Referèndum, PPPSOEC’s no hauran 
canviat de posició, si opta per arrenglerar-se amb aquests partits o opta per participar activament 
en el referèndum del mes setembre d’enguany convocat gràcies a la Llei de Transitorietat Jurídica 
que aprovarà el Parlament de Catalunya que el convertirà en legal i, en conseqüència, dotat de totes 
les garanties. 

M’atreveixo a afirmar que optarà per participar-hi. No puc imaginar-me que un partit d’esquerres, 
que naixerà d’aquí a poques setmanes tot declarant-se partidari de totes les sobiranies, pugui donar 
l’esquena al vuitanta i escaig per cent de catalans i catalanes que volen decidir el seu futur lliure-
ment, pacíficament i de manera cívica. 

Per això, he començat dient que Ada Colau només fa mitja trampa. No és el mateix que fer 
trampes. III

La mitja trampa d’Ada Colau
Joan Tardà i Coma

Portaveu d’erc al congrés dels diPutats
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E
xplica en Jordà que enlloc va passar un període de temps 
tan llarg com quan va ser regidor de CiU a l’Ajuntament 
de Sant Boi, entre els anys 1980 -al cap d’uns mesos de 
les primeres eleccions municipals de la democràcia- i 

1999. Gairebé sempre a l’oposició i amb governs municipals 
socialistes amb majoria absoluta en alguns períodes. Admet una 
certa frustració provocada pels resultats de les eleccions muni-
cipals, però recorda que a Sant Boi “sempre vam superar amb 

Antoni Jordà: “La immensa majoria 
dels polítics no són corruptes”

Mor ANTONI JORDÀ NOVAS, regidor de CiU a Sant Boi del 1980 al 1999 i diputat al Parlament de Catalunya

jordà, regidor de CiU del 1980 al 1999, president comarcal i diputat 
al Parlament de Catalunya, va morir el passat 28 de desembre

Pere Ríos

Antoni Jordà va néixer a Sant Boi de Llobregat al 1943, en 
un temps en què el municipi es deia San Baudilio, recor-
da. Era una època molt dura per la immensa majoria de la 

població, quan començava el llarg i fosc període de la postguerra 
i el franquisme. Més de mitja vida, però, el Toni la va viure en 
democràcia i ocupà càrrecs institucionals en representació de 
Convergència Democràtica de Catalunya (CDC), quan el partit 
que va fundar Jordi Pujol encara no havia canviat de nom ni havia 
trencat la seva llarga aliança electoral amb Unió.

Poc dies abans del seu traspàs, quan la seva malaltia era 
irreversible, va concedir aquesta entrevista a EL LLOBREGAT. El 
seu deteriorament físic era molt gran, però va acceptar encantat 
de respondre per correu electrònic les preguntes que se li van 
plantejar. Jordà va morir el 28 de desembre.

La seva trajectòria destaca pel seu paper com a director general 
d’adigsa amb la que va rehabilitar nous barris a l’àrea metropolitana

Què va ser de...

molt els resultats de pobles veïns que obtenia CDC, com Cor-
nellà, L’Hospitalet, El Prat, Gavà o Viladecans”, entre d’altres. 
“És obvi que fou una època en què es treballava molt però els 
resultats no sempre és corresponien amb aquest esforç”, explica.

Confessa que el millor record que conserva d’aquella època 
de regidor és “haver-me sentit útil amb tot allò que ha beneficiat 
els nostres companys, sense fer distincions”. I el pitjor que va 
viure aquell temps va ser haver de tornar a entrar de regidor du-

rant dos anys més en substitució de l’Agustí Torrents “per culpa 
d’un cruel, un injust accident de muntanya” que es va emportar 
per endavant la vida d’aquest santboià que havia pujat a alguns 
dels cims més alts de la Terra i que trobà la mort al Pedraforca el 
10 de juny de 2006 quan preparava una nova expedició.

Torrents havia de repetir com a cap de llista de CiU a les 
eleccions municipals de l’any següent, però el seu traspàs va dei-
xar la federació sense candidat i en Jordà va haver de tornar a 
representar la federació nacionalista.

Vocació política
La implicació política i social del Toni Jordà va començar quan 
tenia 14 o 15 anys, explica ell,  “col·laborant de forma voluntària 
a l’escola industrial i amb diferents organitzacions juvenils, apa-
rentment d’activitats d’esbarjo i/o esportives, com per exemple 
equips de futbol de la zona industrial del Baix Llobregat”. L’es-
port, diu, li va permetre d’apropar-se a “les demandes socials i 
sindicals d’aquests immens col·lectiu de la classe treballadora i 
productiva”.

A finals dels anys 60 i primers dels 70 va començar a col-
laborar amb el Front Nacional de Catalunya i amb el PSUC i 
va militar en tots dos partits. “L’un per la vesant nacionalista (el 
Front) i l’altre perquè era l’únic partit organitzat en la clandes-
tinitat contra el franquisme”, diu. Considera que “sempre havia 
tingut consciència política, doncs de molt petit a casa sempre 
se’n parlava”. L’avi patern, Antoni Jordà Cardona, va ser regidor 
de Gavà pel front d’esquerres desprès de les eleccions de 1936 i 
no es van conèixer fins que el net tenia 14 anys, a França. Durant 
la guerra civil fou el cap del Socorro Rojo al Baix Llobregat i 
desprès de la derrota va haver d’agafar el camí de l’exili, com 
milers de ciutadans.  

L’altre avi, Manuel Novas, va ser empresonat al castell de 
Montjuïc “sota les greus acusacions de ser del sindicat UGT i 
militar a Esquerra Republicana”, recorda el net per emfatitzar el 
que va suposar la potsguerra. “El meu pare, Ramon Jordà Molias, 
de molt jove va militar a les Joventuts Socialistes i òbviament va 
ser voluntari a la guerra civil a favor de la República i al acabar la 
guerra com que encara era menor d’edat va ser empresonat com 
“paisano militarizado” acusat de “rojo i separatista fins l’any 
1948”. Aquests casos i d’altres familiars directes de l’Antoni Jor-
dà i de la seva esposa, “va reforçar més les meves conviccions”, 
puntualitza.

Regidor de Sant Boi i diputat al Parlament
Durant un temps, a més de regidor a Sant Boi, va ser diputat al 
Parlament de Catalunya, la tercera i la quarta  legislatura, en-
tre1988 i el 1995. Si en aquest ajuntament els socialistes gover-
naven amb majoria absoluta, a la Generalitat passava el mateix 
amb Jordi Pujol. En Toni Jordà va ser un pujolista convençut i 
per això admet que encara no s’acaba de creure la confessió del 
25 de juliol de 2015, quan l’ex president va admetre que havia 
ocultat el fisc una fortuna durant més de 30 anys. “Vaig quedar 
tan aclaparat que jo crec que encara no ho he assumit”, reconeix.

imatge reCent d’antoni jordà, ex regidor i diPUtat de CiU

L
os humanos somos imperfectos, y Toni Jordà no fue la excepción. 
Lo traté durante bastantes años; los últimos, hasta el final de sus 
días, como colaborador de esta revista. A pesar de su poca salud, 
trabajó para EL LLOBREGAT con ilusión.   

La vida da muchas vueltas: años antes de estos últimos, había tra-
bado relación con Jordà por motivos políticos; en 1995, hacía años que 
yo me había retirado de la actividad pública; Toni Jordà me propuso en-
tonces incorporarme a su candidatura en las elecciones municipales al 
Ayuntamiento de Sant Boi.  Acepté. Eso me permitió tratarlo diariamente 
durante cuatro años y me confirmó la impresión que tenía de antes: Toni 
fue un político de vocación, tenía criterio y cualidades; pagó caro sus 
defectos; si no los hubiera tenido, hoy probablemente continuaría siendo 
un político de referencia a nivel nacional. 

Con todo, creo que ha sido el político convergente más relevante en 
el Baix Llobregat. Posiblemente su etapa como director general de ADIG-
SA, la empresa pública de la Generalitat de Catalunya, fuese su mejor 
época política. 

Ejerció el poder ayudando a cuantos pudo, a centenares de per-
sonas.  Es posible que el lector piense que eso es algo natural en todo 
político. No. No lo es. No es frecuente toparte con políticos dispuestos a 
tomar decisiones para solventar problemas; lo aconsejable en política es 
no decidir nada, que es la forma de equivocarse menos. Y ya se sabe, el 

que no se equivoca, sigue. Toni Jordà se equivocó mucho, pero mientras 
pudo, ayudó a mejorar la vida de muchos. 

En el tanatorio de Sant Boi, despedimos a Toni Jordà el 30 de di-
ciembre; lo despedimos casi con el fin de año. Viendo la sala de cere-
monias, pensé: el poder solo se conmueve ante el poder. Si ese último 
viernes de 2016, Toni aun hubiera sido miembro del ejecutivo nacional 
de CDC o diputado, como lo fue, seguro que una pléyade de políticos 
en activo habrían acudido a su despedida. No fue así. Lo despidió su 
esposa, sus hijos, su familia; los amigos de siempre, algunos políticos de 
referencia, pocos en activo, la mayoría jubilados. 

De Sant Boi vino mucha gente que le quería; gente de su confianza, 
incondicionales de siempre. No faltó nadie; como si él mismo, insistente, 
los hubiera convocado a una asamblea importante. Hasta vino alguno 
que quiso dar testimonio público de su piedad, aunque en vida le negó 
su ayuda (“sí Toni, no sonrías: ya me conoces; soy menos diplomático 
de lo que tú fuiste. Además, ahora me lo puedo permitir y sabes que 
tengo razón; en esta ocasión, si hubieras podido, hasta tú se lo habrías 
recordado, ¿no?”).

El pasado 30 de diciembre de 2016, en el tanatorio de Sant Boi, me 
despedí de un colaborador de esta publicación; despedimos un amigo, 
y, sobre todo, un buen hombre. Hizo lo que pudo mientras vivió. Y eso 
no es poco. III Por Xavier Pérez llorca - editor de el llobregat

Obituario: Antoni Jordà
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Mor ANTONI JORDÀ NOVAS, regidor de CiU a Sant Boi del 1980 al 1999 i diputat al Parlament de Catalunya

La seva trajectòria destaca pel seu paper com a director general 
d’adigsa amb la que va rehabilitar nous barris a l’àrea metropolitana

Durant la seva dilatada trajectòria política assegura que també 
va tenir “l’honor” de ser director general d’Adigsa, l’empresa 
pública depenent de la Generalitat que va assumir la gestió dels 
habitatges construïts a barris de Barcelona i l’àrea metropolitana 
del que va ser la Obra Sindical del Hogar del franquisme. Camps 
Blancs a Sant Boi, Sant Cosme al Prat, o els de La Florida a 
l’Hospitalet són alguns exemples.

En Jordà també va ser, entre d’altres càrrecs, diputat provin-
cial, conseller delegat de CORESA -empresa pública de l’Ajun-
tament de Sant Boi-, conseller metropolità, i membre del Consell 
d’Administració de Ràdio i Televisió de Catalunya i del Institut 
Català del Sòl.

“Moments engrescadors”
Al partit també va ser president local de Sant Boi de CDC i de 
CiU, president comarcal del Baix Llobregat, responsable de Ter-
ritori del Comitè Executiu Nacional, secretari d’organització a 
les comarques de Barcelona i conseller nacional del partit fins el 
darrer congrés, el de la refundació i el canvi de nom.

“Van ser moments molt engrescadors i crec que en general 
va aflorar la part més positiva de la política per intentar fer uns 
pobles millors i canviar les coses”, respon quan se li pregunta 
pels records que conserva de la seva època de regidor a Sant Boi. 
“I a la vegada era frustrant, en veure com els que tenien majoria 
no practicaven gaire el consens”, precisa en referència al PSC.

“Lluitar contra unes majories tan àmplies dificulta molt la 
tasca política i aleshores surten conflictes que s’haurien pogut 
evitar”, insisteix, abans de posar el que considera exemples de 
prepotència política per afrontar problemàtiques locals com la de 

l’Hospital de Sant Boi, el complex de l’estadi Baldiri Aleu (Unió 
Esportiva Santboiana), l’Ateneu Santboià o els barris dels Cà-
nons i Orioles, can Paulet o la Ciutat Cooperativa. “La majoria 
ja estan superats avui, però un no pot deixar de pensar que es va 
dilatar massa en el temps per culpa de actituds poc dialogants”.

Si ha de triar entre en Xavier Vila i la Montserrat Gibert, 

els dos alcaldes socialistes amb qui va coincidir a l’Ajuntament, 
en Jordà tria la segona. “Tothom té coses positives i d’altres no 
tant, però sense desmerèixer ningú m’he entès més amb ella per 
la seva humanitat”. Dit això insisteix que “ser alcalde és una 
tasca molt difícil i que tots fan el que poden dintre de les seves 
conviccions”.

“Tota feina que dóna contacte amb la ciutadania és de per sí 
reconfortant. Pel fet d’haver tingut la ocasió de sentir-se útil fa 
que t’engresqui més i més el que puguis fer per els altres”, relata, 
abans de confessar estar “molt satisfet de l’època que tot i ser a 
l’oposició a Sant Boi vaig poder ajudar a fer realitat la rehabili-
tació de Camps Blancs o la residència Sant Josep”.

Pel consens
Sobre la situació política catalana admet que és “molt complica-
da” i coincideix amb dirigents d’altres partits que “sense l’última 
legislatura de majoria absoluta del PP” tot seria més fàcil si, a 
més, no s’hagués judicialitzat la política. La solució passa, per 
“aconseguir una majoria social que aposti per fer les coses amb 
consens a Catalunya. No s’ha d’imposar res per la força i no pot 
ser que sigui delicte celebrar un referèndum”. Amb la perspec-
tiva que donen els anys i l’experiència afirma que ha conegut 
“molts càrrecs públics, regidors alcaldes diputats, etcètera, i ara 
que està de moda parlar contra la classe política, no és cert que 
tots els polítics siguin corruptes”. Ans al contrari, afegeix. “Pot 
haver alguna poma podrida, però la immensa majoria sacrifiquen 
gran part de la seva vida privada per la vocació política”. III

foto ofiCiaL de jordà aL ParLament de CataLUnya | Premsa ParLament 
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Helios E. Quintas: “La depresión te puede matar como un 
cáncer o un ataque terrorista; lo importante, que tiene cura”

E
ra 2010. Tenía entonces 50 años de edad. Nacido 
en Argentina, pero vecino de Cornellà desde 2004, 
Helios Edgardo Quintas Díaz era una persona que 
podríamos considerar de un perfil tipo. Trabajaba 

como inspector del gas para Applus+ y era voluntario en la 
ONG OÍDE, que cofundo junto a otros descendientes es-
pañoles de todo el mundo que habían emigrado a España. 

Pero algo empezó a ir mal. “Arrancaba por la mañana 
-muy temprano- y todo el día estaba acumulando bronca. 
Tenía muchos problemas en la ONG, discutía mucho y sin 
sentido porque todos éramos voluntarios; e igual en el tra-
bajo. Era como una bomba de tiempo”, explica Quintas. 
Empezó a acudir al psicólogo y ésta ya le dijo: “Tienes 
que parar e iniciar un tratamiento: tienes depresión”. Pero 
él no hizo caso. Hasta que una fuerte discusión con “los 
abuelos” le hizo pisar el límite y reflexionar: “Fue el deto-
nante. Me hizo ver que algo ocurría y que tenía que dar el 
paso al frente. Me mostró una cara de mi persona que no 
reconocía. Me sudé todo y durante un par de minutos me 
olvidé de lo que estaba pasando. No recuerdo, de hecho, lo 
que ocurrió desde que me fui de mi casa hasta la plaza. Ahí 
me dije: tengo que parar”. 

Y, efectivamente, tal y como decía su psicóloga: Helios 
sufría depresión. En concreto, una mayor, tipo con la que, 
como explica, “puedes tomar una mala y grave decisión en 
cualquier momento”. Ahora, un lustro después, recuperado 
totalmente de esta enfermedad, ha decidido publicar el li-
bro ‘Momentos de lucidez: cómo superé mi depresión’ con 
el que relata su experiencia personal con el único objetivo 
de ayudar a otras tantas personas que como él sufren algún 
tipo de depresión en silencio y como si fuera un tabú. 

De hecho, esta obra, que se presentará en Cornellà el 
próximo 20 de enero en el Citilab, pretende ser un llama-
miento, sobre todo, para que los profesionales y especia-
listas relacionados hagan un paso al frente y se dialogue: 
“Podemos morir de cáncer, por una cardiopatía, en un 
atentado, en una guerra; pero también de depresión. Lo 
más importante es que tiene cura. No tenemos que pensar 
que hablar de la depresión es negativo. Al contrario. Nos 
hace mejorar”. 

Terapia completa
El periodo de tratamiento de Quintas duró desde 2010 a 
2011. Este periodo conllevó, además de una terapia psico-
lógica, un tratamiento farmatológico de cinco meses: “Las 
depresiones normalmente llevan dos años, porque se tie-
nen que tener en cuenta las recaídas, que pueden ser peores 

Imanol Crespo

quintas, vecino de Cornellà, presenta el libro ‘momentos de lucidez: 

como superé mi depresión’ para romper el tabú sobre la enfermedad

que el propio tratamiento”. En este sentido, el autor de la 
obra califica de fundamental el diagnóstico de la enferme-
dad y el ser conscientes de ello. Es lo que permite realizar 
un tratamiento que tiene que contar con estos dos pilares: 
el farmatológico, para todas las cuestiones fisiológicas 
–“que se sufren muchas: desde insomnio, dolores estoma-
cales u obsesiones”-, y la terapia. Y es que “la causa de 
tu propia depresión no se descubre con la medicación. Al 
final, se trata de cambiar el enfoque a la hora de mirar las 
cosas”. 

En el caso de este vecino de Cornellà, habla de su ma-
nera de ser como una de las principales causas: “La princi-
pal es lo que le llamo el filtro histórico o creencias. Aque-
llas cosas que tienes aprendidas desde pequeño, desde la 
base; te armas de algunos comportamientos que no hay 
manera de cambiar y la vida te demuestra que tienes que 
cambiar. El más doloroso y el que más me hizo sufrir fue 
que yo era muy solidario. Pero mi depresión fanatizó mi 
solidaridad. Y quería que todo mi entorno fuera igual de 
solidario. No podía entender que el resto no fuera como 
yo; y eso generaba mucha frustración”. 

Enfocar
Esto tiene que ver con la triple aspa de la que Quintas ha-
bla para los mecanismos de interpretación. Este proceso 
se fundamenta, tal y como explica en el libro, en tres ejes: 
el pensamiento, los sentimientos y las situaciones. Al fin 

y al cabo, lo que tira del carro es el pensamiento; y la de-
presión lo que hace es que todos sean negativos: “Es como 
si tuvieras en manos de un robot que en todo momento te 
hace tomar malas decisiones”. Esto deriva en malos sen-
timientos y situaciones; y, lo peor, en un circuito que se 
complica progresivamente y en el que hay que saber ser 
consciente y decir basta. 

“El peor enemigo era yo mismo”, dice Quintas. Pri-
mero porque se ponía retos y objetivos que no podía cum-
plir y, segundo, porque se menospreciaba constantemente: 
“Era permanente el decirme que era un inútil; que no valía 
para nada; que eras un tramposo; un mentiroso; que vivía 
a costa de los demás”. 

En este sentido, reconoce, que de entre los momentos 
más difíciles de la enfermedad fue el asumir que tenía que 
tomar medicamentos; el dejar de trabajar; pero, también, 
el asumir que había fallado en cuestiones que se tenía que 
perdonar para seguir en adelante. De hecho, tuvo una reca-
ída, precisamente, por el sentimiento de culpa en infinitas 
decisiones de su vida.

Compartir
Entre el 8% y el 15% de la población sufrirá alguna depre-
sión a lo largo de su vida; 350 millones la sufren en todo 
el mundo; en Europa, esta causa representa el 7% de las 
muertes prematuras. Son solo algunos datos que demues-
tran que, según defiende Quintas, “es como si fuera una 
epidemia y un problema de salud pública”. 

Por ello, emprendedor desde nacimiento, ha decidido 
explicar su experiencia y compartirla: “Hay que insistir 
porque habrá vidas que se salven”. Además, ha iniciado un 
foro en su página web al que invita a los profesionales a 
poner luz a la actual situación de tabú sobre la enfermedad 
e impartirá diferentes talleres especializados con grupos 
de trabajo de familiares en los que se trabajará, por ejem-
plo, sobre cómo dialogar con personas con depresión de 
una manera no invasiva. III

salut

el autor hace un llamamiento a los profesionales a dar un paso al frente 

para hablar sobre la enfermedad y evitar así posibles suicidios

heLios e. qUintas, veCino de CorneLLà, sUfrió Una fUerte dePresión
haCe CinCo años; ahora, reCUPerado totaLmente, exPLiCa sU
exPerienCia en eL LiBro ‘momentos de LUCidez’ | i. C.

Hablar y compartir la experiencia, para combatir la depresión
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E
l PSC votó en el pleno de diciembre en contra de in-
centivar el uso de coches eléctricos e híbridos en la 
ciudad. Mientras en ciudades como Barcelona los co-
ches eléctricos aparcan gratis en zona azul y verde, o 

en Madrid los coches híbridos (ECO) además están bonifica-
dos en los aparcamientos públicos, en Esplugues el gobier-
no municipal de PSC+PDC (la Convergencia de siempre) ha 
votado en contra de esta medida que presentábamos C’s. 
En otro punto del orden del día se aprobaba el Plan de Movi-

Movilidad y aparcamiento en Esplugues
Julio Roldán

concejal Portavoz ciutadans-esPlugues

mercial con un parking para 1.200 vehículos. Por otra parte, 
ha ocurrido algo muy difícil de comprender en este pleno. El 
equipo de gobierno ha renunciado a nuestro derecho de tan-
teo de compra de unas acciones que nos hubieran permitido 
completar el 100% de la empresa municipal mixta PROGE-
SER que gestiona los aparcamientos públicos de Esplugues. 
Ha renunciado a última hora, cambiando un primer dictamen 
que aconsejaba su compra para pasar a renunciar en menos 
de 24 h del pleno. 

Según datos del interventor la oportunidad de adquirir 
este activo era importante, puesto que nos permitiría ahorrar 
como ayuntamiento unos 300.000 euros al año, lo que supo-
nía recuperar la inversión en sólo 4 años. Hay que decir que 
se trata de la única empresa que genera ingresos a los polí-
ticos a parte de los directos del ayuntamiento. ¿Saben quién 
forma el Consejo de Administración? La Alcaldesa, 4 vocales 
fijos del gobierno y 2 rotativos de la oposición. El Consejo de 
Administración cobra dietas por reunirse y nos cuesta unos 
60.000 euros al año. Para que nadie pueda pensar que es-
tamos anteponiendo intereses particulares por encima de los 
intereses de la ciudad, C’s proponemos renunciar por parte 
de todos los grupos municipales al cobro de estas dietas. 
No podemos dejar la mínima sospecha de que esta extraña 
decisión tenga algo que ver con esto. III

lidad Urbana Sostenible, en el que se indicaba como objetivo 
cuidar el medio ambiente y mejorar la calidad de vida. ¿Con-
tradictorio, verdad?

Un Plan que, por otro lado, diseña donde deseamos 
ubicar la línea de metro L3 en Esplugues; una estación en 
Sant Joan de Déu y otra en el centro. Diseña un intercambia-
dor modal en el Pont d’Esplugues de metro, Ferrocarriles y 
RENFE. Interesante. El problema que es mientras el concejal 
de Convergencia responsable de la movilidad en Esplugues 
por designación del PSC, diseña nuestras necesidades en un 
Plan de Movilidad, en el Parlament sus diputados no lo inclu-
yen en los presupuestos. Mientras no tengamos un transporte 
público de calidad que nos permita reducir el uso del vehículo 
privado, seguiremos en Esplugues con nuestras congestio-
nes viarias. Seguiremos atascados cada día en la Plaza Josep 
Catalá (Nestlé) los vecinos que queramos acceder a Barcelo-
na o a la Ronda de Dalt. 

Peor aún, porque ahora se contempla en el Plan de Mo-
vilidad un carril bus en Avenida Países Catalanes y tramos 
importantes del carril bici. No sólo no se solucionará el pro-
blema del tráfico, sino que se complicará aún más. Por no 
mencionar la dificultad que supondrá el desarrollo del llamado 
“Plan Caufec” que ya está en marcha y prevé más de 700 
viviendas en la zona, 2 rascacielos de oficinas y un centro co-

P
ara un buen tirador, serán 50 metros, no más; y por 
esta distancia hay disputas actuales de lindes entre 
diversos ayuntamientos del Baix Llobregat, sin acuer-
do. Decidirá la Generalitat que ha forzado la revisión. 

Sant Boi, muy extenso, va cediendo. Y es que la geografía co-
marcal y metropolitana penaliza el vacío territorial, la reserva 
agrícola, el “sin uso” edificable. Así pues, las expropiaciones 
y servidumbres de pasos se ensañan en las áreas desapro-
vechadas. 

Ciudadanos no defiende el nacionalismo de campanario 
y tiene reservas sobre los Consejos Comarcales; un reinvento 
en 1995 del ya arcaico del 1931 con Pau Vila, cuyo criterio 
era la media jornada en carro al mercado próximo. Hoy, los 
Consejos carecen de funciones ejecutivas y son, a lo sumo, 
asesores en temas menores, no en los significativos. Para eso 
existe la Autoridad metropolitana en funciones de coordina-
ción de asuntos importantes: aguas, transportes, basuras… 

El resultado de esta redundancia es el aumento de costes 
burocráticos y si sumamos a ellos los gastos de la Diputación 
y sus solapes con el Área Metropolitana, el resultado final es 
un dineral desaprovechado, sin las lógicas economías de es-
cala.

¿Pero hay temas locales? Sin duda. En Sant Boi uno de 
ellos es CORESSA, la  empresa municipal de basuras, un 
monstruo ineficaz y caro que hace deseable la lluvia para que 
nuestras calles estén limpias. Su deuda avalada aumenta 
cada año. Su plantilla no decrece. Debería atraer, entre otras 

A tiro de piedra
Olga Puertas

Portavoz del gruPo municiPal de c’s en sant boi de llobregat

de sus misiones, a empresas a Sant Boi. Sin embargo prefiere 
invertir en gasolineras y parkings en “can Nadal” en Lliçà de 
Vall. 

Desde 1948 están  entre nosotros 100.641 m2 de cuartel 
militar de uso escaso, pendiente de permuta de terrenos des-
de 2003. ¿Nuestra Alcaldesa logrará unir Camps Blancs con 
Vinyets? Le animamos a ello.

Las ayudas externas debe ser monitorizadas con criterios 
reconocidos internacionalmente y se deben acabar los volun-
tarismos e iniciativas libres en la otorgación de subvenciones. 
En el caso de Nicaragua la deriva dictatorial debe ser tenida 
en cuenta. Transparencia en DESOS. En claro, ayudemos a  
refugiados e inmigrantes con buena disposición integradora,  
y no facilitemos los excesivos particularismos que dificultan la 
convivencia a medio plazo.

Por último en la comarca hay ciudades sin “defensor del 
ciudadano” y funcionan. Sant Boi ha tenido tres. Hace días 
tomó posesión la Sra. Vallejo, una ex-enseñante, con el to-
tal boicot de la oposición. Carece de formación legal. Será 
divulgadora. Son más de 60.000 euros/año de 4 a 8 años, 
más 1 técnico y secretario. Vayan sumando. Alguien le animó 
a solicitar 200 euros más por semana. Sigan sumando. Ciu-
dadanos es muy crítico con esta función que no ha auxiliado 
a nuestras gentes en sus problemas legales hipotecarios, de 
desalojos, de abusos bancarios y de consumo.

Con todo, y a pesar de las obras en la C-245, ¡Un buen y 
próspero 2017! III La variante de La C-245 se ProyeCtó antes de Las oLimPiadas de 1992

imagen de Un vehíCULo eLéCtriCo mientras Carga

Helios E. Quintas: “La depresión te puede matar como un 
cáncer o un ataque terrorista; lo importante, que tiene cura”
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M
artín Carbajales, vecino de Castelldefels desde 
hace más de dos décadas, ha publicado recien-
temente su primera novela titulada “Tengo tan-
tas cosas que contarte”, presentada en público 

por el periodista Luis del Olmo en el hotel NH Calderón 
de Barcelona. El autor, que nació circunstancialmente en 
Badalona, se describe como muy viajero y conocedor de 
diversos países. Cree en la amistad por encima de todo. 
Sus consignas preferidas: “No dejar de emprender nunca, 
ser creativo y mantenerse siempre activo. La mejor inver-
sión: cuidar la salud, la familia y el contacto con los bue-
nos amigos”, y sobre eso último hace hincapié en su obra, 
la amistad. 

La primera parte del libro data en febrero del año 1955, 
donde un grupo de niños entran en un internado. Dadas las 
circunstancias que se vivían en esa época franquista, el 
grupo de alumnos intentan huir de la dura disciplina. En 
el momento de la fuga descubren un refugio antiaéreo, los 
cuales van desde el colegio, Sant Cugat de la Montaña, 
hasta el Tibidabo, pasando por una escuela de monjas 
ubicada a poca distancia. Dentro de éstos túneles trans-
currieron algunas aventuras y encuentros secretos. Una de 
aquellas noches muere un vigilante, pero no se sabe si es 
un accidente o de lo contrario, un crimen, los muchachos 
se conjuran no desvelar lo ocurrido, secreto que hasta el 
final de la novela no se desvela. 

La segunda parte de esta obra hace referencia a la pri-
mavera de 1985, cuando dos décadas después de haber 
salido del internado, uno de los alumnos, Agustín Nava-
les, un emprendedor de éxito, decide localizar al grupo de 
compañeros para invitarle a la inauguración de una nueva 

Martín Carbajales se estrena como escritor de 
novelas con “Tengo tantas cosas que contarte”

Marta Fernández Veas

Carbajales. Desde que la obra salió a la venta, está obte-
niendo un gran éxito, con las existencias agotadas en al-
gunas librerías, lo cual ha supuesto “una gran alegría y una 
ilusión de muchos años que por fin se ha plasmado en un 
libro”, asegura su autor. 

La obra representa el estreno de Carbajales en el cam-
po literario como narrador de novelas. Además de esta nu-
eva faceta, es experto en relaciones públicas y humanas 
y licenciado en Dirección de Empresas y Máster el IESE 
(Universidad de Navarra). Durante más de treinta años ha 
sido socio-director del Grupo Nacional del Mueble. Fun-
dador de diversas empresas, marcas de mobiliario, moda 
y complementos, en la actualidad, preside el reconocido y 
prestigioso grupo de personalidades de la sociedad civil, 
denominado de manera simpática, “El club de los Bui-
tres”. III

empresa y así saber de sus vidas, y, sobre todo, saber el 
paradero de Celia, su primer amor de infancia. Para ello, 
contrata un detective para que éste haga llegar la invita-
ción a cada uno y así reencontrarse y saber qué ha sido de 
sus vidas. 

Oda a la amistad
“Tengo tantas cosas que contarte” resalta la denuncia de 
los internados de la postguerra por la falta de libertad, la 
superación, la amistad, el amor de infancia y la traición, 
todo ello con un final inesperado. “El mensaje principal 
es una oda a la amistad” nos cuenta el autor de la novela 
Martín Carbajales. “El esfuerzo de estos muchachos, que 
parten de cero, pero luchan por buscar un trabajo, el cual 
era precario, después de haber estado internos 10 años de 
sus vidas, es otro mensaje que la novela refleja” asegura 

el vecino de Castelldefels escribe su primera novela, una oda a la amistad ambientada en la dictadura franquista

eL Periodista LUis deL oLmo aComPañó a CarBajaLes, en eL Centro, en La reCiente PresentaCión deL LiBro

culturalll
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La Molina impulsa la seva 
competitivitat amb millors 
preus i tecnologies

S
ota la premissa 
que el principal 
competidor de 
les estacions són 

els Pirineus francesos i 
amb l’objectiu de retenir 
als amants del fred a Ca-
talunya, el grup de Ferro-
carrils de la Generalitat de 
Catalunya ha encetat una 

Redacció
doble estratègia: rebaixar 
preus i modernitzar les se-
ves estacions. D’aquesta 
manera, Turisme i Munta-
nya aporta un valor afegit 
que, a la vegada, no es no-
tarà en el preu; al contrari. 
Especialment a l’estació 
degana i metropolitana per 
antonomàsia: La Molina. 

Millor preu
La Molina baixa, aquesta 

temporada, el preu en les 
tarifes dels principals for-
fets, tant en els de dia o 
diversos dies, com en els 
de temporada, també, amb 
l’objectiu d’adaptar-se a 
les noves necessitats dels 
visitants. 

Així, la tarifa de refe-
rència de les estacions, el 
forfet de dia adult, passa 
dels 41 als 38 euros; ta-
rifa que reorganitza tota 

la resta. El forfet Júnior 
(passa a ser dels 17 als 25 
anys i no només fins als 
14 anys) costa 36 euros, 
mentre que el forfet Infant 
(passa a ser de 7 a 16 anys 
i no fins als 11 anys) cau 
als 30 euros. 

Pel que fa el preu de 
temporada, la rebaixa és 
de fins a 50 euros. Per 
tant, si la temporada pas-
sada costava 620 euros, 
enguany, el preu d’adult 
és de 570 euros. El forfet, 
a més, inclou l’accés a to-
tes les estacions del grup; 
és a dir, a Núria, Vallter 
2000, Port Ainé i Espot. 
En total, 150 quilòmetres 
esquiables en un sol for-
fet. 

Menys tipus de tarifes
D’altra banda, La Molina 
ha creat el nou forfet ‘4 
hores’ que substituirà al 
tradicional forfet de mig-
dia per aquelles persones 
que només volen esquiar 
unes hores. A part, una 
de les polítiques d’aquest 

any ha estat reduir el sis-
tema tarifari per oferir una 
proposta més simple i cla-
ra. En aquest sentit, s’han 
simplificat les tarifes de 
diversos dies: s’integren 
els dies consecutius i que-
den unificades amb el for-
fet de lliure elecció, que 
aporta més valor al client, 
ja que ara pot adquirir més 
d’un forfet i fer-lo servir 
quan vulgui. A més, FGC 
elimina les distincions en-
tre temporada alta i baixa i 
deixa una única tarifa. 

Premi a la fidelitat
A tot això es suma que La 
Molina vol premiar la fi-
delitat dels seus visitants 
amb descomptes exclu-
sius que, en molts casos, 
no estaran a disposició de 
tot el públic, sinó només 
pels que comptin amb un 
historial de compres. 

El que sí permetrà ac-
cedir a infinitat d’avan-
tatges és la compra online 
després d’una forta aposta 
per l’e-commerce. III

La miLLora de L’e-CommerCe Permet arriBar a La moLina jUst Per gaUdir de L’estaCió | fgC

el forfet de dia d’adult, tarifa de 
referència, passa dels 41 als 38 
euros; mentre que el forfet de 
temporada costa 570 euros

Fi a les cues

A partir d’aquest any, si es vol, s’ha acabat allò de 
matinar una bogeria per estar a primera hora a 
l’estació i fer cua per comprar el forfet. Si, a més, 
calia llogar el material; ja ni en parlem. Les mi-

llores tecnològiques de La Molina i la seva forta aposta, 
enguany, per l’e-commerce ofereix totes les facilitats per 
adquirir els productes i serveis prèviament i des de qualse-
vol dispositiu mòbil o d’escriptori. 

Sigui com sigui, els visitants de La Molina tenen ja la 
possibilitat d’arribar a l’estació per pujar a esquiar direc-

tament o fer qualsevol altra activitat. De fet, l’aposta pel 
món online és tan evident que hi haurà productes i promo-
cions específiques que només s’oferiran en aquest mitjà.

A més de les pàgines web, que han experimentat 
aquests darrers anys una forta remodelació, FGC ha re-
alitzat també un canvi de l’aspecte i del tacte a les seves 
aplicacions de tal manera que s’assembla més als webs de 
continguts. També ha realitzat millores en la integració de 
dades automàtiques de comunicats de neu, meteorològi-
ques i de la venta online des d’aquestes aplicacions. III

Les millores tecnològiques 
permeten recarregar des de 
qualsevol dispositiu mòbil o 
d’escriptori el forfet recarregable

home de L’aPP de La moLina (esqUerra) i exemPLe de PromoCió a través de La Pàgina weB | fgC
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El Baix, a tocar de les 16 estacions 
dels Pirineus de Catalunya
Arriba el fred i amb ell una nova 
temporada d’hivern. Catalunya 
ha conquerit els seus cims, però 
ja no només per esquiar, sinó per 
realitzar una infinitat d’activitats 
de top tipus. Perquè siguis capaç 
d’escollir l’estació que millor 
s’adapta al que busques, totes 
en un paratge natural excel·lent, 
aquestes són les 16 estacions del 
Pirineu català. 

Totes, a tocar del Baix. III  

Virós Vallferrera
Circuits d’esquí  23 km
Itineraris per a raquetes 7 km

25574 Alins Vallferrera   
www.refugigallfer.com 
Tel 672 432 543

El Bosc de Virós és un dels 
racons verds amb més perso

nalitat del Parc Natural de l’Alt 
Pirineu. Entre els seus arbres 
transiten els 23 km de circuits 
d’esquí nòrdic de Virós 
Vallferrera. La base de l’estació 
és el refugi Gall Fer, de 40 
places, situat a 1.700 m d’alçada: 
una petita edificació restaurada, 
amb guarda, molt acollidora i 
equipada amb els serveis bàsics.

Activitats

Escalada en glaç

Escola d’esquí

Esquí alpí

Esquí nòrdic

Esquí de muntanya

Esquí de telemarc

Excursions de neu

Freeride

Heliesquí

Motos de neu

Patinatge sobre gel

Raquetes de neu

Snowpark

Splitboard

Surf de neu

Trineus de gossos

Altres

Activitats

Port Ainé
Pistes
Àrea esquiable  67 ha/26,7 km
Remuntadors 8

25594 Rialp  
www.portaine.cat 
www.skipallars.cat 
Tel 973 627 604

El Bateig de Neu és un paquet 
d'activitats amb el qual, en 
un sol producte i una sola 
compra, els teus fills poden 
gaudir d'un matí d'iniciació a 
l'esquí. Està pensat per a nens 
a partir de set anys. Inclou una 
hora de classe teoricopràctica 
i dues hores de curset d'esquí, 
que farà en grup a la zona 
debutant de l'estació. A més 
d'aprendre a esquiar, farà 
nous amics.

4 11 4 6

Espot Esquí
Pistes
Àrea esquiable  63 ha/25 km
Remuntadors 6

25597 Espot  
www.espotesqui.cat 
www.skipallars.cat 
Tel 973 624 058

Les raquetes de neu són una 
bona alternativa per explorar 
l'estació, situada al costat del 
Parc Nacional d’Aigüestortes 
i Estany de Sant Maurici. Per 
exemple, tens una ruta familiar 
i curta per iniciar-se amb les 
raquetes de neu, ideal per fer-la 
amb nens petits. Més exigent 
és el recorregut fins a la Creu de 
l'Eixol, un espectacular mirador 
dels Pirineus i de la vall de 
Quatre Pins.

4 6 10 2

Boí Taüll Resort
Pistes
Àrea esquiable  550 ha/47 km
Remuntadors 10

25528 Vall de Boí  
www.boitaullresort.com 
Tel 902 406 640

Boí Taüll Resort és l’estació 
amb les cotes més altes dels 
Pirineus catalans amb la base 
a 2.020 m i el cim al Puig Falcó 
(2.751 m). Si hi vas en família, 
al Jardí de Neu és on els nens 
a partir de tres anys aprenen a 
esquiar. Gestiona la instal·lació 
l’Escola d’Esquí Vall de Boí i les 
activitats es fan a l’aire lliure. 
Sota cobert, i per a nens de dos 
a sis anys, hi ha la llar d'infants. 
Els nens hi juguen protegits 
mentre els pares esquien.

9 24 8 6

Activitats

Tavascan
Pistes
Esquí alpí  5 km
Circuit de fons 14 km
Remuntadors 3

25577 Tavascan  
www.tavascan.net 
Tel 973 623 089 
Es tracta d’una petita estació 
mixta entre l’esquí alpí i el 
nòrdic que permet gaudir 
de l’alta muntanya en el seu 
estat més pur. A més, compta 
amb sis circuits inclusius per 
a tots els públics, incloent-hi 
persones cegues, persones 
sordes, amb dificultats de 
mobilitat, dificultats  
intel·lectuals i mentals.  
En tenen tant d’esquí de fons 
com de raquetes.

2 2 1 2

ActivitatsActivitats ActivitatsActivitats

Baqueira Beret
Pistes
Àrea esquiable  2.166 ha/156 km
Circuit de fons 7 km
Remuntadors 35

25598 Baqueira  
www.baqueira.es 
Tel 973 639 010

És l’estació amb la superfície 
esquiable més gran d’Espanya. 
Les seves pistes als sectors 
Cara Nord i Bonaigua fan les 
delícies dels snowboarders. Si 
et vols iniciar en la modalitat 
trepidant snowboardcross, 
l’estació compta amb el 
Boardercross Blanhiblar. És 
un descens a tota velocitat 
per una pista plena de salts, 
peralts i sots. Per a les piruetes 
tens l’Snowpark Marmotes. 

15 37 41 6

www.catalunya.com
www.visitpirineus.com
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Tuixent-La Vansa
Circuits d’esquí  30 km
Itineraris per a raquetes 15 km

25717 Tuixent   
www.tuixent-lavansa.com 
Tel 973 370 030

Des de la cara nord del massís 
del Port del Comte, l’estació 
ofereix 30 km de pistes varia-
des que recorren un entorn de 
gran bellesa. El Pedraforca, la 
serra de Verd i la serra del Cadí 
són elements de decoració 
silenciosa al llarg dels recor-
reguts. L’estació ofereix circuits 
senyalitzats per caminar-hi 
amb raquetes i vistes  
panoràmiques dels Pirineus.

Activitats

Guils Fontanera
Circuits d’esquí  40 km
Itineraris per a raquetes 10 km

17528 Guils de Cerdanya  
www.guils.com 
Tel 972 197 04

La seva ubicació és privile-
giada per a la pràctica de 
l’esquí nòrdic. Es troba en un 
vessant d’influència atlàntica 
que proporciona més temps 
d’innivació i unes grans 
panoràmiques de la vall de 
la Cerdanya. A ple rendiment 
pot oferir fins a 45 km de 
pistes amb diferents nivells 
de dificultat. 

Activitats

Lles
Circuits d’esquí  36 km
Itineraris per a raquetes 15 km

25726 Lles de Cerdanya  
www.lles.net 
Tel 973 293 100

La bellesa dels paratges de 
l’estació alterna boscos de 
pi negre amb vistes privile-
giades de la serra del Cadí 
i la vall de la Cerdanya. Els 
esquiadors experts teniu 
la connexió amb l’estació 
d’Aransa, que us proporciona 
67 km de pistes que conver-
teixen el conjunt en el major 
domini esquiable de nòrdic 
de l’estat espanyol. 

Activitats

Aransa
Circuits d’esquí  31 km
Itineraris per a raquetes 15 km

25726 Aransa  
www.aransaesqui.cat 
Tel 973 293 051

L’estació de la Cerdanya 
disposa d’una gran varietat 
de traçats i possibilitats per 
als esquiadors de fons, tinguin 
el nivell que tinguin. Bona 
part dels circuits marcats 
transcorren entre boscos de 
pi negre, prats d’alta mun-
tanya i paratges de gran valor 
paisatgístic. A l’Escola d’Esquí 
t’organitzen classes de tots 
els nivells, des d'iniciació fins 
a perfeccionament.
Activitats

Sant Joan de l’Erm
Circuits d’esquí  40 km
Itineraris per a raquetes 10 km

25712 Castellbò  
www.santjoandelerm.com 
Tel 973 298 015

Situada dins del Parc Natural 
de l’Alt Pirineu, entre l’Alt Urgell 
i el Pallars Sobirà, hi ha aques-
ta estació, la més veterana de 
Catalunya. Les pistes, situades 
entre els 1.700 i els 2.000 
m d’alçada, transcorren per 
boscos de pi roig, avet, bedoll 
i pi negre en un paratge aïllat 
i solitari que configura l’espai 
d’esquí nòrdic més extens de 
Catalunya.

Activitats

Virós Vallferrera
Circuits d’esquí  23 km
Itineraris per a raquetes 7 km

25574 Alins Vallferrera   
www.refugigallfer.com 
Tel 672 432 543

El Bosc de Virós és un dels 
racons verds amb més perso

nalitat del Parc Natural de l’Alt 
Pirineu. Entre els seus arbres 
transiten els 23 km de circuits 
d’esquí nòrdic de Virós 
Vallferrera. La base de l’estació 
és el refugi Gall Fer, de 40 
places, situat a 1.700 m d’alçada: 
una petita edificació restaurada, 
amb guarda, molt acollidora i 
equipada amb els serveis bàsics.

Activitats

Vallter 2000
Pistes
Àrea esquiable  48 ha/18,73 km
Remuntadors 11

17869 Setcases   
www.vallter2000.com 
Tel 972 136 057

Vallter disposa de set itineraris 
d’esquí de muntanya. Tots 
arrenquen a l'aparcament de la 
cota 1910 m, segueixen al llarg 
de tota la zona d’Ulldeter fins a 
la cota 2550 m de l’estació. Els 
recorreguts et permeten arribar 
esquiant fins a la Vall de Núria. 
Aquesta modalitat d'esquí 
dispara la sensació de llibertat 
a la muntanya. Per comprovar-
ho, l'estació ofereix itineraris 
guiats per introduir-vos en la 
modalitat.    

1 6 3 3

Vall de Núria
Pistes
Àrea esquiable  20,88 ha/7,6 km
Remuntadors 5

17534 Queralbs  
www.valldenuria.cat 
Tel 972 732 020

Han renovat el Parc Lúdic, 
la gran atracció infantil de 
l’estació. Està pensat perquè 
gaudeixis de la neu amb la 
teva família. Té pistes de 
trineus, tubbings de longituds 
diferents, jocs d’equilibri en 
alçada... El toc didàctic de 
l'escapada familiar a Vall de 
Núria l'aporta el Cau de la 
Marmota. És el parc infantil 
de l'estació, un espai perquè 
els nens de 4 a 10 anys facin 
tallers de natura i medi 
ambient. 

2 3 3 3

La Molina
Pistes
Àrea esquiable  171 ha/68 km
Remuntadors 15

17537 La Molina  
www.lamolina.cat 
Tel 972 892 031

Situada a la Cerdanya, 
l'estació va instal·lar el primer 
remuntador comercial el 
1943. Ofereix molts bons 
serveis i activitats per a totes 
les edats. En vols una per 
sorprendre la família? La 
ruta en màquina trepitjaneu. 
Aquest aparell enorme capaç 
de remuntar pendents nevats 
fascina els menuts. Els diven-
dres i dissabtes podeu pujar a 
una de les màquines i recórrer 
l’estació. 

7 19 19 18

Activitats

Masella
Pistes
Àrea esquiable  74 km
Remuntadors 18

17538 Masella-Alp  
www.masella.com 
Tel 972 144 000

L'aposta de Masella per 
l'esquí nocturn ja està con-
solidada, i no per això deixa 
de cridar l'atenció i destacar. 
Pren-ne nota: aquesta tem-
porada obre el domini nocturn 
dijous, divendres i  
dissabtes. Il·luminen tretze 
pistes principals de les cotes 
baixes i mitjanes. Si encara 
no has provat l'experiència 
de l'esquí nocturn, ha arribat 
l'hora. Les sensacions són 
totalment diferents. 

9 23 24 9

Activitats

Port del Comte
Pistes
Àrea esquiable  50 km
Remuntadors 16

25284 La Coma i La Pedra  
www.portdelcomte.net 
Tel 973 492 301

Emplaçada a la comarca del 
Solsonès, en una de les àrees 
més boniques dels Prepirineus 
catalans i està envoltada d’un 
gran bosc de pi negre que 
cobreix tota la muntanya. Un 
entorn com aquest convida a 
recorre'l en un trineu tirat per 
gossos. A l'estació s'hi fan dos 
tipus de circuits, una passe-
jada curta d'uns 2,5 km, i un 
de 10 km des de la zona de 
l'Estivella fins al Pla de Bacies. 

6 13 11 7

Activitats ActivitatsActivitats
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Salva Valls: “A partir de ahora vamos a crear
nuevos ídolos en base a los valores”                                                                                          

S
e enfrentaba el equipo de balonmano femenino 
Elda Prestigio con el Handbol Sant Joan Des-
pí. De repente, ante la remontada del equipo 
baixllobregatense, un aficionado local empezó 

a increpar a Paula Domingo con expresiones intolerables 
como ‘gorda de mierda’. En un primer momento pudo 
hacer caso omiso a la grada, pero ante la reiteración de 
las faltas de respeto, la jugadora del Sant Joan Despí aca-
bó llorando, aunque sin dar el gusto al impresentable de 
dejar de jugar. 

Ante esta situación, las jugadoras del equipo del Elda 
mostraron su apoyo a la del Sant Joan Despí, pero cuan-
do se le dijo al árbitro, éste amenazó con expulsarla dos 
minutos y cuando se hizo lo propio con el delegado, él 
consideró que el público estaba en el derecho de decir 
lo que quisiera. Así lo hacía público la misma jugadora 
en una red social: “Ayer durante un partido contra Elda 
viví una situación que, en los 16 años que llevo jugan-
do, no me había pasado nunca. Una situación realmente 
patética. Que gente de la grada rival empiecen a insultar-
te de forma muy despectiva, metiéndose con mi físico, 
me parece denigrante. Que se lo digas al árbitro y que te 
amenace con expulsarte dos minutos; que, finalmente, el 
entrenador pare el partido y se lo diga al delegado y que 
este defienda que está en su derecho, y que esas personas 
sigan dentro del pabellón vacilándome…”. 

Así de cruda puede ser la realidad de la competición 

Imanol Crespo

La iniciativa local de concejales como Domingo Martínez, en 

1979, dieron lugar a los conocidos como Juegos Escolares

de élite cuando prima, exclusivamente, la habilidad mo-
triz de un deportista y del equipo. En paralelo a este mo-
delo, el Baix Llobregat se ha convertido en un referente 
en la apuesta por la competición deportiva que vaya más 
allá e incluya en el marco normativo las buenas conduc-
tas. Es lo que se denomina el Juga Verd Play, la iniciativa 
estrella de los Jocs Escolars que, recientemente, ha cap-
tado la atención incluso de la Unión Europea. 

Más de 35 años de lucha por los valores
Es imposible hablar del Juga Verd Play sin conocer la 
historia dels Jocs Escolars en el territorio. Por ello, nos 
sentamos a hablar con el actual presidente del Consell 
Esportiu del Baix Llobregat, Salva Valls, y con Domingo 
Martínez, ex concejal de Castelldefels y uno de los im-
pulsores dels Jocs ya en 1979 cuando empezaban a rodar 
los primeros mandatos democráticos de los ayuntamien-
tos. “Entramos en los ayuntamientos con la ignorancia de 
saber qué era un ayuntamiento. Estoy hablando de 1979. 
Me tocó la responsabilidad de deportes, cultura, juventud 
y estas hiervas y queríamos que en las escuelas hubiera 
deporte”, explica Martínez. Fue entonces cuando, aun-
que no eran competentes, decidieron introducir la figura 

del profesor de Educación Física en las escuelas. “No 
era nuestra función, pero pagados por los ayuntamientos 
empezamos a mover el deporte en las escuelas”. 

Entonces solo existían los conocidos como Juegos de 
Sant Jordi de la Diputación, que eran los únicos que ha-
cían competiciones –antes incluso de tiempos democráti-
cos- pero de una manera muy puntual y en pocos sitios. 
“Estaban muy ceñidos a Barcelona”, matiza Martínez. 
“Empezamos a tener movimientos en las poblaciones y 
vimos que necesitábamos unirnos”. Es así como, en un 
primer momento, Castelldefels, Gavà y Viladecans rea-
lizan los primeros Juegos Escolares conjuntos en el que 
fue una de tantas otras redes intermunicipales. 

Visto el impulso local, en 1981, la Generalitat de Ca-
talunya creó la figura de los Consells Comarcals d’Es-
ports para institucionalizar la iniciativa en toda Cataluña. 
Esta denominación, con la creación de los actuales Con-
sells Comarcals, se sustituiría por la de los ahora cono-
cidos como Consells Esportius. “Este movimiento estaba 
enfocado a Juegos Escolares. Las federaciones ya exis-
tían, hacían lo suyo, pero el hueco de verdad estaba en 
hacer que los niños empezaran a jugar y a hacer deporte 
en la escuela”. 

Así, pues, el Baix Llobregat empezó a ser un territo-
rio potente en este tipo de competiciones, además, por-
que fueron capaces de organizarse en equipos interesco-
lares y de selecciones. En cualquier caso, la iniciativa fue 
un éxito desde el principio: “En el segundo año de estar 
metidos en esto, fui a una entidad y les pregunté: ¿Cómo 
ven esto? ¿Vienen mejor los niños? Y me contestaron: 
técnicamente no, pero ya no tenemos que empezar en-
señándoles a correr. Es decir, habíamos logrado que los 
niños ya pasaran a los clubs con una formación de base. 
Y con esta idea: lo que buscábamos era la formación in-
tegral del niño o niña para que, cuando se hiciese mayor, 
continuara haciendo actividad física”.

Domingo Martínez sería, ya en el año 1993, uno de 
los padres fundadores de la Unió de Consells Esportius 
de Catalunya. Un año después ocurriría otro punto de 
inflexión. Según Salva Valls, el presidente del CE Baix 
Llobregat, “con el tiempo elevamos los Juegos Escolares 
y la competición federada a un mismo nivel; solo había 
una diferencia: que eran más baratos. Hasta el punto que 
todos los ayuntamientos se vuelven a reunir para recupe-
rar los orígenes y llevar a la escuela una actividad con un 
interés social”. 

El CE Baix Llobregat logra la complicidad de la Unión Europea 

para valorar el efecto del Juga Verd Play, el programa estrella

esports

DoMingo MartínEz, Uno DE Los iMPULsorEs, En 1979, 
DE Los JUEgos EsCoLarEs y saLVa VaLLs, PrEsiDEntE DEL 
ConsELL EsPortiU DEL Baix LLoBrEgat | iManoL CrEsPo

Lo que 
queremos es 

utilizar la 
competición, pero 

premiando no solo el gol y 
el ganar; sino también las 
conductas. Los valores 

son importantes”

“
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Salva Valls: “A partir de ahora vamos a crear
nuevos ídolos en base a los valores”                                                                                          

De esta manera, el poder local vuelve a dar un impul-
so a los Juegos Escolares regresando a la filosofía que 
Domingo Martínez y más líderes municipales habían im-
pulsado desde 1979. Y con este espíritu, nace, finalmen-
te, el Juga Verd Play. 

Todo influye 
Bajo la premisa de que todo lo que pasa en un partido 
influye en la educación de un niño –por tanto, también 
la grada-, el CE Baix Llobregat inicia en 2012 una pru-
eba piloto en Cornellà y Viladecans para evaluar todo lo 
que pasa en un partido. Un año más tarde se iniciaba la 
primera edición del programa. “Lo que queremos es uti-
lizar la competición, pero no solo premiando el gol y el 
ganar, sino también las conductas. Los valores son im-
portantes”, dice Valls. “Y no es solo portarse bien, sino 
que cuando alguien tiene un problema ir a ayudarlo. En 
el caso de los niños, se les tiene que dar ‘inputs’ positivos 
para que realicen esta acción. Así, no solo se penaliza una 
mala conducta, sino que, en contraposición, el que tiene 
un buen comportamiento, obtiene una tarjeta verde”. 

Esta iniciativa, de hecho, ya se está llevando a cabo 
de manera paralela en la Serie A italiana, en la cual, Cris-
tian Galano, del Vicenza, ha sido el primero en recibirla 

por aclarar al colegiado Marco Mainardi que su disparo 
no había tocado en el defensa y, por tanto, no era córner. 

En el Baix Llobregat, el programa va más allá y la 
buena conducta sí afecta al resultado final de la com-
petición. De esta manera, un equipo puede ganar todos 
los partidos, pero, si lo hace de manera poco deportiva 
o poco respetuosa, puede ser que quede tercero perfec-
tamente. “Si queremos educar a los niños y queremos 
que realmente el deporte sea una herramienta educativa, 
tenemos que dar la vuelta a todas esas conductas”. 

Y es que, volviendo al ejemplo inicial, si es lamen-
table el comportamiento del que insulta, también, lo es 
el consentimiento del resto de aficionados y más aún la 
permisividad de árbitros y delegados. 

En los tres años de Juga Verd Play no solo no ha ha-
bido bajas de deportistas, sino que la iniciativa crece. Ha 
empezado por los deportes de asociación, pero ya se está 
haciendo el proyecto para deportes individuales tanto rít-
micos como de oposición. 

Interés internacional
El ímpetu del Baix Llobregat sirvió para que la Genera-
litat de Catalunya obligara a los diferentes Consells Es-
portius a promover de manera activa los valores más allá 
de premiar únicamente la habilidad motriz del deporte 
de élite. 

Ahora, el interés ha pasado a ser internacional. No 
contentos con ello, la actual dirección fue a la Unión Eu-
ropea a presentar el proyecto para una subvención. Entre 
los requisitos estaba la necesidad de presentarse de ma-
nera conjunta cinco países. Pues bien, tras presentar el 
Juga Verd Play, el CE Baix Llobregat llegó a un acuerdo 
con Portugal, Finlandia, Italia y Francia, siendo la enti-
dad comarcal la representante de España. 

Superada esta barrera, la UE ha aceptado hacerse car-
go de una subvención de 300.000 euros que permitirá 
evaluar la experiencia y los cambios que supone la apli-
cación del programa. 

“Venimos con un modelo de cambio que es que el 
deporte está muy bien, pero que los valores también cu-
entan. Es un punto de inflexión que marcará en el tiempo 
un momento clave: el deporte espectáculo ha llegad a su 
techo –no de crecimiento- sino de valor. Este era hasta 
ahora el que hacía el ídolo. A partir de ahora vamos a 
crear ídolos en base a los valores”. III

Queríamos que en 
las escuelas 

hubiera deporte; no era 
nuestra función, pero 

decidimos introducir la figura 
del profesor de 

Educación Física, 
pagados por los 
ayuntamientos”

“

F
a uns dies, llegia la notícia que la UEFA havia decidit desistir de 
seguir sancionant el Barça per l’exhibició d’estelades al Camp 
Nou. La UEFA, fins aquell moment, basava la imposició de multes 
en el fet que la seva normativa prohibeix l’exhibició de símbols de 

caire polític als esdeveniments esportius organitzats pel propi organis-
me. Certament és així, la disposició reglamentària és clara, i símbols com 
l’estelada o banderes de Palestina tal com va succeir al camp del Cèltic 
de Glasgow no poden ser exhibides. Ara bé, les xiulades que la gent va 
decidir fer a l’inici de tots els partits de la Champions League, l’exhibició 
del doble o triple d’estelades, i els ja clàssics crits d’independència per 
part de la gent durant els partits europeus han fet reflexionar a la UEFA, 
malgrat que la norma és clara i no dóna lloc a equívocs.

Segurament quan es va redactar l’esmentat reglament es va fer 
amb bona fe i amb la voluntat d’evitar que als camps hi haguessin ban-
deres feixistes i racistes, com als anys 80 havia arribat a passar. Ara bé, 
la norma malauradament anava més enllà de l’objectiu principal i vulne-
rava un principi universal com és el de la llibertat d’expressió. Així doncs, 
la UEFA, en comptes de tancar-se en banda i dir que la llei és la llei i que 
no pot anar en contra d’ella, ha decidit fer una interpretació àmplia per 
no continuar generant injustícies i respectar la llibertat d’expressió i, en 
conseqüència, no sancionarà per mostrar banderes estelades o cridar a 
favor de la independència.

Dues grans reflexions es poden fer d’aquest fet. Per una banda, 
l’esport ens dóna una altra vegada una lliçó i ens diu que els principis 
fonamentals estan per sobre de qualsevol norma. Ni un reglament, ni 
una llei, ni una constitució poden limitar drets fonamentals individuals 
i col·lectius i, per tant, seguir negant la celebració d’un referèndum per 
decidir el futur d’un país no hi cap en una societat democràtica. 

L’altra gran reflexió que es pot fer és que gràcies a la unitat de la 
gent, i la protesta col·lectiva, reiterada i pacifica es poden aconseguir 
coses que poden semblar impossibles. Tant la diplomàcia espanyola 
com el Consejo Superior de Deportes han mogut cel i terra per promou-
re les sancions per mostrar estelades, però gràcies a la gent no ho han 
pogut impedir.  

Si la majoria de la gent vol assolir una fita no hi haurà llei, ni govern 
que ho puguin impedir.Que ningú es faci trampes al solitari, el futur és 
en mans de la gent i aquells que posin la llei com a mur insalvable, es 
trobaran que els fets els sobrepassaran i quan vulguin reaccionar els fets 
ja hauran esdevingut i ja no podran fer-hi res. III

La força de la gent, 
per sobre de lleis injustes

regidor d’erc cervelló 
i diputat provincial d’urbanisme i habitatge

Josep-Ramon  Mut



                           
                           
                           
                           
                                                                                                        

44 Gener 2017 - Número 119lll
El programa +KESPORT 
forma persones a través 
del futbol

C
om a resultat 
d’una iniciati-
va pionera en 
l’esport català, 

la Secretaria General de 
l’Esport i la Federació Ca-
talana de Futbol implan-
ten aquesta temporada el 
programa +KESPORT de 
reforç, orientació i ajuda 
pedagògica als entrenadors 
de nens i nenes de 6 a 12 
anys en l’àmbit de la gestió 
d’emocions i sentiments, 
el tractament de la igualtat 
de gènere i la resolució de 
conflictes. També serveix 
per promocionar hàbits sa-
ludables d’activitat física i 
alimentació.

Aquest programa inè-

Redacció

generalitat i FCF impulsen una 
iniciativa pionera per fomentar 11 
valors als jugadors de 6 a 12 anys 

dit l’impulsen la Secretaria 
General de l’Esport i les 
quatre Diputacions per de-
senvolupar en la seva pri-
mera temporada un seguit 
d’activitats complementà-
ries i no invasives en la di-
nàmica diària de 72 clubs, 
tots ells escollits i valorats 
pel seu esforç en mantenir 
i potenciar el futbol base, 
i que, per tant, complei-
xen una tasca social indis-
pensable en l’educació no 
formal dels nens i nenes 
d’aquesta edat.

15.000 jugadors 
Una quinzena de ‘coachs’ 
especialitzats s’han po-
sat a treballar estretament 
amb 750 entrenadors de 
gairebé 800 equips perquè 

15.000 jugadors i jugado-
res aprenguin i millorin 
en un total de 10 habilitats 
per a la vida que l’Organit-
zació Mundial de la Salut 
(OMS) va definir el 1993 
com a resultat d’analitzar 
els canvis socials, culturals 
i familiars. L’OMS va con-
cloure la necessitat d’un 
aprenentatge d’habilitats 
interpersonals, cognitives 
i de gestió d’emocions més 
enllà del cercle familiar.

+KSPORT desenvo-
lupa 11 d’aquestes habili-
tats per a la vida: les deu 
identificades per l’OMS, 
més una de treball en equip 
perquè sumin onze, tantes 
com jugadors té un equip 
de futbol, l’esport amb més 
força educacional del món. 

Cada habilitat es treba-
lla en 5 activitats que s’in-
clouen a les sessions d’en-
trenament, entre les quals 
hi ha un partit de futbol 
amb regles imaginatives 
que els ‘coachs’ de +KES-
PORT concilien amb els 
entrenadors en forma d’ei-
na educativa. Un joc amb 
o sense pilota, acompanyat 

d’una reflexió comuna 
amb els nens i nenes en tot 
just uns minuts i sense alte-
rar el programa d’entrena-
ment. +KESPORT sap que 
el treball en equip sempre 
millorarà els jugadors i ju-
gadores individualment.

Futbol, escola de vida
El potencial associatiu del 
futbol és només una part 
del programa. L’altre gran 
actiu són els mateixos 
clubs, la lluita dels seus 
directius per oferir als nens 
i nenes de tots els barris 
instal·lacions, entrenadors, 
assistència mèdica, equi-
patges i mitjans per entre-
nar i jugar. No només prac-
tiquen esport també reben 
educació i reforcen el seu 
aprenentatge com a per-
sones gràcies a la vocació 
de servei, generosa i ama-
teur, de tantes entitats a les 
quals +KESPORT agraeix 
la seva col·laboració i aco-
llida. El seu compromís és 
també el de +KESPORT.

En el futbol formatiu 
els més joves descobrei-
xen altres lideratges, no-
ves amistats i emocions 

molt diferents de les del 
seu entorn familiar. El fut-
bol és una escola de vida, 
segons coincideixen els 
educadors, on aprenen i 
incorporen el valor d’es-
tar en els moments durs i 
de saber acompanyar les 
derrotes, situacions d’una 
decisiva eficàcia pedagògi-
ca. Per això, resulta clau la 
figura de l’entrenador, re-
ferent, autoritat de l’equip 
i puntal de la implementa-
ció de +KESPORT. A més 
d’ajudar els nens i nenes 
en la seva evolució tècni-
ca i tàctica del joc, pot po-
lir les seves habilitats per 
a la vida, aquelles que el 
programa subscriu com a 
bàsiques per millorar com 
a persones i per poder re-
lacionar-se adequadament 
amb el seu entorn.

Per +KESPORT, a més, 
els nens i les nenes són 
agents potencials de canvi 
dins del seu nucli famili-
ar. Un dels objectius del 
projecte passa per generar 
una interacció que millo-
ri i esmeni les conductes i 
comportaments dels pares 
en els camps de futbol. III

ELs BEnJaMins DE L’agrUPaCió EsPortiVa aBrEra trEBaLLEn ELs VaLors DE La iniCiatiVa | FCF

11 habilitats per a la vida
III Autoconeixement: conèixer-se un mateix

III Empatia: saber posar-se al lloc dels altres

III Relacions interpersonals: com ens relacionem amb els altres

III Comunicació assertiva: dir el que és vol dir, però ben dit

III Pensament creatiu: cercar el màxim d’alternatives

III Presa de decisions: decidir el millor per a nosaltres i els altres

III Pensament crític: tenir opinió pròpia

III Gestió d’emocions i sentiments: control de les pròpies emocions

III Gestió de tensió i estrès: control de situacions estressants

III Afrontar els conflictes de la millor manera

III Treball en equip: junts és millor
EL FUtBoL saLa MoLins 99, Un DELs 72 CLUBs CataLans 
qUE PartiCiPa En EL PrograMa | FCF

72 clubs catalans fomenten la gestió 
d’emocions, el treball en equip i els 
hàbits saludables

esports
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Una redacció que, enriquida per l’equip multidisciplinari de BCN Content Factory, es-
devé un espai que facilita l’intercanvi, que genera idees, que provoca discussions. I de tot 
això es veu beneficiat el lector. El model capaç de finançar aquest projecte periodístic gra-
tuït ha estat la publicitat, tant la privada com la que prové de les institucions. Una fórmula 
que aquest mes de gener repliquem des de BCN Content Factory per a l’actualització del 
llibre “Qui és Qui. Radiografia dels que manen al Baix Llobregat i L’Hospitalet” amb la 
materialització de l’Anuari 2017.

La publicació de l’Anuari, al igual que aquesta revista que ara vostè llegeix, és també 
fruit de la redacció extensa de El Llobregat i BCN Content Factory, que ha fet la selecció 
i síntesis del més important que ha passat al llarg dels darrers dotze mesos però amb un 
esforç prospectiu. Distribuïdes en setze seccions que repassen els 360 graus de la vida en el 
territori Llobregat, la redacció autora d’aquest Anuari ha intentat reflectir les tendències i 
fets més importants previstos per l’any 2017.

El valor d’un producte gratis
El poeta Machado ja va alertar que no s’ha de confondre valor i preu. La distribució de 
l’Anuari 2017 és gratuïta per als lectors, doncs hem renunciat a imprimir les 416 pàgines 
d’aquesta obra, veritable atles periodístic i guia territorial del més important del present i 
futur immediat del Baix Llobregat i L’Hospitalet. No hi haurà per tant versió “print” amb 
l’objectiu de reduir les despeses i poder incrementar l’equip periodístic al seu servei. Agra-
eixo el suport que en forma de publicitat han donat institucions i empreses, doncs l’edició 
de l’Anuari 2017 no hauria estat possible sense el mecenatge d’aquestes organitzacions.

Si vostè ha arribat fins aquí, el primer que hem de fer és donar-li les gràcies. No per 
haver fet una aportació econòmica, doncs en aquesta primera edició de l’Anuari i per llegir 
El Llobregat encara no hem fet una campanya de micromecenatge, doncs insisteixo que la 
distribució és gratuïta. L’Anuari es pot descarregar lliurement en format pdf des de la web 
del diari online www.elllobregat.com/anuari2017 o bé llegir-ho directament al visualitzador 
3D online en format “doopaper”.

Vull agrair un altre cosa. Sense lectors com ara vostè, el periodisme no existiria. I molt 
menys el de proximitat. Cada vegada hi ha més gent que canalitza informació perquè creu 
que no ha de ser propietat exclusiva dels grans grups de pressió. Alhora, la gent que acce-
deix a la informació per les xarxes socials no se n’adonen de les recomanacions dels robots 
que dirigeixen les edicions webs i dels algoritmes convertits en redactors en cap. Perquè allò 
noticiable no sempre és sinònim de la voràgine infinita de titulars d’última hora. Quan hi ha 
un tsunami el que més fa falta és aigua potable. 

És per això que calen veus independents dels poders polítics i econòmics per poder vi-
gilar-los i explicar-ho amb els mínims lligams possibles. Estem convençuts que val la pena 
tornar enrere i mirar allà on la majoria no va mirar. Que necessitem més context i perspec-
tiva i menys copiar i enganxar notes de premsa oficials. 

La societat exigeix més al periodisme, i això sempre és una bona noticia. Alhora, però, 
ens interpel.la i ens obliga a tots –a nosaltres, els primers- a estar a l’aguait per continuar 
sent rellevants i útils a la comunitat a la qual servim. A repensar formats, continguts i pro-
postes per assolir l’objectiu de fomentar un periodisme crític, independent i rigorós, que 
enforteixi l’espai comarcal de comunicació i faci del nostre territori una societat més ben 
informada. L’Anuari 2017 és la continuació de la reinvenció del periodisme de proximitat a 
la nostra comarca que vam encetar amb la refundació d’El Llobregat i després amb l’edició 
del llibre “Qui és Qui. Radiografia dels qui manen al Baix Llobregat i L’Hospitalet”. Llarga 
vida al periodisme! III

Joan Carles Valero
periodista y profesor

Mai no hi ha hagut tants lectors de premsa com 
ara. El Llobregat pot presumir d’una explosió de 
la xifra de lectors totals de la publicació, doncs 
als 40.000 exemplars que mensualment es dis-
tribueixen amb La Vanguardia, per correu postal 
als subscriptors de la revista i a través de la xar-

xa de supermercats Caprabo, s’han de sumar 
els més de vint milions de pàgines vistes a l’any 
2016 a la seva web. Un creixement exponencial 
mes a mes, doncs l’auditoria del darrer novem-
bre dispara l’audiència online a 2,5 milions de 
pàgines vistes en només un mes.

La diferència competitiva d’una redacció

D
es de 2013 en que BCN Content Factory va començar a pilotar la transformació 
periodística, tant de contingut com de continent, de la revista i diari online El 
Llobregat, el plantejament va ser senzill i alhora engrescador, perquè el primer 
objectiu era assolir una “diferenciació” per donar un valor afegit als lectors. Un 

enfocament no basat només en fer quelcom diferent i amb el focus exclusivament territorial, 
sinó que aquesta diferència fos clarament percebuda pel mercat com un plus per fidelitzar 
la nostra audiència. 

El fet diferencial principal i reconegut per l’audiència es que darrera de la publicació 
hi ha una redacció de nova planta, una dotació professional inexistent a la resta de mitjans 
d’aquesta comarca, on amb prou feines hi ha només que un periodista, quan hi ha. La redac-
ció que alimenta El Llobregat ha fet possible que aquest mitjà de comunicació de proximitat 
ja estigui consolidat com a la publicació de referència al Baix Llobregat i L’Hospitalet. Un 
fet indiscutible a tots els àmbits i reconegut per un recent estudi acadèmic presentat al pri-
mer Congrés Comarcal del Centre d’Estudis del Baix Llobregat.

Punt de trobada i debat
Evidentment és un èxit del qual cal alegrar-se. I més encara tenint en compte que hi havia 
una gran disparitat entre els considerats grans rotatius i la premsa local. Una diferència que 
El Llobregat ha escurçat gràcies a la seva veritable penetració a la societat llobregatenca. El 
secret, insisteixo, no ha estat altre que la creació d’una redacció com a punt de trobada de 
periodistes amb diverses trajectòries professionals i de diferents generacions. On es prac-
tica el debat intel·lectual i el mestratge de l’experiència. Un espai de llibertat que propicia 
el marc per exercir un periodisme crític, independent, honest i obsessionat per la veracitat. 
Un periodisme de servei, en suma, que sap que el seu paper és el d’exercir de contrapoder 
al servei dels ciutadans. 

el baix s’escriu amb v . . .

iMatgE D’Una DE LEs rEUnions PrèViEs a CaDa EDiCió DE EL LLoBrEgat | BCn ContEnt FaCtory
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A
clariré que no em presentava a cap premi dels convocats, cosa que sí vaig fer fa 
una colla d’anys en una Nit semblant amb el resultat imaginable, de manera que 
el fracàs m’havia de servir per no insistir-hi mai més (cosa tampoc aconsegui-
da). Havia comés ja un pecat de vanitat uns anys abans i va resultar tan sobtada-

ment exitós que em pensava que participar en un concurs i guanyar-lo, estava clarament 
al meu abast. Les casualitats, naturalment, es produeixen molt de tant en tant i no n’hi ha 
prou a pensar que el que envies al judici d’uns quants entesos presenta una certa qualitat. 
Calen, a més, moltes altres consideracions que depenen de massa imponderables. I com 
que alguns no sabem ponderar ni considerar gaire qüestions, i fem coses modestes, els 
resultats acostumen a ser els que són. Malgrat això, un, que s’entreté amb l’escriptura i 
hi posa fal·lera en ocasions, s’ha presentat a quatre premis ben diversos, de novel·la, de 
relat curt, de retrat literari i de teatre i... n’ha perdut la meitat. O sigui, que és un pepa.

La Nit de Santa Llúcia, que no vaig seguir ni en directe ni en diferit, esta feta per 
tothom però sobretot pels que tenen la il·lusió d’aconseguir un dels premis. La resta 
van a sopar, a confraternitzar i a aplaudir. I ara, a més, a donar suport a la institució que 
organitza, que és molt més que una institució com el Barça és molt més que un club. Fer 
aquesta Nit a l’Hospitalet tenia l’interès afegit d’apropar el món de la literatura catalana 
a la segona ciutat més poblada de Catalunya, segurament menys procliu al nacionalisme 
convencional i probablement amb menys premis literaris del país. Gens espectacular si 
pensem en els seus orígens, perquè caldrà recordar que l’únic premi de la primera con-
vocatòria, el Joanot Martorell, es va adjudicar en català precisament a Josep Pla que mai 
havia passat per massa nacionalista ni havia rebut un sol premi fins aleshores (i estem 
parlant de l’any 1951). 

Casas, el millor escriptor de L’Hospitalet
Segurament, al llarg del temps, devem ser uns quants els hospitalencs de circumstàncies 
que ens hem atrevit a enviar un original als diversos premis que s’entreguen durant la Nit 
però, que jo sàpiga, l’únic hospitalenc que n’ha aconseguit un és Joan Casas, que va gua-
nyar el Víctor Català —ja desaparegut— de l’edició de 1979, amb Pols de terrat (1980). 
Precisament a ell, al Joan, li va dedicar un Paradigmes, a l’Ateneu de Cultura Popular, 
l’amic Joan Soto el passat 18 de novembre. Durant més de dues hores, Soto i Casas van 
fer un exercici de memòria i de reconeixement, d’aquests que només molt de tant en tant 
la ciutat segrega, una mica d’esma. Aquesta jornada i totes aquelles que s’han organitzat 
amb l’excusa de la convocatòria de l’Ómnium, que han estat nombroses gràcies a la 
vocació cívica dels bibliotecaris i gent propera, és el que veritablement deixarà pòsit del 
sopar del Gornal. 

Casas és probablement el millor escriptor hospitalenc de la segona meitat del segle 
XX —i el que li queda— i un excel·lent traductor, dramaturg i poeta, a més d’un intel-
lectual d’alt nivell. Malauradament no és dir gaire, perquè darrere d’ell potser només n’hi 
ha una dotzena d’individus amb el talent suficient per fer de la literatura una eina al servei 
de la Cultura amb majúscules. El dia de l’Ateneu, a la segona ciutat de Catalunya, ens và-
rem reunir tres dotzenes d’amics que ja coneixíem en molt bona part la seva fecunda vida 
literària i que n’hem gaudit durant anys de la seva qualitat creativa i de la seva amistat 
personal. Està bé organitzar a l’Hospitalet convocatòries de país de manera que la segona 
ciutat de Catalunya en nombre d’habitants no sigui només una rèmora per l’equilibri 
multicultural i per la igualtat d’oportunitats, però encara seria més productiu per la seva 
gent, valorar el que tenim, difondre’l, donar-lo a conèixer entre les generacions joves, que 
tampoc no és excessiu. Menys mal que tenim la sort de comptar amb uns quants que, més 

El caliu literari
Jesús Vila

periodista y escritor

Qualsevol diria que no vaig assistir a la 
66ena edició de la Nit de Santa Llúcia que 
es feia per primera vegada a la comarca i a 
l’Hospitalet, perquè se celebrava el diven-
dres 16 de desembre del 2016 i em sem-
blava que l’efemèride aportava massa sisos, 

que són números del dimoni; però la realitat 
és que, com és natural, no vaig ser convi-
dat ni tenia per què ser-ho, i mai m’ha vingut 
de gust assistir a un sopar més o menys de 
gala, amb l’únic incentiu de la xafarderia com 
a finalitat. 

el baix s’escriu amb v . . .

enllà del seu treball específic, s’esforcen per teixir vincles, per rescatar de l’oblit píndoles 
de cultura que ajudin la ciutat a créixer en alguna cosa que no sigui ciment i grisor. 

Estic content que la Nit de Santa Llúcia d’enguany, a un lloc inhòspit malgrat es di-
gui l’Hospitalet, m’hagi portat al record no només el Joan Casas, sinó també, per posar 
només un parell d’exemples, el Carles Ferrer, investigador dels mons literaris vinculats 
a la ciutat o de la Gemma Isern, ànima de l’Hospitalet Escriu, un recull molt generós de 
lletraferits del poble. Ells són un exemple del veritable caliu literari de la ciutat, si és que 
n’hi ha. Al marge dels sopars de gala i de la brillantor dels premis.III

v alero & v ila 

a DaLt: tots ELs PrEMiats DE La DarrEra EDiCió DE La nit DE santa LLúCia; a Baix: Joan Casas, EsCriPtor
hosPitaLEnC; i Un DELs MoMEnts DE L’aCtUaCió DE strEEt sqUaD | xaViEr rEnaU/DiPUtaCió DE BarCELona 
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